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Jaarverslag 

K. 

Inhoud

Nr. 13 14 juni 1982

Afwezig met kennisgeving, blz. 365

Afwezig zonder kennisgeving, blz. 365

Ontwerpen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 365

Begrotingsstuk
Indiening en verwijzing, blz. 365

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 366

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 366

Nota
Indiening en verwijzing, blz. 366

Verslagen
Indiening, blz. 366

Jaarverslag
Indiening, blz. 366

Interpellatie (R.v.O. art. 67)
Indiening, blz. 366

Schriftelijke  vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 367

Rouwhulde,  blz. 367

Dringende vraag (R.v.O. art. 66,5)
Dringende vraag van mevrouw M. Smet
tot de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van economie en werkgelegenheid,
over de voorstellen en de beslissing van de
Vlaamse Executieve in verband met het
bedrijf Nobels-Peelman te Sint-Niklaas,
blz. 367

Regeling vau de werkzaamheden, blz. 368

Vragen (R.v.O. art. 66)
Vraag van de heer A. De Beul tot de heer
K. Poma, Vice-Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, over de beveiliging, de restauratie
en de bestemming van het domein Ravels-
berg te Deurne, blz. 368

Vraag van de heer A. De Beul tot de heer P.
Akkermans, Gemeenschapsminister van
ruimtelijke ordening, landinrichting en
natuurbehoud, over de behandeling en
openbaarmaking van bouwaanvragen, blz.
368

Vraag van de heer A. De Beul tot de heer
K. Poma, Vice-Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, over de financiële moeilijkheden
bij buurt- en opbouwwerkinstellingen we-
gens het uitblijven van subsidies, blz. 369

Vraag van de heer A. De Beul tot de heer
K. Poma, Vice-Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, over zijn optreden bij de voorstel-
ling van het boek ,,Het einde van het BRT-
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monopolie” aan de pers en de betekenis
die daaraan moet worden gehecht, blz. 370

Vraag van de heer L. De Grève tot de heer
R. De Wulf, Gemeenschapsminister van
gezondheidsbeleid, over de vermindering
van het aantal ziekenhuisbedden en het
uitwerken van alternatieve verzorgingsfor-
mules, blz. 371

Vraag van de heer A. Deneir tot de heer J.
Buchmann, Gemeenschapsminister van
huisvesting, over de trage afwerking van
dossiers betreffende aanvragen tot het be-
komen van een verwervingspremie, blz.
372

Vraag van de heer J. Valkeniers tot de heer
K. Poma, Vice-voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, over de NCC-campagne ter bevor-
dering van het Nederlandstalig onderwijs
te Brussel, blz. 372

Vraag van de heer J. Valkeniers tot de heer
P. Akkermans, Gemeenschapsminister
van ruimtelijke ordening, landinrichting
en natuurbehoud, over bouwwerken zon-
der vergunning in de ruilverkaveling Ter-
nat-Bodegem en de verantwoordelijkheid
van de Nationale Landmaatschappij ter za-
ke, blz. 373

Vraag van de heer J. Valkeniers tot me-
vrouw R. Steyaert, Gemeenschapsminis-
ter van gezin en welzijnszorg, over de fi-
nanciële toestand en de subsidiëring van
de medisch-pedagogische instellingen,
blz. 374

Vraag van de heer F. Geyselings tot de
heer K Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Gemeenschap, Gemeenschaps-
minister van cultuur, over de bescherming
als dorpsgezicht van de Voordries te Gent-
brugge, blz. 374

Vraag van de heer F. Geyselings tot de
heer P. Akkermans, Gemeenschapsminis-
ter van ruimtelijke ordening, landinrich-
ting en natuurbehoud, over de zand- en
grindontginning in het Bos van Aa te
Zemst, blz. 375

Vraag van de heer F. Geyselings tot de
heer P. Akkermans, Gemeenschapsminis-
ter van ruimtelijke ordening, landinrich-
ting en natuurbehoud, over een eventuele
intrekking of wijziging van de jachtwet,
blz. 376

Vraag van de heer F. Geyselings tot de
heer P. Akkermans, Gemeenschapsminis-
ter van ruimtelijke ordening, landinrich-
ting en natuurbehoud, over de omvorming
van het agrarisch gebied Puihoek te Eke-
ren tot reservewoongebied met landelijk
karakter, blz. 377

Vraag van de heer F. Geyselings tot de
heer P. Akkermans, Gemeenschapsminis-
ter van ruimtelijke ordening, landinrich-
ting en natuurbehoud, over de uitvoering
van de ruilverkaveling te Meer, blz. 378

Vraag van de heer F. Geyselings tot de

heer P. Akkermans,  Gemeenschapsminis-
ter van ruimtelijke ordening, landinrich-
ting en natuurbehoud, over de bescher-
ming van de kleiputten van Tielrode, blz.
378

Vraag van de heer F. Geyselings tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van leefmilieu, waterbeleid en onderwijs
over het storten van afval in de Rupel-
streek, blz. 379

Vraag van de heer F. Geyselings tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van leefmilieu, waterbeleid en onderwijs,
over de reukhinder ten gevolge van de ver-
werking van methyl-mercaptaan door de
NV Sluys te Boechout, blz. 380

Vraag van de heer F. Geyselings tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van leefmilieu, waterbeleid en onderwijs,
over de bevuiling van het natuurgebied De
Roos te Veerle, blz. 380

Vraag van de heer J. Caudron tot de heer
K. Poma, Vice-voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, over lichamelijke opvoeding voor
en sportbeoefening door jongeren, blz.
381

Vraag van de heer D. Vervaet tot de heer K.
Poma, Vice-Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, over de financiële toestand en de
subsidiëring van het Hendrik Conscience-
huis te Brussel, blz. 382

Vraag van de heer D. Vervaet tot de heer P.
Akkermans, Gemeenschapsminister van
ruimtelijke ordening, landinrichting en
natuurbehoud, over onverantwoorde lo-
zingen en stortingen te Teralfene, blz. 383

Vraag van de heer D. Vervaet tot de heer P.
Akkermans, Gemeenschapsminister van
ruimtelijke ordening, landinrichting en
natuurbehoud, over de wijze van aankoop
en onteigening van landbouwgrond in een
agrarisch gebied te Zemst, blz. 383

Vraag van de heer F. Geyselings tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van leefmilieu,. waterbeleid en onderwijs,
over de vervuilmg van de Kalverbeek door
het slachthuis te Putte, blz. 383

Vraag van de heer D. Vervaet tot de heer K.
Poma, Vice-Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, over de in uitzicht gestelde be-
scherming van de dorpskom van Itterbeek,
blz. 384

Vraag van de heer F. Geyselings tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van leefmilieu, waterbeleid en onderwijs,
over het illegaal storten van giftige afval in
de Kempen, blz. 385

Vraag van de heer T. Kelchtermans tot de
heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van cultuur over het in uitzicht ge-
steld ontwerp-crisisbesluit inzake het
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openbaar  bibliotheekwerk, blz. 386

Vraag van de heer D. Vervaet tot de heer
G. Geens, Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van eco-
nomie en werkgelegenheid, over de moge-
lijke benadeling van Vlaamse afgestudeer-
den, blz. 386

Regeling  van de werkzaamheden, blz. 387

Nr. 14 15 juni 1982
Morgenvergadering

Afwezig met kennisgeving, blz. 389 Afwezig zonder kennisgeving, blz. 407

Afwezig zonder kennisgeving, blz. 389 Mondelinge vraag (R.v.O. art. 66)
Indiening, blz. 407

Voorstel van decreet van de heer R. Maes
C.S. houdende wijziging van artikel 49 van
de bij koninklijk besluit van 18 juli 1966
gecoördineerde wetten op het gebruik van
de talen in bestuurszaken
- 22 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3

Interpellatie (R.v.O. art. 67)
Indiening, blz. 407

Mededeling van de Voorzitter
Commissiebijeenroepingen, blz. 407

Algemene bespreking, blz. 389
Sprekers : de heren A. Deneir, ver-
slaggever, H. Vanderpoorten, M. Gal-
le, Gemeenschapsminister van on-
dergeschikte besturen en gesubsi-
dieerde werken, A. De Beul, J. Van
Elewyck

Artikelsgewijze bespreking, blz. 391

Nota - Standpunt van de Vlaamse Execu-
tieve in verband met het energiedebat
- 108 (1981-1982)-Nrs.  1 en 2
Interpellatie (R.v.O. art. 67) van de heer
N. De Batselier tot de heer G. Geens,
Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van economie en
werkgelegenheid, over het overleg met de
Gewesten inzake het energiedebat

Voorstel van decreet van de heer A. De
Beul houdende bescherming van het roe-
rend cultureel patrimonium in privé- en
overheidsbezit
- 23 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3

Algemene bespreking, blz. 39 1
Sprekers : de heren A. Bourgeois,
verslaggever, E. Desutter, mevrouw
R. De Backer-Van Ocken, de heren J.
Van Elewyck, A. De Beul, K. Poma,
Vice-Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van
cultuur

Bespreking, blz. 408
Sprekers : de heren J. Dupré, verslag-
gever, W. Desaeyere, G. Geens, Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van economie
en werkgelegenheid, N. De Batselier,
A. Denys, E. Desutter

Voorstel van resolutie betreffende het
standpunt van de Vlaamse Executieve in
verband met het energiedebat
- 113 (1981-1982)-Nr.  1

indiening en voorstel tot spoedbehande-
ling, blz. 427Artikelsgewijze bespreking, blz. 397

Spreker : de heer G. Verhaegen

Motie van orde
Voorstel tot het verlenen van voorrang,
blz. 403

Spreker : de heer J. Van Elewyck

Voorstel van decreet van de heer A. Diege-
nant C.S. houdende wijziging van het ko-
ninklijk besluit van 21 augustus 1967 tot
reglementering van de wielerwedstrijden
en van de veldritten, gewijzigd bij de ko-
ninklijke besluiten van 6 februari 1970 en
14 februari 1974
- 52 (1981-1982)-Nrs.  1 en 2 + Erratum

Algemene bespreking, blz. 403
Sprekers : de heren 0. Van den
Broeck,  verslaggever, A. Diegenant,
R. De Wulf, Gemeenschapsminister
van gezondheidsbeleid

Artikelsgewijze bespreking, blz. 406

Regeling van de werkzaamheden, blz. 406

Nr. 15 15 juni 1982
Middagvergadering

Afwezig met kennisgeving, blz. 407

Nota - Standpunt van de Vlaamse Execu-
tieve in verband met het energiedebat
- 108 (1981-1982)-Nrs.  1 en 2

Bespreking (Voortzetting), blz. 427
Sprekers : de heren W. Claes, M. Ca-
poen, mevrouw R. De Backer-Van
Ocken, de heren C. Moors, R. Win-
dels, mevrouw J. De Loore-Raeymae-
kers, de heren L. Dierickx, L. Dhoore

Regeling van de werkzaamheden, blz. 435

Nr. 16 16 juni 1982

Afwezig met kennisgeving, blz. 437

Afwezig zonder kennisgeving, blz. 437

Nota - Standpunt van de Vlaamse Execu-
tieve in verband met het energiedebat
- 108 (1981-1982)-Nrs.  1 en 2

Bespreking (Voortzetting), blz. 437
Sprekers : de heren G. Geens, Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van economie
en werkgelegenheid, W. Desaeyere,
N. De Batselier

Voorstel van resolutie betreffende het
standpunt van de Vlaamse Executieve in
verband met het energiedebat
- 113 (1981-1982)-Nr.  1

Bespreking, blz. 445
Sprekers : de heren G. Verhaegen. W.
Desaeyere, N. De Batselier, G.
Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister
van economie en tewerkstelling, L.
De Grève, C. Moors

Werkingsbegroting van de Raad
Rekening van de Raad voor het begro-
tingsjaar 1980
Begroting van de Raad voor het begro-
tingsjaar 198 1

Bespreking en aanneming, blz. 449
Sprekers : mevrouw C. Smitt,  verslag-
gever, de heren W. Kuijpers, H. Van-
derpoorten, F. Grootjans, J. De Se-
ranno, G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
minister van economie en werkgele-
genheid, mevrouw M. Smet

Regeling van de werkzaamheden, blz. 452

Interpellatie (R.v.O. art. 67)
Interpellatie van de heer W. Kuijpers tot
de heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van cultuur, over de schooluitzen-
dingen bij de BRT, blz. 452

Sprekers : de heren W. Kuijpers, H.
Vanderpoorten, K. Poma, Vice-Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van cultuur

Indiening van moties, blz 457

Voorstel van decreet van de heer T. Dela-
haye houdende wijziging van artikel 25,
paragraaf 5 van het decreet van 28 decem-
ber 1979 houdende het statuut van de Bel-
gische Radio en Televisie, Nederlandse
Uitzendingen
Voorstel van decreet van de heer 0. Van
Ooteghem houdende wijziging van artikel
25, paragraaf 5 van het decreet van 28 de-
cember 1979 houdende het statuut van de
Belgische Radio en Televisie, Nederlandse
Uitzendingen
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Grève, 

Riemst, 

K. 

J. 

K. 

Voorstel tot verdaging, blz. 457
Sprekers : de heren J. Van Elewyck, 1.
Van Belle, T. Delahaye, L. Dierickx,
0. Van Ooteghem, W. Seeuws, G.
Verhaegen, L. De Greve, K Poma, Vi-
ce-voorzitter van de Vlaamse Execu-
tieve, Gemeenschapsminister van
cultuur

Voorstel van decreet van de heer J. De Se-
ranno houdende maatregelen voor een so-
ciaal grondbeleid
- 29 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 4
Aangehouden stemming, blz. 459
Hoofdelijke stemming, blz. 460

Voorstel van decreet van de heer A. Diege-
nant C.S. houdende wijziging van het ko-
ninklijk besluit van 21 augustus 1967 tot
reglementering van de wielerwedstrijden
en van de veldritten gewijzigd bij de ko-
ninklijke besluiten van 8 februari 1970 en
14 februari 1974
- 52 (1981-1982)-Nrs.  1 en 2 + Erratum

Hoofdelijke stemming, blz. 462

Voorstel van decreet van de heer R Maes
C.S. houdende wijziging van artikel 49 van
de bij koninklijk besluit van 18 juli 1966
gecoördineerde wetten op het gebruik van
de talen in bestuurszaken
- 22 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3

Hoofdelijke stemming, blz. 463
Sprekers : de heren R Maes, J. Van
Elewyck, F. Baert,  H. Vanderpoorten,
J. Valkeniers, F. Vermeiren, H.
Weckx

Voorstel van decreet van de heer A. De
Beul houdende bescherming van het roe-
rend cultureel patrimonium
- 23 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3

Verwijzing naar commissie, blz. 466
Sprekers : de heren J. Van Elewyck, 1.
Van Belle, G. Verhaegen, G. Geens,
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van eco-
nomie en werkgelegenheid

Nota - Standpunt van de Vlaamse Execu-
tieve in verband met het energiedebat
- 108 (1981-1982)-Nrs.  1 en 2

Aangehouden stemmingen, blz. 467
Sprekers : de heren W. Desaeyere, J.
Van Elewyck, N. De Batselier, P. Van
Grembergen, L. Dierickx, G. Tem-
merman

Voorstel van resolutie van de heren G. Ver-
haegen en L. De Grève betreffende het
standpunt van de Vlaamse Executieve in
verband met het energiedebat
- 113 (1981-1982)-Nr.  1

Aangehouden stemming, blz. 477
Spreker : de heer C. Moors

Hoofdelijke stemming, blz. 478
Spreker : de heer N. De Batselier

Moties tot besluit van de interpellatie van
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de heer W. Kuijpers tot de heer J. Lens-
sens, Gemeenschapsminister van leefmi-
lieu, waterbeleid en onderwijs, over de
toestand van de afvalverwerking  in het al-
gemeen en de Vlaamse Afvalmaatschappij
in het bijzonder, meer bepaald ten opzich-
te van sommige bedrijven en projecten

Hoofdelijke stemming, blz. 479
Spreker : de heer W. Kuijpers

Interpellaties (R.v.O. art. 67)
Interpellatie van de heer F. Geyselings tot
de heer P. Akkermans, Gemeenschapsmi-
nister van ruimtelijke ordening, landin-
richting en natuurbehoud, over het sane-
ren van beken en rivieren en meer bepaald
de verbredingswerken aan de Molenbeek
te Geraardsbergen en de gevolgen hiervan
op de biotoop, blz. 480

Sprekers : de heren F. Geyselings, P.
Akkermans, Gemeenschapsminister
van ruimtelijke ordening, landinrich-
ting en natuurbehoud

Interpellatie van de heer F. Geyselings tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van leefmilieu, waterbeleid en onder-
wijs, over het onverantwoord storten van
afval in een zandgroeve te Riemst,  blz. 483

Sprekers : de heren F. Geyselings, J.
Lenssens, Gemeenschapsminister

 van leefmilieu, waterbeleid en onder-
wijs

Interpellatie van de heer F. Geyselings tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van leefmilieu, waterbeleid en onder-
wijs, over bodembesmetting met Telone te
Waregem en de hinderlijke gevolgen daar-
van voor de omwonenden, blz. 486

Sprekers : de heren F. Geyselings, J.
Lenssens, Gemeenschapsminister
van leefmilieu, waterbeleid en onder-
wijs

Interpellatie van de heer D. Vervaet tot de
heer P. Akkermans, Gemeenschapsminis-
ter van ruimtelijke ordening, landinrich-
ting en natuurbehoud, en de heer 1. Lens-
sens, Gemeenschapsminister van leefmi-
lieu, waterbeleid en onderwijs, over het
vanuit ecologisch standpunt onverant-
woord inplanten van een breekwerf te Pe-
pingen, blz. 489

Sprekers : de heren D. Vervaet, P. Ak-
kermans, Gemeenschapsminister van
ruimtelijke ordening, landinrichting
en natuurbehoud

Regeling van de werkzaamheden, blz. 492

Nr. 17 28 juni 1982

Afwezig met kennisgeving,  blz. 493

Afwezig zonder kennisgeving, blz. 493

Ontwerpen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 493

Begrotingsstuk
Indiening en verwijzing, blz. 494

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 494

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 494

Verslagen
Indiening, blz. 494

Motie
Indiening, blz. 494
Jaarverslag
Indiening, blz. 495
Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 495

Onderzoek naar de taalgroep, blz. 495

Vragen (R.v.O. art. 66)

Vraag van de heer E. Desutter tot de heer
J. Lenssens, Gemeenschapsminister van
leefmilieu, waterbeleid en onderwijs, over
de herwaardering van het zeevisserijon-
denvijs, blz. 495

Vraag van de heer F. Geyselings tot de
heer R De Wulf, Gemeenschapsminister
van gezondheidsbeleid, over de maatrege-
len inzake TBC-opsporing en borstkanker-
onderzoek, blz. 495

Vraag van de heer W. Kuijpers tot de heer
K Poma, Vice-voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, over de werkingstoelagen voor de
speciale openbare bibliotheken, blz. 496

Voorstel van decreet van de heer T. Dela-
haye houdende wijziging van artikel 25,
paragraaf5 van het decreet van 28 decem-
ber 1979 houdende het statuut van de Bel-
gische Radio en Televisie, Nederlandse
Uitzendingen
- 89 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3
Voorstel van decreet van de heer 0. Van
Ooteghem houdende wijziging van artikel
25, paragraaf5 van het decreet van 28 de-
cember 1979 houdende het statuut van de
Belgische Radio en Televisie, Nederlandse
Uitzendingen
- 97 (1981-1982)-Nrs.  1 en 2

Algemene bespreking, blz. 496
Sprekers : de heren A. Bourgeois,
verslaggever, T. Delahaye, 0. Van Oo-
teghem, W. Seeuws, E. Beysen, G.
Verhaegen, L. Dierickx, A. De Beul,
K Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
minister van cultuur

Artikelsgewijze  bespreking, blz. 505
Sprekers : de heren A. Diegenant, A.
De Beul, T. Delahaye, L. Dierickx, G.
Verhaegen, K. Poma, Vice-voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van cultuur
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schapsminister van cultuur Afwezig zonder kennisgeving, blz. 541

Motie van orde
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 509

Sprekers : de heren K. Poma, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van cul-
tuur, H. Suykerbuyk, J. Van Elewyck

Vragen (R.v.O. art. 66)  (Voortzetting)
Vraag van de heer W. Kuijpers tot de heer
K. Poma, Vice-Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, over de werkingstoelagen voor de
speciale openbare bibliotheken, blz. 5 10

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het jaar 1982
- 6 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toelich-
ting)
Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1982
- 8 (1981-1982)-Nrs.  1 + Bijlagen tot 4
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toelich-
ting)
Interpellaties (R.v.O. art. 67, 9)
Interpellatie van de heer J. Gabriels tot de
heer K Poma, Vice-voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van cultuur, over de drastische in-
krimping van kredieten voor de jeugdmu-
ziekscholen

Interpellatie van de heer V. Vanderheyden
tot de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van economie en werkgelegenheid,
over het faillissement van de NV VTR te
Machelen

Algemene bespreking, blz. 511
Sprekers : de heren H. Schiltz, Ge-
meenschapsminister van financiën en
begroting, F. Vermeiren, verslagge-
ver, G. Verhaegen, J. Van Elewyck, L.
De Grève, R. Maes, 1. Van Belle, G.
Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister
van economie en werkgelegenheid

Economie en werkgelegenheid, blz. 533
Sprekers : de heren V. Vanderheyden,
G. Cardoen, D. Vervaet, G. Geens,
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van eco-
nomie en werkgelegenheid, V. An-
ciaux

Regeling van de werkzaamheden, blz. 539

Nr. 18 29 juni 1982
Morgenvergadering

Afwezig met kennisgeving, blz. 541

Voorstel tot wijziging van het reglement
Indiening en verwijzing, blz. 541

Vraag (R.v.O. art. 66) van de heer E. Desut-
ter tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van leefmilieu, waterbe-
leid en onderwijs, over de herwaardering
van het zeevisserijonderwijs, blz. 541

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het jaar 1982
- 6 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toelich-
ting)
Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1982
- 8 (1981-1982)-Nrs.  1 + Bijlagen tot 4
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toelich-
ting) 
Interpellaties (R.v.O. art. 67, 9)
Interpellatie van de heer J. Gabriels tot de
heer K Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van cultuur, over de drastische in-
krimping van kredieten voor de jeugdmu-
ziekscholen

Interpellatie van de heer V. Vanderheyden
tot de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van economie en werkgelegenheid,
over het faillissement van de NV VTR te
Machelen

Algemene bespreking (Voortzetting)
Economie en werkgelegenheid (Voortzet-
ting), blz. 542

Sprekers : de heren F. Willockx, E.
Desutter

Ondergeschikte besturen en gesubsidieer-
de werken, blz. 547

Sprekers : de heren G. Cardoen, E.
Vankeirsbilck, E. Desutter

Ruimtelijke ordening, landinrichting en
natuurbehoud, blz 552

Sprekers : de heer G. Anthuenis,
mevrouw M. Smet, de heren J. De Se-
ranno, F. Verberckmoes, mevrouw J.
De Loore-Raeymaekers

Regeling van de werkzaamheden, blz. 559

Nr. 19 29 juni 1982
Middagvergadering

Afwezig met kennisgeving, blz. 561

Afwezig zonder kennisgeving, blz. 561

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het jaar 1982

- 6 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toelich-
ting)
Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1982
- 8 (1981-1982)-Nrs.  1 + Bijlagen tot 4
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toelich-
ting)
Interpellatie (R.v.O. art. 67,9)  van de heer
J. Gabriels tot de heer K. Poma, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van cultuur, over
de drastische inkrimping van kredieten
voor de jeugdmuziekscholen

Algemene bespreking (Voortzetting)
Ruimtelijke ordening, landinrichting en
natuurbehoud (Voortzetting), blz. 561

Sprekers : de heren B. Cools, P. Ak-
kermans, Gemeenschapsminister van
ruimtelijke ordening, landinrichting
en natuurbehoud, H. Vanderpoorten,
J. Buchmann, Gemeenschapsminis-
ter van huisvesting, mevrouw M. Ty-
berghien-Vandenbussche, de heren
D. Vervaet, P. Matthys, mevrouw M.
Smet

Huisvesting, blz. 568
Sprekers : de heren A. Denys, verslag-
gever, A. Coppieters, J. Buchmann,
Gemeenschapsminister van huisves-
ting, E. Flamant,  H. De Loor, J. Van
Boxelaer, mevrouw R. De Backer-
Van Ocken, de heren M. Olivier, C.
Marchand, T. Kelchtermans

Leefmilieu en waterbeleid, blz. 587
Sprekers : de heren C. Marchand,
verslaggever, L. Vanvelthoven

Onderwijs, blz. 590
Sprekers : de heren M. Heughebaert,
W. Kuijpers, C. Marchand, J. Lens-
sens,  Gemeenschapsminister van
leefmilieu, waterbeleid en onderwijs,
P. Van Grembergen, V. Anciaux

Motie van orde
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 605

Sprekers : de heer K. Poma, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van cul-
tuur

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het jaar 1982
- 6 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toelich-
ting)
Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1982
- 8 (1981-1982)-Nrs.  1 + Bijlagen tot 4
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toelich-
ting)
Interpellatie (R.v.O. art. 67,9)  van de heer
J. Gabriels tot de heer K. Poma, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van cultuur, over
de drastische inkrimping van kredieten
voor de jeugdmuziekscholen

Algemene bespreking (Voortzetting)
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Buitenlands beleid, blz. 606
Sprekers : de heren C. De Cooman,
verslaggever, P. Van Grembergen

Culturele aangelegenheden en pedagogi-
sche en didactische vorming, blz. 610

Sprekers : de heren J. Gabriels, D.
Vervaet, K Poma, Vice-Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van cultuur, C.
Moors, E. Beysen, W. Seeuws, A. De
Beul, E. Desutter, R. Declercq, me-
vrouw R. De Backer-Van Ocken, de
heren V. Anciaux, H. Weckx, A. Die-
genant, J. Caudron

Bijstand aan personen, blz. 636
Sprekers : de heren G. Anthuenis, J.
Somers, V. Anciaux, J. Valkeniers,
mevrouw R. Steyaert, Gemeen-
schapsminister van gezin en welzijns-
zorg

Gezondheidsbeleid, blz. 642
Sprekers : mevrouw C. Boeraeve-
Derycke, de heren G. Anthuenis, R.
Vannieuwenhuyze, W. Peeters, H. De
Loor, V. Anciaux, E. De Groot, R. De
Wulf, Gemeenschapsminister van ge-
zondheidsbeleid, J. Valkeniers, A.
Diegenant

Regeling van de werkzaamheden, blz. 654

Nr. 20 30 juni 1982
Morgenvergadering

Afwezig met kennisgeving, blz. 655

Afwezig zonder kennisgeving, blz. 655

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het jaar 1982
- 6 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toelich-
ting)

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1982
- 8 (1981-1982)-Nrs.  1 + Bijlagen tot 4
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toelich-
ting)

Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
655

Sprekers : de heren G. Geens, Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van economie
en werkgelegenheid, M. Galle, Ge-
meenschapsminister van onderge-
schikte besturen en gesubsidieerde
werken, P. Akkermans, Gemeen-
schapsminister van ruimtelijke orde-
ning, landinrichting en natuurbe-
houd, J. Buchmann, Gemeenschaps-
minister van huisvesting, K. Poma,
Vice-Voorzitter van de Vlaamse Exe-
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cutieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, mevrouw R. Steyaert, Ge-
meenschapsminister van gezin en
welzijnszorg, de heer R. De Wulf, Ge-
meenschapsminister van gezond-
heidsbeleid

Regeling van de werkzaamheden, blz. 676

Bijlage
Antwoorden van de heer K Poma, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van cultuur, op
specifieke tijdens het begrotingsdebat ge-
stelde vragen, blz. 677

Nr. 21 30 juni 1982
Middagvergadering

Afwezig met kennisgeving, blz. 691

Afwezig zonder kennisgeving, blz. 691

Verslagen
Indiening, blz. 691

Motie van orde
Voorstel tot wijziging in de orde van de
werkzaamheden, blz. 691

Sprekers : de heren P. Van Grember-
gen, H. Vanderpoorten, L. De Grève,
A. De Beul, H. Schiltz, Gemeen-
schapsminister van financiën en be-
groting, G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
minister van economie en werkgele-
genheid

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het jaar 1982
- 6 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toelich-
ting)

Artikelsgewijze bespreking, blz. 693

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1982
- 8 (1981-1982)-Nrs.  1 + Bijlagen tot 4
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toelich-
ting)

Artikelsgewijze bespreking, blz. 694
Sprekers : de heren G. Temmerman,
M. Galle, Gemeenschapsminister van
ondergeschikte besturen en gesubsi-
dieerde werken, P. Matthys, J. De Se-
ranno, H. Schiltz, Gemeenschapsmi-
nister  van financiën en begroting, G.
Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister
van economie en werkgelegenheid

Ontwerp van decreet houdende oprichting
van een Cultureel Centrum van de Vlaam-

se Gemeenschap in Nederland
- 118 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3
Voorstel van decreet van de heer A. De
Beul houdende oprichting van een Cultu-
ree1 Centrum van de Vlaamse Gemeen-
schap in Nederland
- 88 (1981-1982)-Nrs.  1 en 2

Algemene bespreking, blz. 706
Sprekers : de heren P. Van Grember-
gen, verslaggever, W. Seeuws, 0. Van
Ooteghem, K Poma, Vice-Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van cultuur

Artikelsgewijze bespreking, blz. 709

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Samenwerkingsak-
koord tussen de Regering van het Konink-
rijk België en de Regering van de Volksre-
publiek China, ondertekend te Brussel op
9 december 1980
- 119 (1981-1982)-Nr.  1
Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Akkoord tussen de
Regering van het Koninkrijk België en de
Regering van de Republiek Korea, onder-
tekend te Brussel op 21 maart 1980
- 120 (1981-1982)-Nr.  1
Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van de Overeenkomst inzake culture-
le samenwerking tussen de Regering van
het Koninkrijk België en de Regering van
de Syrische Arabische Republiek, onder-
tekend te Brussel op 15 juli 1980
- 121 (1981-1982)-Nr.  1
Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Akkoord tussen de
Regering van het Koninkrijk België en de
Regering van de Duitse Democratische
Republiek, ondertekend te Berlijn op 14
september 1979
- 122 (1981-1982)-Nr.1
Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Akkoord tussen de
Regering van het Koninkrijk België en de
Regering van Ierland, ondertekend te Du-
blin op 8 juli 1980
- 123 (1981-1982)-Nr.  1
Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Akkoord tussen het
Koninkrijk België en de Republiek Fin-
land, ondertekend te Brussel op 19 juni
1979
- 124 (1981-1982)-Nr.  1

Algemene bespreking, blz. 711
Spreker : de heer H. Suykerbuyk

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Samenwerkingsak-
koord tussen de Regering van het Konink-
rijk België en de Regering van de Volksre-
publiek China, ondertekend te Brussel op
9 december 1980
- 119 (1981-1982)-Nr.  1

Artikelsgewijze bespreking, blz. 711

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Akkoord tussen de
Regering van het Koninkrijk België en de
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Regering van de Republiek Korea, onder-
tekend te Brussel op 21 maart 1980
- 120 (1981-1982)-Nr.  1

Artikelsgewijze bespreking, blz. 7 11

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van de Overeenkomst inzake culture-
le samenwerking tussen de Regering van
het Koninkrijk België en de Regering van
de Syrische Arabische Republiek, onder-
tekend te Brussel op 15 juli 1980
- 121 (1981-1982)-Nr.  1

Artikelsgewijze bespreking, blz. 712

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Akkoord tussen de
Regering van het Koninkrijk België en de
Regering van de Duitse Democratische
Republiek, ondertekend te Berlijn op 14
september 1979
- 122 (1981-1982)-Nr.  1

Artikelsgewijze bespreking, blz. 7 12

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Akkoord tussen de
Regering van het Koninkrijk België en de
Regering van Ierland, ondertekend te Du-
blin op 8 juli 1980
- 123 (1981-1982)-Nr.  1

Artikelsgewijze bespreking, blz. 712

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Akkoord tussen het
Koninkrijk België en de Republiek Fin-
land, ondertekend te Brussel op 19 juni
1979
- 124 (1981-1982)-Nr.  1

Artikelsgewijze bespreking, blz. 7 12

Ontwerp van decreet houdende subsidië-
ring voor 1982 van ,De Philharmonie”
- 117 (1981-1982)-Nr.  1

Algemene bespreking, blz. 7 13
Sprekers : de heren E. Beysen,
siaggever, 0. Van Ooteghem,. me-
vrouw L. Detiège, de heren K. Poma,
Vice-Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van
cultuur, H. Vanderpoorten

Artikelsgewijze bespreking, blz. 715

Voorstel van decreet van de heer L. Dhoore
C.S. houdende wijziging van de bij konink-
lijk besluit van 15 september 1919 gecoör-
dineerde wetten op de mijnen, groeven en
graverijen, zoals onder meer gewijzigd bij
de wet van 24 ianuari 1958 betreffende de
concessiemogëlijkheid der Kempense ko-
lenreserves
- 101 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3

Algemene bespreking, blz. 7 16
Sprekers : de heren J. Ansoms, ver-
slaggever, J. Gabriels, 0. Van Oote-
ghem, L. Dhoore, G. Geens, Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van economie
en werkgelegenheid

Artikelsgewijze bespreking, blz. 718

Regeling van de werkzaamheden, blz. 720

Motie voorgesteld door de Vlaamse Exe-
cutieve betreffende een belangenconflict
- 126 (1981-1982)-Nr.  1

Bespreking, blz. 720
Spreker : de heer G. Geens, Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van economie
en werkgelegenheid

Hoofdelijke stemming, blz. 720

Voorstel van resolutie van de heer J. Van
Elewyck C.S. betreffende het kernwapen-
vrij maken van het Vlaamse grondgebied
- 110 (1981-1982)-Nrs.  1 en 2

Bespreking, blz. 72 1
Sprekers : de heren G. Temmerman,
verslaggever, H. Van Wambeke, J.
Van Elewyck, H. Vanderpoorten, L.
De Grève, P. Van Grembergen, me-
vrouw M. Van Puymbroeck, de heren
T. Delahaye, F. Vermeiren, 0. Van
Ooteghem, G. Verhaegen, A. Denys,
F. Baert, J. Valkeniers, J. Gabriels

Werkingsbegroting van de Raad
Rekening van de Raad voor het begro-
tingsjaar 198 1
Begroting van de Raad voor het begro-
tingsjaar 1982

Bespreking en aanneming, blz. 729

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het jaar 1982
- 6 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toelich-
ting)

Aangehouden stemmingen, blz. 729

Hoofdelijke stemming, blz. 729
Sprekers : de heren J. Van Elewyck, T.
Delahaye, R. Maes

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1982
- 8 (1981-1982)-Nrs.  1 + Bijlagen tot 4
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toelich-
ting)

Aangehouden stemmingen, blz. 73 1
Sprekers : de heren J. Gabriels, G.
Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister
van economie en werkgelegenheid,
H. De Loor

Hoofdelijke stemming, blz. 733

Ontwerp van decreet houdende oprichting
van een Cultureel Centrum van de Vlaam-
se Gemeenschap in Nederland
- 118 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3

Hoofdelijke stemming, blz. 734
Spreker : de heer W. Seeuws

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Samenwerkingsak-
koord tussen de Regering van het Konink-
rijk België en de Regering van de Volksre-
publiek China, ondertekend te Brussel op
9 december 1980
- 119 (1981-1982)-Nr.  1
Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Akkoord tussen de
Regering van het Koninkrijk België en de
Regering van de Republiek Korea, onder-
tekend te Brussel op 21 maart 1980
- 120 (1981-1982)-Nr.  1
Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van de Overeenkomst inzake culture-
le samenwerking tussen de Regering van
het Koninkrijk België en de Regering van
de Syrische Arabische Republiek, onder-
tekend te Brussel op 15 juli 1980
- 121 (1981-1982)-Nr.  1
Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Akkoord tussen de
Regering van het Koninkrijk België en de
Regering van de Duitse Democratische
Republiek, ondertekend te Berlijn op 14
september 1979
- 122 (1981-1982)-Nr.1
Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Akkoord tussen de
Regering van het Koninkrijk België en de
Regering van Ierland, ondertekend te Du-
blin op 8 juli 1980
- 123 (1981-1982)-Nr.  1
Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Cultureel Akkoord tussen het
Koninkrijk België en de Republiek Fin-
land, ondertekend te Brussel op 19 juni
1979
- 124 (1981-1982)-Nr.  1

Hoofdelijke stemming, blz. 735

Ontwerp van decreet houdende subsidië-
ring voor 1982 van ,,De Philharmonie”
- 117 (1981-1982)-Nr.  1

Hoofdelijke stemming, blz. 736

Voorstel van decreet van de heer T. Delaha-
ye houdende wijziging van artikel 25, para-
graaf 5 van het decreet van 28 december
1979 houdende het statuut van de Belgi-
sche Radio en Televisie, Nederlandse Uit-
zendingen
- 89 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3

Hoofdelijke stemming, blz. 737
Sprekers : de heren W. Seeuws, E.
Beysen

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer W. Kuijpers tot de heer K. Poma,
Vice-Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van cultuur,
over de schooluitzendingen bij de BRT

Hoofdelijke stemming, blz. 738

Voorstel van decreet van de heer L. Dhoore
C.S. houdende wijziging van de bij konink-
lijk besluit van 15 september 1919 gecoör-



Sprekers 
Swaelen 

dineerde wetten op de mijnen, groeven en
graverijen, zoals onder meer gewijzigd bij
de wet van 24 januari 1958 betreffende de
concessiemogelijkheid der Kempense ko-
lenreserves
- 101 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3

Aangehouden stemmingen, blz. 739

Voorstel van resolutie van de heer J. Van
Elewyck C.S. betreffende het kernwapen-
vrij maken van het Vlaamse grondgebied
- 110 (1981-1982)-Nrs.  1 en 2

Aangehouden stemming, blz. 741
iy;et.; : de heren J. Van Elewyck, F.

Vakantiewensen, blz. 743
Sprekers : de heren G. Verhaegen, p.
Van Grembergen, L. De Grève

Regeling van de werkzaamheden, blz. 743
Bijlagen
Begrotingstabellen, blz. 745

Hoofdelijke stemming, blz. 739 Eindstemming, blz. 743
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H. Rubens L. 

17e vergadering Maandag 28 juni 1982

VOORZITTER : de heer J. Pede

De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
14.05 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend..

R. Bonnel, L. Bril, A. Claes, F. Colla,
E. Cuvelier, Jan Daems, Joseph
Daems, M. Decoster, E. De Groot, A.
De Winter, E. Flamant, F. Grootjans,
M. Heughebaert, H. Lahaye, J. Nut-
kewitz, L. Pans, G. Sprockeels, W.
Taelman, M. Van Den Poel - Welken-
huysen, H. Vanderpoorten, L. Van De
Velde, W. Van Renterghem, F. Ver-
berckmoes.

-

G. Bossuyt, M. Bourry, 0. Carpels, W.

ninckx.

Claes, B. Cools, E. Coppens, L. Detiè-
ge, J. Férir, F. Houben, 1. Julliams, A.
Laridon. J. Mangelschots, J. Ramae-
kers, H.‘Rubens-L. Tobback, F. Van
Acker, L. Van Den Bossche, J. Wy-

_

AFWEZIG MET KENNISGEVING

Verwezen naar de Commissie voor
culturele aangelegenheden, peda-
gogische en didactische vorming.
Ontwerp van decreet houdende op-
richting van een Cultureel Cen-
trum van de Vlaamse Gemeen-
schap in Nederland - 118 (1981-
1982) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie voor
buitenlands beleid.
Ontwerp van decreet houdende
goedkeuring van het Cultureel Sa-

december 1980 - 119 (1981-1982)

menwerkingsakkoord tussen de re-

- Nr. 1.

gering van het Koninkrijk België en
de regering van de Volksrepubliek
China, ondertekend te Brussel op 9

P. Brevne. A. d’Alcantara, R. Peeters,
F. Vangronsveld ; gezondheidsrede-
nen. F. Baert, J. Belmans, H. de Bruyne, F.

Debusseré, W. Desaeyere, J. Des-
seyn, W. Peeters, J. Thys, J. Valke-
niers, L. Van Biervliet, R. Vande-
kerckhove.

Verwezen naar de Commissie voor
buitenlands beleid.

P. Peeters ; buitenslands.

J. Ansoms, H. Boel, A. Deneir, A. De-
’ nys, J. Dupré, J. Gabriels, C. Mar-

chand, M. Rutten,  G. Temmerman, L.
Van den Brande, M. Van Herreweg-
he, H. Van Rompaey ; ambtsverplich-
tingen.

H. Draulans, R. Hostekint, C. Moors ;
familieverplichtingen.

K. Dillen.

J. Peetermans.

- Ontwerp van decreet houdende
goedkeuring van het Cultureel Ak-
koord tussen de Regering van het
Koninkrijk België en de Regering
van de Republiek Korea, onderte-
kend te Brussel op 21 maart 1980 -
120 (1981-1982) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie voor
buitenlands beleid.

- Ontwerp van decreet houdende
ONTWERPEN VAN DECREET

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende ontwer-
pen van decreet werden ingediend en
naar de bevoegde commissies verwe-
zen :

goedkeuring van de Overeenkomst
inzake culturele samenwerking tus-
sen de Regering van het Koninkrijk

Verwezen naar de Commissie voor

België en de Regering van de Syri-
sche Arabische Republiek, onder-
tekend te Brussel op 15 juli 1980 -
121 (1981-1982) - Nr. 1

AFWEZIG ZONDER KENNISGE-
VING

Presentielijst (R.v.O. art. 31, 1 en 3)

K. Blanckaert, C. Boeraeve - Derycke,
L. Kelchtermans, A. Lavens, F. Piot,
F. Swaelen, F. Vanderborght, H.
Weckx, R. Windels.

- Ontwerp van decreet houdende
subsidiëring voor 1982 voor ,,De
Philharmonie” - 117 (1981-1982)
- Nr. 1.

buitenlands beleid.
- Ontwerp van decreet  houdende

goedkeuring van het Cultureel Ak-
koord tussen de Regering van het

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 17
28 juni 1982

Afwezigen
Ingekomen stukken 493



Voorzitter 

76,1° 

- 	 _ 

--- 

.._  

belan- 

Voonitter

Koninkrijk België en van de Duitse
Democratische Republiek, onder-
tekend te Berlijn op 14 september
1979 - 122 (1981-1982) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie voor
buitenlands beleid.

- Voorstel van decreet van de heer G.
Temmerman C.S. houdende vereen-
voudiging van de procedure zoals
bepaald bij artikel 76,lO van de Ge-
meentewet - 114 (1981-1982) -
Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie voor
ondergeschikte besturen.

dactische vorming over het voorstel
van decreet van de heer T. Dela-
haye houdende wijziging van arti-
kel 25, paragraaf 5 van het decreet
van 28 december 1979 houdende
het statuut van de Belgische Radio
en Televisie, Nederlandse Uitzen-
dingen - 89 (1981-1982) - Nr. 2.

- Ontwerp van decreet houdende
goedkeuring van het Cultureel Ak-
koord tussen de Regering van het
Koninkrijk België en de Regering
van Ierland, ondertekend te Dublin
op 8 juli 1980 - 123 (1981-1982) -
Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie voor
buitenlands beleid.

- Ontwerp van decreet houdende
goedkeuring van het Cultureel Ak-
koord tussen het Koninkrijk België
en de Republiek Finland, onderte-
kend te Brussel op 19 juni 1979 -
124 (1981-1982) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie voor
buitenlands beleid.

- Voorstel van decreet van de heer
M. Olivier houdende veralgeme-
ning van het Studie- en informatie-
model voor de ontwikkeling van
een nieuw arbeidsmarktbeleid -
115 (1981-1982) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie voor
economisch, tewerkstellings- en
energiebeleid.

- Voorstel van decreet van de heer F.
. Verberckmoes houdende herzie-
ning van de wetten van 22 juli 1970
en 11 augustus 1978 op de ruilver-
kaveling - 125 (1981-1982) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie voor
ruimtelijke ordening, landinrich-
ting en natuurbehoud.

BEGROTINGSSTUK

Indiening en verwijzing Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Het volgende begro-
tingsstuk werd ingediend en naar de

De Voorzitter : Het volgende voorstel
van resolutie werd ingediend en naar

bevoegde commissie verwezen : de bevoegde commissie verwezen :

= Bijlage II - Begroting Belgische
Radio en Televisie, Nederlandse
Uitzendingen - bij ontwerp van
decreet houdende de begroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1982 - 8 (1981-
1982) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie voor
financiën en begroting en de Com-
missie voor culturele aangelegen-
heden, pedagogische en didacti-
sche vorming.

- Voorstel van resolutie van de heer
A. Diegenant betreffende de Ne-
derlandse benaming van buiten het
Nederlandse taalge bied gelegen
plaatsen - 116 (1981-1982) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie voor
taaldecreetgeving.

VERSLAGEN

VOORSTELLEN VAN DECREET

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende voorstel-
len van decreet werden ingediend :

Vlaamse Raad
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VOORSTEL VAN RESOLUTIE

Indiening

De Voorzitter : De volgende verslagen
werden ingediend :

- door de heer A. Bourgeois namens
de Commissie voor culturele aan-
gelegenheden, pedagogische en di-

Ingekomen stukken

- door de heer A. Bourgeois namens
de Commissie voor culturele aan-
gelegenheden, pedagogische en di-
dactische vorming over het voorstel
van de heer 0. Van Ooteghem hou-
dende wijziging van artikel 25, pa-
ragraaf 5 van het decreet van 28 de-
cember 1979 houdende het statuut
van de Belgische Radio en Televi-
sie, Nederlandse Uitzendingen -
97 (1981-1982) - Nr. 2.

- door de heer J. Ansoms namens de
Commissie voor economische, te-
werkstellings- en energiebeleid
over het voorstel van decreet van de
heer L. Dhoore C.S. houdende wijzi-
ging van de bij koninklijk besluit
van 15 september 1919 gecoördi-
neerde wetten op de mijnen, groe
ven en graverijen, zoals onder meer
gewijzigd bij de wet van 24 jauari
1958 betreffende de concessiemo-
gelijkheid der Kempische kolenre-
serves - 101 (1981-1982) - Nr. 2.

- door de heer G. Temmerman na-
mens de Commissie voor onderge-
schikte besturen over het voorstel
van resolutie van de heer J. Van
Elewyck C.S. betreffende het kern-
wapenvrij maken van het Vlaamse
grondgebied - 110 (1981-1982) -
Nr. 2.

MOTIE

Indiening

De Voorzitter : De volgende motie
werd ingediend :

- Motie voorgesteld door de Vlaamse
Executieve betreffende een belan-
genconflict - 126 (1981-1982) -
Nr. 1.
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De Voorzitter : Het volgende jaarver-
slag werd ingediend :

- Jaarverslag 1980 van de Vaste
Commissie voor Taaltoezicht.
Dit verslag ligt ter inzage op het Se-
cretariaat van de Raad, Afdeling
Openbare Vergadering.

SCHRIFTELIJKE VRAGEN (R.v.O.
art. 65)

De Voorzitter : Schriftelijke vragen
werden ingediend door de heren G.
Beerden, P. Breyne, M. Capoen, G.
Cardoen, J. Chabert, A. De Beul, L.
De Grève, A. Deneir, E. Flamant, F.
Geyselings. R. Kelchtermans, W.
Kuijpers,  C. Marchand, L. Pans, P.
Peeters, W. Seeuws, J. Valkeniers, P.
Van Grembergen, E. Vankeirsbilck,
H. Van Rompaey, D. Vervaet.

ONDERZOEK NAAR DE TAAL-
GROEP

De Voonitter : Dames en heren, naar
aanleiding van de vervanging van wij-
len Senator Jorissen door de heer Hu-
go Draulans, dient de Raad er zich,
conform artikel 3, punt 1 van het Re-
glement van Orde, van te vergewissen
of betrokkene is ingeschreven op de
lijst van de leden van de Nederlandse
taalgroep zoals die is opgemaakt door
de Senaat.

Bij brief van 22 juni 1982 heeft de Se-
naat ons meegedeeld dat de heer
Draulans op dezelfde datum de
grondwettelijke eed heeft afgelegd en
tot de Nederlandse taalgroep behoort.

Teneinde niet onnodig tijd te verlie-
zen door een omslachtige procedure
voor bedoeld onderzoek naar de taal-
groep via een commissie ad hoc en ge-
let op voormelde brief van de Senaat,
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stel ik voor dat de Raad zich ertoe zou
beperken van de gegeven omstandig-
heden akte te nemen en die formali-
teit als vervuld te beschouwen.

Geen bezwaar ? (Neen)

Aldus is besloten.

Met genoegen roep ik de heer Drau-
lans uit tot lid van de Vlaamse Raad en
heet hem namens u allen welkom in
deze vergadering. (Algemeen applaus)

VRAGEN (R.v.O. art. 66)

Vraag van de heer E. Desutter tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van leefmilieu, waterbeleid en on-
derwijs, over de herwaardering van het
zeevisserijonderwijs

De Voprzitter : In akkoord met de heer
Lenssens, Gemeenschapsminister
van leefmilieu, waterbeleid en onder-
wijs, is de vraag van de heer Desutter
verdaagd tot dinsdag 29 juni 1982.

Vraag van de heer F. Geyselings tot de
heer R. De Wulf, Gemeenschapsminis-
ter van gezondheidsbeleid, over de
maatregelen inzake TBC-opsporing  en
borstkankeronderzoek

De Voorzitter : Aan de orde is de mon-
delinge vraag van de heer Geyselings
tot de heer De Wulf, Gemeenschaps-
minister van gezondheidsbeleid, over
de maatregelen inzake TBC-opspo-
ring en borstkankeronderzoek.

De heer Geyselings heeft het woord.

De heer F. Geyselings (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Ge-
meenschapsministers, dames en he-
ren, in het Belgisch Staatsblad van 26
mei 1982 verscheen het besluit van de
Vlaamse Executieve houdende de
opheffing van de tuberculineproef en
het radiologisch borstkasonderzoek

Ingekomen stukken
Onderzoek taalgroep
Zeevisserijonderwijs
TBC-opsporing en borstkankeronderzoek

op grote schaal in de scholen en de in-
voering van een risicogerichte opspo-
ring van tuberculose in het raam van
het medisch schooltoezicht.

De nieuwe risicogerichte opsporing
van tuberculose zal volgens verwach-
tingen een minderuitgave meebren-
gen voor de gemeenschap.

Kan de geachte Minister mij op de
volgende vragen een antwoord ge-
ven ?

1. Hoe groot waren de uitgaven de
jongste 5 jaar voortspruitend uit :
a. de tuberculine-huidproef ;
b. het radiologisch borstkasonder-
zoek ?

2. Hoe groot wordt thans de uitgave
geraamd voor de nieuwe preventie-
maatregelen inzake TBC-opsporing
en radiologisch borstkasonderzoek ?

3. Welke bestemming krijgen de
eventuele vrijgekomen geldmidde-
len ?
De Voorzitter : De heer De Wulf, Ge-
meenschapsminister van gezond-
heidsbeleid, heeft het woord.
Minister R. De Wulf (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte colle-
ga’s, in antwoord op de gestelde vraag
heb ik de eer volgende inlichtingen te
verstrekken.
1. De jongste 5 jaar zagen de uitgaven
er als volgt uit :

a. voor de tuberculine - huidproef :

1977 : 23 950 920
1978 : 27 328 415
1979 : 29 291 014
1980 : 24 298 128
1981 : 21 723 795

b. het radiologisch borstkas onder-
zoek :

1977 : 8 300 829
1978 : 6 801 519
1979 : 6 071 955
1980 : 6 324 911
1981 : 6 441 000

2. Een raming van de uitgaven voor de
nieuwe preventiemaatregelen, zoals
voorzien in het besluit van de Vlaam-
se Executieve, is zeer moeilijk, daar
dit afhankelijk is van de definiëring
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van risicogroepen door de Sectoriële
Coördinatiecommissies.
3. De eventuele vrijgekomen geld-
middelen compenseren enerzijds de
besparingen die zich in alle sectoren
opdringen wegens de begrotingsbe-
perkingen. Anderzijds zullen zij aan-
gewend worden in het kader van ande-

 re sectoren van de preventieve ge-
neeskunde en ondermeer om een her-
schikking mogelijk te maken van het
medisch schooltoezicht waar momen-
teel wordt aan gewerkt.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Vraag van de heer W. Kuijpers tot de
heer K. Poma, ViceVoorzitter  van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
minister van cultuur, over de werkings-
toelagen voor de speciale openbare bi-
bliotheken

De Voorzitter : De heer Kuijpers heeft
gevraagd of het mogelijk is zijn vraag
te behandelen na de bespreking van
de voorstellen van decreet van de he-
ren Delahaye en Van Ooteghem om-
dat hij niet tijdig aanwezig kan zijn. Is
de Minister het daarmede eens ? (In-
stemming)
Dan zullen wij de vraag van de heer
Kuijpers behandelen na de beraadsla-
gingen over deze voorstellen van
decreet.

VOORSTEL VAN DECREET van de
heer T. Delahaye houdende wijziging
van artikel 25, paragraaf 5 van het de-
creet van 28 december 1979 houdende
het statuut van de Belgische Radio en
Televisie, Nederlandse Uitzendingen
- 89 (1981-1982) - Nrs. 1 tot 3

VOORSTEL VAN DECREET van de
heer 0. Van Ooteghem houdende wijzi-
ging van artikel 25, paragraaf 5 van het
decreet van 28 december 1979 houden-
de het statuut van de Belgische Radio
en Televisie, Nederlandse Uitzendin-
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gen
- 97 (19814982)  - Nrs. 1 en 2

Algemene bespreking
De Voorzitter : Aan de orde zijn de
voorstellen van decreet van de heer
Delahaye en van de heer Van Ooteg-
hem houdende wijziging van artikel
25, paragraaf 5 van het decreet van 28
december 1979 houdende het statuut
van de Belgische Radio en Televisie,
Nederlandse Uitzendingen.
De algemene bespreking is geopend.

De heer Bourgeois, verslaggever,
heeft het woord.
De heer A. Bourgeois, verslaggever (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
heren Ministers, geachte collega’s, wij
behandelen thans de twee voorstellen
van decreet die werden ingediend res-
pectievelijk door de heer Delahaye en
de heer Van Ooteghem, houdende
wijziging van artikel 25, paragraaf 5
van het decreet van 28 december 1979
houdende het statuut van de Belgi-
sche Radio en Televisie, Nederlandse
Uitzendingen, het BRT-decreet dus.
In gewone taal uitgedrukt is het de be-
doeling van deze beide decreten te ko-
men tot een versoepeling van de er-
kenningsvoorwaarden voor verenigin-
gen en stichtingen die om zendtijd
verzoeken, wanneer de aanvraag uit-
gaat van kleine politieke fracties of
van levensbeschouwelijke strekkin-
gen die tot de minderheid behoren.

Artikel 25 bepaalt dat de verenigin-
gen of stichtingen voor politieke frac-
ties of levensbeschouwelij ke strekkin-
gen die tot de meerderheid behoren
en die ten minste 10 leden hebben,
vroeger in de Nederlandse Cultuur-
raad, thans Vlaamse Raad, zonder
meer door de Minister kunnen wor-
den erkend, zodat een eenvoudige
aanvraag volstaat.
Wanneer het echter gaat over politie-
ke of levensbeschouwelijke stre kkin-
gen, die in de Vlaamse Raad door min-
der dan 10 leden zijn vertegenwoor-
digd, kunnen deze verenigingen of
stichtingen slechts een aanvraag in-
dienen, wanneer deze wordt gesteund
door ten minste 2 leden van elke poli-
tieke fractie. Het komt erop neer dat
alle politieke fracties in deze Raad
voorafgaandelijk akkoord moeten

TBC-opsporing  en borstkankeronderzoek
SOB-werkingstoelagen
BRT-statuut

gaan.
Over het principe van het verlenen
van zendtijd is er geen betwisting in
het BRT-decreet van 28 december
1979. Artikel 25, paragraaf 5, bepaalt
inderdaad dat het de Koning is die ve-
renigingen of stichtingen erkent die
behoren tot politieke of filosofische
strekkingen en die in de Vlaamse
Raad door minder dan 10 leden zijn
vertegenwoordigd.
Waar er over dit principe geen twijfel
kan bestaan, doen de problemen zich
voor bij de procedure tot erkenning.
Ik heb er reeds op gewezen dat het
verzoek tot erkenning dient te worden
gesteund door ten minste 2 leden van
elke politieke fractie.
In het voorstel van de heer Van Ooteg.
hem wordt nu naar een meer soepele
oplossing gezocht. Er wordt daarin ge-
steld dat de steun voor een verzoektot
erkenning voor een politieke fractie
zou worden beperkt tot ten minste
één lid van een Vlaamse partij die in
de Vlaamse Raad vertegenwoordigd
is. Voor de verenigingen en sticht&
gen die om een zendtijd verzoeken
namens levensbeschouwelijke bewe-
gingen en organisaties zou de aan-
vraag dienen gesteund te worden door
slechts twee fracties.
Het voorstel van de heer Delahaye
gaat nog enigszins verder door te stel-
len dat de steun voor de aanvraag
wordt beperkt tot ten minste één lid
van de Vlaamse Raad. Dus, verre-
gaande versoepelingen. Men komt
van twee leden van elke fractie tot of-
wel tot één lid van de Vlaamse Raad,
ofwel van twee leden van twee frac-
ties.
Ik moet er u op wijzen, dat bij nader
onderzoek, artikel 25 van het BRT-de-
creet op zeer zware kritiek in de com-
missie is gestoten. Alle fracties heb-
ben zich afgevraagd of deze regeling,
enerzijds, niet uitgesproken ondemo-
cratisch is en, anderzijds, - wat al
even erg is, zoniet nog erger, of de re-
geling van artikel 25, $5, van het BRT-
decreet niet flagrant in strijd is met de
cultuurpactwet van 1973 en met het
cultuurpactdecreet van 31 mei 1974.

Ten eerste, het is ondemocratisch,
omdat de drempel van de toegang tot
de BRT, dus tot de media, voor de
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kleine politieke fracties en de stichtin-
gen van deze fracties zo hoog is ge-
steld, dat elke andere politieke fractie
over een feitelijk vetorecht beschikt.
Inderdaad, ten minste twee leden van
elke fractie moeten in de Raad het ver-
zoek steunen om aan een kleine frac-
tie een zendtijd te verlenen.
Ten tweede is het BRT-decreet in
strijd met het cultuurpact, dus in
strijd met de bescherming van de filo-
sofische en ideologische minderhe-
den.

Artikel 1 van het cultuurpactdecreet
- en de teksten van het decreet zijn
precies dezelfde als deze van de cul-
tuurpactwet - zegt : ter uitvoering
van artikel 6 bis en 59 bis, 8 7 van de
Grondwet, de decreten mogen geen
enkele discriminatie om ideologische
en filosofische redenen bevatten,
noch afbreuk doen aan de rechten en
vrijheden van de ideologische en filo-
sofische minderheden.

Artikel 18 van het hoofdstuk VII1 van
het decreet is echter nog explicieter.
Het handelt over de waarborgen be-
treffende het gebruik van de commu-
nicatiemiddelen en bepaalt dat alle
ideologische en filosofische strekkin-
gen, vertegenwoordigd in de Cultuur-
raad, moeten toegang hebben tot de
middelen van meningsuitdrukkingen,
die afhangen van de overheden in de
betrokken gemeenschap.

1Men moet zich dus wel degelijk afvra-
gen of artikel 25,§ 5, van het BRT-de-
creet niet in strijd is met de hiervoor
vermelde bepaling van het cultuur-
pactdecreet.

Het BRT-decreet respecteert inder-
daad wel het beginsel van de toegang
tot de media voor kleine politieke
fracties, stichtingen en verenigingen,
maar het maakt de uitvoering van dit
principe in de praktijk onmogelijk
door de aanvraag om toegang afhan-
kelijk te maken van een quasi unani-
miteitsregel, met name het eenparig
akkoord van alle politieke fracties,
met andere woorden van de pure
goodwill van alle politieke partijen in
de Raad. Dat is de ene pool in de dis-
cussie. De andere pool in de discussie
zijn de bezwaren die rijzen wanneer

men de drempel van de toegang tot de
BRT al te zeer zou gaan versoepelen,
al te laag zou gaan stellen.

Verschillende vormen van bezwaren
kwamen naar voren. in de eerste
plaats werd gezegd dat, wanneer zou
worden ingegaan op het voorstel van
de heer Delahaye, bijvoorbeeld, dat
stelt dat het verzoek aan de minister
slechts moet worden gesteund door
één lid van de Raad, dit zou leiden tot
wat men heeft genoemd een werkelij-
ke ,verloedering” van het gebruik van
de media.

Allerhande splinterpartijen, personen
die zich afscheuren van hun bestaan-
de oorspronkelijke groep in deze
Raad, personen die op toevallige wijze
verkozen zijn ingevolge apparente-
ring, al deze personen, die in feite
geen diepe en brede wortels hebben
bij de publieke opinie en niet kunnen
beweren dat zij de publieke opinie op
grondige wijze vertegenwoordigen,
zouden dus toegang kunnen krijgen
tot de media.

Daarentegen is in de discussie gesteld
dat iemand die verkozen is in de
Vlaamse Raad, uitgenomen wellicht
diegene die bij apparentering wordt
verkozen - en in dit verband werd een
bepaald voorbeeld aangehaald -,
toch minstens 25.000 personen uit de
Vlaamse Gemeenschap vertegen-
woordigt, zodanig dat niet kan worden
gezegd dat hij geen facet en geen stro-
ming in deze publieke opinie in
Vlaanderen vertegenwoordigt.

In dat verband werd ook verwezen
naar het feit dat de praktijk vroeger
anders was. Men heeft het probleem
nooit zo gesteld wanneer het ging om
zendtijd te verlenen aan de vertegen-
woordiger van de Communistische
partij in de Vlaamse Raad, die even-
eens de enige verkozene voor zijn par-
tij was, maar zonder enige discussie
zendtijd over de media heeft gekre-
gen.

Een tweede grote bedenking ging
over de zorg of wij ons als Vlaamse
Gemeenschap niet zelf moeten be-
schermen. Met nadruk werd gepleit
voor de vrijwaring van de homogeni-
teit van de Vlaamse Gemeenschap.
Tientallen jaren, zoniet meer, heeft de

Vlaamse Gemeenschap moeten vech-
ten om tot deze homogeniteit op het
gebied van taal en cultuur te komen.
Door dit decreet zouden wij aan per-
sonen die niet op Vlaamse lijsten ver-
kozen zijn - bij voorbeeld op tweeta-
lige lijsten in de Brusselse regio of
eventueel ook aan personen die ver-
kozen zijn op een lijst die in Wallonië
opkomt, maar verkozenen heeft in
een Vlaams arrondissement, zoals dit
ht geval in Leuven -, spreekrecht
geven over de media, wat een gevaar
inhoudt voor de homogeniteit in het
Vlaamse landsgedeelte en vooral in
Vlaams Brabant.
Daartegenover werd gezegd dat het,
enerzijds, een element van democra-
tie en, anderzijds, een vereiste van het
cultuurpact is, dat iedereen die verte-
genwoordigd is en zitting heeft in de
Vlaamse Raad, zijn programma en
zijn opinies over de media zou moe-
ten kunnen verdedigen.
Anderzijds werd opnieuw gewezen op
het precedent van de Communisti-
sche partij waar de heer Van Geyt, als
enige verkozene in deze Vlaamse
Raad, ofschoon verkozen op een twee-
talige lijst in het arrondissement Brus-
sel, toch toegang heeft gekregen tot de
media.
De vraag werd gesteld waarom men
dit precedent dan niet zou moeten
toepassen op andere partijen die op
dezelfde manier zijn tot stand geko-
men en hun verkozenen in de Vlaam-
se Raad hebben weten te delegeren.

In de amendementen van de heren
Van Ooteghem en Dierickx wordt, be-
treffende de passus ,één verkozene
uit Vlaanderen zetelde in de Vlaamse
Raad”, voorgesteld een bepaling bij te
voegen, met name dat de verkozene
van deze Vlaamse Raad tot een partij
zou moeten behoren die in verschil-
lende arrondisementen van het land
lijsten had ingediend. De auteurs lie-
ten aan de commissie de vrijheid over
te bepalen in hoeveel arrondissemen-
ten dit eventueel had dienen te zijn.
Bij de oorspronkelijke tekst werden
nog heel wat amendementen inge-
diend, onder andere van de heren De
Beul, Dierickx, Van Ooteghem en
Diegenant. Al deze amendementen
heb ik in het schriftelijk verslag uit-
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voerig behandeld. Uiteindelijk zijn
uit de bespreking in de commissie
drie amendementen tot stand geko-
men en door de heer De Beul inge-
diend. Deze amendementen werden
door de commissie aangenomen.

Een eerste amendement had betrek-
king op de verenigingen en stichtin-
gen met een politiek karakter en die
dus uitgaan van politieke partijen.

In de commissie werd bij amende-
ment aanvaard dat één lid van een
fractie van de Vlaamse Raad, gevormd
overeenkomstig de bepalingen van
paragraaf 2 van artikel 65 van de bij-
zondere wet van 8 augustus 1980 tot
hervorming der instellingen, een vol-
doende steun zou zijn om bij de mi-
nister een verzoek in te dienen tot er-
kenning van deze stichting en dus
eventueel tot het bekomen van een
zendtijd in overeenstemming met de
uitgebreidheid van de groep die de
aanvraag doet. Dus voor politieke
fracties : steun van één enkel lid van
de Vlaamse Raad.

Tweede amendement voor verenigin-
gen en stichtingen die minderheden
met een eerder ideologisch karakter
in het Vlaamse land vertegenwoordi-
gen, zou het verzoek aan de minister
moeten gesteund worden door twee
leden van twee politieke fracties in de
Vlaamse Raad. Daardoor wordt de
unanimiteitsregel doorbroken zoda-
nig dat deze erkenning op een meer
soepele wijze kan gebeuren.

Het derde amendement van de heer
De Beul, dat eveneens werd aanvaard,
bevat een laatste toevoeging aan arti-
kel 2 dat eveneens luidt als volgt : ,,De
minister kan echter altijd dit verzoek
weigeren wanneer het uitgaat van le-
den van de Vlaamse Raad die bij hun
installatie in Kamer of Senaat de
grondwettelijke eed eerst hebben af-
gelegd in een andere taal dan het Ne-
derlands”.

Dit dient de waarborg te zijn tegeno-
ver het ruime versoepelen van de
steun voor de aanvraag. De aanvraag
is dus mogelijk door één enkel lid van
deze Raad, maar er werd als voorwaar-
de gesteld dat het lid dat de aanvraag
mede ondertekent in elk geval de eed

eerst in het Nederlands dient te heb-
ben afgelegd. Dit beduidt inderdaad
een duidelijke bekenning tot de
Vlaamse Gemeenschap.

Deze amendementen werden met
verschillende meerderheden aan-
vaard. Het eerste amendement van de
heer De Beul, met 10 stemmen voor,
bij 2 onthoudingen. Het tweede
amendement, met 7 stemmen voor te-
gen 1 stem tegen bij 4 onthoudingen.
Het derde amendement van de heer
De Beul met 8 stemmen voor en4 ont-
houdingen. Het voorstel werd uitein-
delijk aanvaard met 9 stemmen voor
bij 3 onthoudingen.

De bespreking van het voorstel van de
heer Van Ooteghem heeft zich volle-
dig afgespeeld in het kader van het
voorstel van de heer Delahaye, zodat
ik in het verslag over de bespreking
van het voorstel van de heer Van Oo-
teghem verwijs naar het verslag dat ik
heb uitgebracht in verband met de
bespreking van het voorstel van de
heer Delahaye.

Nadat het voorstel in de commissie
was goedgekeurd, werd op 22 juli een
nieuw amendement ingediend door
de heer Diegenant. In dit amende-
ment wordt voorgesteld de laatste pa-
ragraaf, waarin is vermeld dat het lid
van de Vlaamse Raad dat de aanvraag
steunt de eed eerst in het Nederlands
moet hebben afgelegd, aan te vullen
met de bepaling dat het lid dat de aan-
vraag steunt de eed ,,uitsluitend” in
het Nederlands zou hebben afgelegd.
Dus niet eerst in het Nederlands en
eventueel daarna in het Frans of in het
Duits, maar uitsluitend in het Neder-
lands.

Dit amendement moet nog besproken
worden tijdens de openbare zitting
van deze Raad. (Applaus bij de CWen
de Pvv)

De Voorzitter : De heer ‘Delahaye
heeft het woord.

De heer T. Delahaye (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega’s, vooraleer met
de werkelijke uiteenzetting over dit
voorstel van decreet te beginnen, wil
ik de verslaggever, de heer Bourgeois
danken voor de uitstekende weergave
die hij heeft gegeven van de bespre-

kingen die in de commissie hebben
plaatsgehad. Dit was niet altijd ge-
makkelijk omdat de besprekingen alle
richtingen uitgingen.
Aanleiding tot dit voorstel van de-
creet was artikel 25 van het decreet
van 28 december 1979 houdende het
statuut van de Belgische Radio en Te-
levisie. Hierin wordt bepaald dat frac-
ties die in de Vlaamse Raad zetelen en
die geen tien leden tellen de handte-
kening van tenminste twee leden van
elke andere fractie nodig hebben om
toegang te krijgen tot de BRT. Zoals
andere kleine fracties, heeft RAD de
verschillende fracties in de Vlaamse
Raad aangesproken en heeft een nega-
tief antwoord gekregen van de PW en
de Volksunie. Beide partijen zijn na-
dien terug gekomen op dit negatief
antwoord om te zeggen dat ze wel ak-
koord gingen. Vervolgens kreeg ze
van de CVP het antwoord dat ze wel
bereid waren de vereiste handteke-
ningen te geven in zoverre iedere klei-
ne partij in de Raad vertegenwoordigd
deze handtekeningen van de andere
partijen zou krijgen. Van de Socialisti-
sche partij werd geen antwoord ont-
vangen, wat betekende dat ze niet be-
reid waren een antwoord te geven aan
RAD, daar waar ze wel bereid waren
een handtekening te geven aan onder-
meer de partij Agalev.
In feite betekent de bepaling, zoals ze
is opgenomen in artikel 25, paragraaf
5, dat één partij afhangt van de wille-
keur van alle andere partijen om toe-
gang te krijgen tot de BRT, terwijl dit
een medium is dat door de overheid
wordt georganiseerd en gesubsidieerd
met het geld van allen.
Tijdens de besprekingen in de com-
missie heeft de woordvoerder van de
SP uitgelegd waarom hij geen handte-
kening wilde geven aan RAD. Vol-
gens hem bood RAD als partij niet
voldoende waarborgen voor een de-
mocratisch beleid. Volgens hem, en ik
citeer zijn woorden, is RAD een partij
met fascistoïde kenmerken. Hierop
heb ben wij onmiddellijk geantwoord
dat één van de kenmerken van het fas-
cisme is dat men zijn tegenstanders
wil afweren en dit te allen prijze. De
woordvoerder van de SP heeft niet
aangetoond, of zelfs aangeboden aan
te tonen, waarom wij niet democra-
tisch zouden zijn. Wij spreken dit ook
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uitdrukkelijk tegen. Wat wij wel wil-
len is het collectivisme van de SP be-
strijden. Het besluit dat wij uit de
houding van de SP trekken is dat zij
hun tegenstanders tot zwijgen willen
brengen, hetgeen één van de kenmer-
ken van het fascisme is. Ik vraag me
dan ook af welke partij fascistoïde
trekken heeft, RAD of SP ?

Wat er ook van zij, in rechte moet men
vaststellen dat artikel 18 van de wet
van 16 juli 1973, dit is de Cultuurpact-
wet en artikel 18 van het Cultuurpact-
decreet van 28 januari 1974, voorzien
dat iedere partij of iedere ideologische
of filosofische strekking vertegen-
woordigd in een Cultuurraad - hier
dus de Vlaamse Raad - moet toegang
hebben tot de middelen voor me-
ningsuitdrukking die afhangen van de
overheden in de betrokken gemeen-
schap.

Objectief betekent dat dat iedere par-
tij, vertegenwoordigd in de Vlaamse
Raad, toegang moet hebben tot de
BRT en tot de uitzendingen voor der-
den in de BRT, ook al is deze toegang
- dat geven wij natuurlijk toe - pro-
portioneel beperkt tot het aantal le-
den die in de Vlaamse Raad zetelen.

Het moet dan ook volstaan vast te stel-
len dat, krachtens deze nationale be-
palingen enerzijds en de regionale be-
palingen van het decreet anderzijds,
het decreet betreffende de BRT niet
in overeenstemming is met de Cul-
tuurpactwet.

Daarom mag men besluiten dat de
verbeteringen die wij hebben voorge-
steld in feite in de lijn liggen van de
cultuurpactwet..

Het is dan ook niet te verwonderen
dat de commissie deze wijzigingen
heeft aangenomen. Toch wil ik eraan
toevoegen dat de commissie een an-
dere, niet van de Cultuurpactwet af-
hangende wijziging heeft aangeno-
men, die voorkomt in het voorstel van
de heer Van Ooteghem, met name dat
de toegang tot zendtijd bij de BRT van
de levensbeschouwelijke verenigin-
gen eveneens versoepeld is, in die zin
dat die toegang niet afhankelijk is van
alle fracties vertegenwoordigd in de
Vlaamse Raad, maar wel van twee

fracties, waarmee ik mij volledig ak-
koord kan verklaren omdat het ten
gronde democratisch is.

Tijdens de besprekingen in de com-
missie kwam er een amendement van
de heer Diegenant aan bod, dat eigen-
lijk gericht was tegen RAD als dusda-
nig. Dit is een nationaal gestructu-
reerde partij, die tweetalige lijsten in
het arrondissement Brussel heeft
voorgelegd zoals door de wet is toege-
laten. Dit had al gevolg dat ikzelf op
een tweetalige lijst werd verkozen.

De heer Diegenant heeft een amende-
ment ingediend strekkende tot het
weren van tweetalige lijsten, in die zin
dat hij tijdens de commissiebespre-
kingen heeft voorgesteld dat de minis-
ter toelating tot zendtijd zou weigeren
wanneer het verzoek uitging van le-
den die op tweetalige lijsten werden
verkozen.

Dit voorstel werd door de commissie
als dusdanig afgewezen, hoewel zij
van oordeel is dat de minister de toe-
lating’ kon weigeren indien het ver-
zoek uitging van een lid van de Vlaam-
se Raad die zijn eed niet eerst in de
Nederlandse taal had afgelegd.

Hiermede werd het geval van de heer
Peeterrnans bedoeld, die op een lijst
in Leuven werd verkozen en dus rech-
tens van de Vlaamse Raad deel uit-
maakt, maar die zijn eed in de Franse
taal heeft afgelegd. Het gaat hier dus
om een bijzondere situatie.

De heer Diegenant heeft in openbare
vergadering van de Raad een nieuw
amendement neergelegd, strekkende
tot het wijzigen van het laatste lid van
artikel 2. Hij stelt voor dat de Minister
de toelating tot zendtijd moet weige-
ren wanneer het verzoek uitgaat van
een lid van de Vlaamse Raad die niet
uitsluitend zijn eed in de Nederlandse
taal zou hebben afgelegd.

Welnu, als nationaal gestructureerde
partij hebben alle mandatarissen van
RAD hun eed in de drie nationale ta-
len van het land afgelegd, met name
in het Nederlands, het Frans en het
Duits.

Zoals de Raad weet, werd het lidmaat-
schap van één van de gemeenschaps-
raden wat betreft het Brussels arron-

dissement, bepaald door de eed die
men het eerst aflegt.

Ik heb mijn eed eerst in het Neder-
lands afgelegd, waaruit volgt dat ik in
de Vlaamse Raad zetel.

Wanneer nu de heer Diegenant dit
amendement indient, impliceert dat
dat ik als vertegenwoordiger van mijn
partij uitgesloten word van zendtijd
op de BRT omdat ik niet uitsluitend
de eed heb afgelegd in de Nederland-
se taal.

Mijnheer de Voorzitter, dames en he-
ren, dit amendement is zeer verstrek-
kend. Ik zou zelfs durven zeggen dat
het een racistisch amendement is.

Zijn er goede en slechte Vlamingen ?
Zijn er Vlamingen die zich uitsluitend
in het Nederlands uitdrukken ? Zijn er
Vlamingen die zich ook in andere ta-
len uitdrukken ? Zijn er Vlamingen
die goed zijn omdat zij zeggen dat zij
uitsluitend deel uitmaken van de
Vlaamse Gemeenschap ? En mogen
zij geen Vlamingen genoemd worden,
die niet alleen van de Vlaamse Ge-
meenschap afhangen maar ook van de
Belgische gemeenschap ? Wat doet ie-
mand die de eed aflegt in de drie
landstalen ? Hij afftrmeert  zich als lid
van de nationale gemeenschap, die de
Belgische gemeenschap is. Ik meen in
dit opzicht dat het amendement van
de heer Diegenant helemaal niet op-
gaat en zelfs voor Vlaanderen zeer
verstrekkend is, in die zin dat het een
racistisch amendement is waardoor
alleen als goede Vlamingen worden
beschouwd zij die zich uitsluitend in
de Nederlandse taal willen en wensen
uit te drukken.

Ik vraag dan ook aan de Raad dit ver-
strekkende amendement te willen
verwerpen.

In ieder geval, stel ik vast dat zulk
amendement in strijd is met artikel 18
van de Cultuurpactwet en het decreet
betreffende dezelfde materie. Deze
wetten maken geen onderscheid. Zo-
dra men deel uitmaakt van een ge-
meenschapsraad, van de Vlaamse
Raad, moet men toegang hebben tot
de zendtijd bij de BRT.

Tot besluit : Indien men de verdraag-
zaamheid in deze Raad wil naleven,
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De Voorzitter : De heer Van Ooteg-
hem heeft het woord.

De heer 0. Van Ooteghem (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, geachte collega’s, ik wil
collega Bourgeois danken voor de lof-
waardige poging om binnen de korte
tijd die hem ter beschikking stond,
een zo volledig verslag op te stellen.
Hij is daarin zeker geslaagd.

Dames en heren, onze partij werd en-
kele tijd geleden geconfronteerd met
de vraag van een paar kleine partijen
in deze Raad om een verzoek tot zend-
tijd te willen ondersteunen.

Onze fractie heeft die vraag zeer gron-
dig onderzocht. Het uiteindelijke
standpunt van onze fractie was, dat
het beter was niet aan één enkele par-
tij zendtijd te verlenen via onze hand-
tekening, maar geen enkele discrimi-
natie te dulden en deze volledig weg
te werken.

Ook wijzelf waren in het verleden het
slachtoffer van dergelijke discrimina-
tie. Wij hebben daartegen gevochten.
Als wij dus logisch met ons zelf willen
zijn mogen wij de discriminatie van
kleine fracties niet dulden.

Daarom heeft de VU-fractie mij opge-
dragen een voorstel uit te werken dat
die discriminatie ten opzichte van
kleine fracties wegwerkt.

Bij nader onderzoek van het dossier
bleek dat de bestaande regeling in elk
geval ondemocratisch is en strijdig
met het Cultuurpact, want de kleine
fractie die om zendtijd vraagt hangt
eerst en vooal af van de goodwill van
alle andere grote ‘partijen in deze
Raad, maar bovendien van het veto-
recht van één enkele partij. Wanneer
één enkele grote partij weigert te on-
derte kenen - dus van het vetorecht
gebruik maakt - dan nog zou zelfs in-
dien de andere drie grote partijen zou-
den akkoord zijn, die éne kleine partij
geen zendtijd krijgen bij de BRT. Een
dergelijke vetorecht is vanzelfspre-
kend volledig in strijd met onze de-
mocratische beginselen.

Na bestuderen van het probleem stel-
den wij vast dat dit in feite ook geldt
voor groeperingen of stichtingen met
een levensbeschouwelijk karakter.
Toen heb ik in opdracht van mijn frac-
tie en los van het initiatief van de heer
Delahaye een voorstel van decreet in-
gediend dat naar een oplossing zoekt
voor beide problemen, zowel voor de
kleine politieke fractie, als voor de le-
vensbeschouwelij ke minderheden. Ik
stel voor ook hen zendtijd te verlenen.
Het zou volstaan dat niet vier maar
twee fracties hun handtekening zou-
den verlenen opdat een levensbe-
schouwelij ke minderheid gebruik zou
kunnen maken van de zendtijd op de
BRT.

Toen bleef er een probleem bestaan,
met name het gevaar dat een Fransta-
lige, die door het spel van de apparen-
tering in Vlaams Brabant wordt verko-
zen met de stemmen van Franstaligen
uit Waals Brabant of Brussel, zendtijd
zou kunnen opeisen voor de BRT.
Laat ons man en paard noemen : het
zou niet erg logisch zijn dat een zeke-
re heer Peetermans zendtijd zou opei-
sen op de BRT dank zij zijn voorstel
en dat hij misschien nog in het Frans
reclame zou maken op de BRT voor
het FDF. Juist daarom stond in mijn
voorstel dat het van een Vlaamse par-
tij moest uitgaan.

Het kan een beetje verwonderlijk
klinken in eze vergadering maar men
bleek in de Commissie erg moeilijk
een definitie te vinden van een
Vlaamse partij. Na lang zoeken en re-
detwisten kon men tot een compro-
mis komen en werd uiteindelijk het
voorstel van collega De Beul aan-
vaard, namelijk dat het moest uitgaan
van leden van deze Raad die hun eed
eerst in het Nederlands hadden afge-
legd.
Dames en heren, heren Ministers, el-
ke verkozene in deze Vlaamse Raad
vertegenwoordigt hoe dan ook een
minderheid of een meerderheid maar
evenzeer een deel van het Vlaamse
keizerskorps. Wanneer wij ons als de-
mocraten opstellen dan vind ik dat wij
ook aan de minderheden, hoe klein
ook, zendtijd moeten willen verlenen
via de officiële nieuwsmedia. Ook zij
moeten aan bod kunnen komen, ook
zij moeten de gelegenheid hebben

hun standpunt - ook wanneer dat
het onze is - te verkondigen.

niet

Door de aanvaarding van dit voorstel
van decreet worden alle kleine partij-
en op dezelfde manier behandeld. Ik
ZOU dan ook vragen dat de Vlaamse
Raad ons voorstel unaniem zou goed-
keuren. Daardoor ZOU hij het bewijs
leveren dat er binnen onze Gemeen-
schap een grote en ruime consensus is
voor verdraagzaamheid en pluralis-
me. (Applaus bij de leden van  de VU)

De Voorzitter
het woord.

: De heer Seeuws heeft

De heer W. Seeuws (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren Ministers, waarde collega’s,
zoals tijdens de vorige zitting van de
Vlaamse Raad was beslist, behande-
len wij vandaag en uitzonderlijk op
maandag de voorstellen van decreet
van de heren Delahaye en Van Ooteg-
hem tot wijziging van het statuut van
de BRT, aangaande de toekenning
van zendtijd voor de kleinere politie-
ke strekkingen vertegenwoordigd in
de Vlaamse Raad.
Vooreerst wil ik namens mijn fractie
de verslaggever gelukwensen voor
zijn duidelijk en synthetisch verslag,
dat nochtans in moeilijke omstandig-
heden moest worden gemaakt.
Anderzijds betreuren we de wijze
waarop deze bespreking moest plaats-
hebben van dit zeer fundamenteel
probleem dat door sommigen als lou-
ter technisch werd voorgesteld.
Wij kunnen ons niet van de indruk
ontdoen dat het daarenboven een on-
derdeel uitmaakt van de ontmante-
ling en de desintegratie van het om-
roepmonopolie, naast het fenomeen
van de commercialisering en de fees-
telijke invoering van reclame op de
zogenaamde vrije radio onder meer.
Dit is de reden, mijnheer de Voorzit-
ter, en geen andere, waarom wij ge-
vraagd hebben dat dit debat ZOU
plaatshebben op basis van een schrif-
telijk verslag en met de preciese tekst
onder ogen, die ons ter goedkeuring
wordt voorgelegd.

Men moet dus niet komen aandraven
met verwijten van vermeende intole-
rantie of een zogenaamde niet demo-
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oratische houding onzerzijds. Wij wa-
ren immers de eerste en de enigen die
onmiddellij k, en zonder voorwaarde
te stellen, om de noodzakelijke twee
handtekeningen namens onze fractie
te geven aan onze collega’s van Aga-
lev. Van zodra wij daarom werden ver-
zocht, hebben wij dit gedaan. Dit kan
van andere grotere fracties niet wor-
den gezegd.

De heer G. Verhaegen : Voor Agalev
deed u het, maar voor de andere par-
tijen niet.

Be heer W. Seeuws : Wat nu het voor-
stel ten gronde aangaat. Bij het begin
van de besprekingen hebben wij reeds
een aantal vraagtekens gesteld bij de
voorstellen en gepleit voor een gron-
dige bespreking over het voor en te-
gen van een versoepeling van de
bestaande tekst van het slechts een
paar jaar terug unaniem goedgekeur-
de decreet :

1. omdat het voorstel inderdaad een
fundamentele wijziging van het om-
roepdecreet inhoudt ;

2. het een vrije interpretatie van de
beschikkingen van het cultuurpact
betekent inzake de toegang tot de me-
dia - ik zal dit later trachten uit te leg-
gen - ;

3. de financiële weerslag op de begro-
ting van de eigen uitzendingen van de
omroep dient nagegaan ;

3. in elk geval een advies van de
Vlaamse Executieve gewenst was.

Inderdaad, wat het omroepdecreet
zelf betreft wordt in de huidige tekst
reeds zeer ruim het cultuurpact geïn-
terpreteerd door in paragraaf vijf poli-
tieke strekkingen te erkennen die in
de raad geen fractie uitmaken en
waarvan niet altijd duidelijk gezegd
kan worden dat zij een ideologie ver-
tegenwoordigen.

De hele discussie werd handig verlegd
naar het afbouwen en versoepelen van
de bestaande grendel voor erkenning,
omdat men, niet helemaal ten onrech-
te trouwens, van oordeel was dat men
in het huidige systeem zendtijd kan
weigeren wanneer slechts één fractie

onwillig was. Daarover is geen discus-
sie.
De wetgever heeft echter vroeger
reeds positief willen inbouwen dat er
een concensus moest zijn om een po-
litieke strekking zendtijd toe te
wijzen, ook wanneer de ideologische
en democratische aanhankelijkheid
nog moest bewezen worden.
Veel fundamenteler nog echter is in
feite de discussie, die uit de weg werd
gegaan, over de interpretatie van de
beschikkingen van artikel 18 van het
cultuurpact, waarbij bepaald wordt
dat elke ideologische of filosofische
strekking, vertegenwoordigd in de
Cultuurraad, toegang moet heb ben
tot de middelen voor meningsuitdruk-
king die afhangen van de overheden
in de betrokken gemeenschap.
We hebben in dit verband gewezen op
de samenhang met het uitgebreide
debat dat indertijd plaats had in ka-
mer en Senaat over de vraag of het
Vlaams nationalisme wel een ideolo-
gie was. en of de Volksunie toegang
diende te krijgen tot de media.
De heer Schiltz zal zich dit nog wel
herinneren !
Minister H. Schiltz : Zeer levendig !

De heer W. Seeuws : Toen verklaarden
andere eminente sprekers zulks zo
lang mogelijk te moeten tegenhou-
den.

Wat de twee vorige punten betreft
bleven we, ook na de bespreking in de
commissie en de antwoorden van de
gemeenschapsminister, met drie on-
beantwoorde vragen zitten :

1. de vraag over het ideologisch karak-
ter van de kleinere politieke fracties
die praktisch op eigen aanvraag zend-
tijd zouden toegewezen worden ;

2. de vraag hoe een democratische
meerderheid in deze Raad, een eerder
toevallig verkozen en desgevallend
on-democratische eenmansfractie
zou kunnen weigeren om de openbare
oproep te misbruiken ;

3, hoe men - daarop werd reeds allu-
sie gemaakt en heeft men getracht
eraan te verhelpen - een in een
Vlaams arrondissement verkozen
FDF-vertegenwoordiger zal beletten

om recht te laten gelden op BRT-
zendtijd, wanneer de grondwette!ij ke
eed eerst in het Nederlands werd afge-
legd, wat ook al is voorgekomen.
Tenslotte kregen we evenmin ant-
woord op onze uitdrukkelijke vraag
naar de financiële weerslag op de
BRT-begroting, alhoewel de Raad van
Beheer specifiek eraan herinnerde dat
van in het begin door de BRT het
standpunt werd ingenomen, dat de
wettelijke invoering van de ,,televisie-
uitzendingen door derden” niet mag
gebeuren ten nadele van de eigen pro-
gramma’s en middelen van de BRT en
van de normale verdere uitbouw van
het tweede TV-net.
Mijnheer de Voorzitter, waarde colle-
ga’s, ook op deze-laatste vraag kregen
we geen antwoord, evenmin trouwens
op ons aandringen om een advies van
de Vlaamse Executieve over het voor-
liggend voorstel.
Dit heeft dan ook ons stemgedrag in
de bevoegde commissie bepaald.

Ik kan u nu reeds zeggen dat, naarge-
lang het verloop van de bespreking
van dit decreet in deze openbare ver-
gadering en van het antwoord van de
bevoegde gemeenschapsminister, de
leden van onze fractie hun houding
zullen bepalen over het al dan niet be-
vestigen van de houding die wij in de
commissie hebben aangenomen. (Ap-
plaus bij de SP)
De Voorzitter : De heer Beysen heeft
het woord.
De heer E. Beysen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw en
heren Ministers, collega’s, ik sluit mij
in de eerste plaats aan bij de hulde die
moet worden gebracht aan de verslag-
gever, die erin geslaagd is om in moei-
lijke omstandigheden van een grondig
gevoerde bespreking een naar mijn
bescheiden gevoelen een zeer volledi-
ge analyse te maken van de besprekin-
gen in de commissie.
De voorgestelde wijzigingen van het
decreet houdende het statuut van de
BRT is opgelegd door het feit dat één
van de politieke fracties de vereiste
handtekeningen weigerde aan een
van de kleinere fracties. Sta mij toe
daarover mijn teleurstelling uit te
spreken. Het hanteren van het veto-
recht door één politieke fractie heeft
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anderzijds de gelegenheid geboden
het decreet houdende het statuut van-
de BRT zo aan te passen dat mogelijke
tegenstrijdigheden met de cultuur-
pactwet thans uitgeschakeld kunnen
worden. Dit is wellicht het enige posi-
tieve aspect dat kan aangehaald wor-
den met betrekking tot het thans be-
handelde voorstel van decreet.
Overigens kan alleen met spijt wor-
den vastgesteld dat door de halstarri-
ge houding van één politieke fractie
het verlenen van zendtijd aan kleinere
fracties veel meer publiciteit heeft ge-
kregen dan nodig was. De PW-fractie
stelt zich achter het standpunt dat een
in de Vlaamse Raad vertegenwoordi-
gende partij, hoe klein ook, niet mag
alhangen van de willekeur van de an-
dere partijen om zendtijd te beko-
men.

Eveneens is de PW-fractie in meer-
derheid van oordeel dat twee handte-
keningen van tenminste twee fracties
kunnen volstaan om zendtijd te verle-
nen aan levensbeschouwelijke groe-
pen.

Persoonlijk heb ik in de commissie ge-
pleit om het decreet ongewijzigd te la-
ten wat het verlenen van zendtijd aan
levensbeschouwelijke groepen be-
treft. Daarmee wenste ik een beroep
te doen op de verantwoordelijkheids-
zin van alle politieke partijen om zich
blijvend verdraagzaam op te stellen
ten overstaan van eventuele aanvra-
gen van dergelijke levensbeschouwe-
lijke groepen, ervan uitgaande dat tot
op heden geen enkel geval kan aange-
haald worden, waarbij de handteke-
ning geweigerd werd om aan een le-
vensbeschouwelijke groep zendtijd te
verlenen.

Anderzijds pleitte ik voor het behoud
van de thans vigerende normen om te
voorkomen dat de handtekeningen
van tenminste twee leden van ten-
minste twee fracties, lid van de
Vlaamse Raad, voortaan zouden vol-

staan om zendtijd te verlenen aan al-
lerlei levensbeschouwelijke secten
waarvan de representativiteit toch wel
in vraag kan worden gesteld.

Bij de stemming van het voorstel van
decreet zal ik mij omwille van de zo-
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juist gemelde bezwaren onthouden.
Tevens dient mijn onthouding beke-
ken tegen het gebruik van het veto-
recht van één politieke fractie waar-
door een wijziging van decreet, die
niet eens noodzakelijk was, zich op-
drong. (Applaus bij de PW

De Voorzitter : De heer Verhaegen
heeft het woord.

De heer G. Verhaegen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw de
Minister, heren Ministers, geachte
collega’s, mijn uiteenzetting zal zeer
kort zijn. Wij hebben reeds herhaalde
malen de kans gehad om dit politiek
probleem hier in de Vlaamse Raad te
bespreken.

Wij hebben in het voorstel van de-
creet een duidelijk onderscheid wil-
len maken. Wij zijn het volkomen
eens met het amendement door colle-
ga De Beul in de commissie inge-
diend, om een degelijk criterium te
vinden opdat echte Vlaamse partijen
recht op spreken zouden krijgen in de
BRT.

Wij hebben dus geen enkele restrictie
ten opzichte van het eerste gedeelte
van dit voorstel van decreet.

Wij hopen op deze wijze een einde te
hebben gemaakt aan de blijvende dis-
cussie over de politieke vertegen-
woordiging van elke fractie hier in de-
ze Vlaamse Raad in de uitzendingen
van de BRT.

Wij maken echter wel voorbehoud,
vandaar de grotere veiligheidssleutel
in het voorstel van decreet, voor de
andere categorieën van verenigingen
die beroep wensen te doen op de BRT.
Wij menen dat de handtekening van
één fractie niet volstaat en minstens
de handtekeningen van twee fracties
vereist zijn, willen wij niet tot een zeer
groot aantal ongecontroleerde aanvra-
gen komen.

Om te besluiten deel ik u mede dat
mijn fractie de tekst van het voorstel
van decreet, zoals hij uit de commissie
is gekomen, zal stemmen.

Het is niet mijn bedoeling hier een in-
tentieverklaring af te leggen in naam
van andere fracties - elke fractie be-
paalt best haar eigen tactiek en poli-
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tiek - maar wij hopen dat wij door het
aanvaarden van dit decreet, waar wij
volledig achter staan, niet meer voor
chantagepraktijken zullen komen’ te
staan.

Wij staan in elk geval achter de inte-
grale tekst zoals deze in de commissie
werd goedgekeurd. (Applaus bij de
cw
De Voorzitter : De heer Dierickx heeft
het woord.

De heer L. Dierickx (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, toegang tot de openbare cornmu-
nicatiemiddelen is een cadeau dat
men niet zo maar in de schoot moet
werpen van om het even wie. Wij vin-
den het normaal dat mensen die alter-
natieven stellen, niet te vlug cadeaus
krijgen.

Toch zou ik melding willen maken
van een debat dat wij jaren geleden
hebben gevoerd met een belangrijke
vertegenwoordiger van de BRT. In het
openbaar debat werd gehandeld over
de ideeën die aan bod komen in de
BRT. Door de vertegenwoordiger van
de BRT werd gezegd dat alle ideeën in
de BRT aan bod komen. Na een reac-
tie uit de zaal verbeterde hij zich zeg-
gende dat alle belangrijke ideeën in
de BRT aan bod komen. Vervolgens
was iemand zo stoutmoedig te vragen
wie er bepaalt welke ideeën belang-
rijk zijn. Daarop werd die man een
beetje boos.

Wij in Vlaanderen, hebben een mate-
matisch criterium uitgedacht om te
bepalen wanneer een idee, een
ideeënpakket of een ideologie belang-
rijk is.

Wij hebben gezegd dat een idee be-
langrijk is wanneer ze gesteund wordt
door een groep voldoende in aantal
om een vertegenwoordiger naar de
Vlaamse Raad te sturen. Dit is wel-
licht een gemakkelijk te hanteren
maar toch geen goed criterium, want
een eenzaat in een ivoren toren kan
misschien evengoede ideeën produ-
ceren als deze worden gedragen door
honderdduizend of honderddertig-
duizend mensen.

De taalfilosoof, Michel Foucault zegt
dat de werkelijkheid bestaat door de
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logos, door het discours. Volgens deze
filosoof bestaat iets pas van zodra het
uitgedrukt wordt door het gesproken
of het geschreven woord. Nietzsche
heeft gezegd : ,,Er bestaan geen feiten,
er bestaan alleen interpretaties”. Dat
wil zeggen dat feiten in werkelijkheid
,,door woorden” moeten worden voor-
gesteld en geïnterpreteerd. De taalfì-
losofen wijzen op het belang van ,,het
discours” en de taal die zich bevinden
tussen de dingen, de gebeurtenissen
en het waarnemend bewustzijn;

Wij vragen ons af of wij, in de tijd van
de televisie, niet een stap verder moe-
ten gaan dan deze taalfilosofen en of
wij ons niet moeten afvragen of een
idee niet pas bestaat op een ogenblik
dat ze niet door het woord gepresen-
teerd wordt, maar wel door de televi-
sie. Volgens velen spreekt iemand pas
wanneer hij voor de televisie spreekt.
Iemand doet maar echt aan sport wan-
neer hij in beeld komt. Iemand komt
maar echt op de politieke bühne wan-
neer hij op het televisiescherm ver-
schijnt. Voor vele mensen betekent
,niet bestaan” langs de televisie niet
bestaan.

Wij moeten ons ook in dit verband de
vraag stellen of er zich in het democra-
tische debat sinds de vorige eeuw
geen fundamentele verandering heeft
voorgedaan. Er is altijd een afstand
geweest tussen de gevestigden, de
machthebbers en de altematiefstel-
lers, de challengers. De machtheb-
bers beschikten over kranten, micro’s,
luidsprekers en communicatiemidde-
len ; de alternatiefstellers beschikten
over vlugschriften, micro’s, luidspre-
kers en krantjes. Op dit ogenblik is het
echter anders.’ De gevestigden be-
schikken over de televisie en over de
nationale radio-omroep. De alterna-
tiefstellers zijn niet bij machte ook
een TV-station op te richten. Dit ge-
zegd zijnde, zijn wij van mening dat
met dit probleem met omzichtigheid
moet omgesprongen worden.

Mijnheer de Voorzitter, wij hebben
ons in AGALEV een tijdlang vragen
gesteld. Wij hebben vragen gesteld op
het ogenblik dat sommigen van onze
mensen uit hun betrekking ontslagen
werden omdat zij op een AGALEV-
lijst voorkwamen.
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De heer H. Schiltz, Gemeenschapsmi-
nister van financiën en begroting :
Dat betwijfel ik !

De heer L. Dierickx : Zeer zeker en het
is precies daarom dat wij ons vragen
hebben gesteld, mijnheer Schiltz, al-
leen maar vragen.

Anderen werden ontslagen omdat zij
verkozen werden. Wij hebben toen
gedacht dat dit probleem ,,langs de
wegen van de geleidelijkheid” zou
worden opgelost.

Wij herinneren ons ook de moeilijk-
heden die wij ontmoetten om een
zendtijd van drie minuten te verkrij-
gen bij de Europese verkiezingen en
bij de nationale wetgevende verkie-
zingen. Wij hebben ons vragen ge-
steld toen drie nationale partijen de-
mocratisch beslisten dat de democra-
tie geen doorgang vond. Nadien heb-
ben twee partijen dat volledig goedge-
maakt en ons de nodige handtekenin-
gen gegeven. Ten andere maakt het
voor een klein stukje goed.
Wij hebben geconstateerd dat gestart
werd met het maken van opnamen
voor een TV-uitzending over AGA-
LEV maar dat de uitzending niet
plaatshad. Wij hebben vastgesteld dat
de heer Van Geyt vroeger, op het
ogenblik dat hij slechts één zetel in de
Cultuurraad bezette, geregeld aan te-
levisie-debatten deelnam. AGALEV
wordt nooit uitgenodigd. Wij stellen
tevens vast dat de bespreking over de
toegang die wij tot de televisie moeten
krijgen, reeds maanden duurt.

Een paar dagen geleden, mijnheer de
Minister, verklaarde een hoog ambte-
naar van de BRT ons dat het zeer
moeilijk zou zijn ons nog een kans te
geven vóór 5 september, omdat de
Raad van Beheer van de BRT volgen-
de woensdag - indien ik goed geïnfor-
meerd ben - voor de laatste keer sa-
menkomt, precies de dag waarop hier
de stemming wordt gehouden.

U zult dan ook begrijpen dat al die za-
ken, afzonderlijk beschouwd, bij ons
vragen oproepen. Alles wat deze laat-
ste maanden is gebeurd moet ons wel
enigszins bevreesd maken en doet de
kou ons om het hart grijpen. Wij zou-
den nog graag de kans krijgen een paar
zaken toe te lichten en recht te zetten,
bijvoorbeeld in verband met het abor-
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tusdebat. Daarom zeggen wij dat wij
niet zozeer bekommerd zijn om het
lot van de groene beweging - deze zal
haar weg maken - maar wel dat wij
een tijd lang erg bekommerd zijn ge-
weest om de democratie en het plura-
lisme in Vlaanderen.

Mijnheer de Voorzitter, wij weten dat
wij nog een paar dagen geduld moeten
oefenen en dat u dan deze zorg van
ons zult wegnemen. Wij danken u
daarvoor bij voorbaat. (Applaus bij
AGALEV)

De Voorzitter : De heer De Beul heeft
het woord.

De heer A. De Beul (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega’s, ik wil in dit de-
bat nog even het woord voeren om te
antwoorden op de vragen of de zware
opmerkingen van collega Seeuws van
de SP-fractie betreffende het voorstel
van decreet dat hier ter bespreking
voorligt.

Hij heeft vragen gesteld over het ideo-
logisch karakter van bepaalde kleine
partijen.

Mijnheer Seeuws, ik meen dat dit een
discussie is die wij in dit halfrond
moeten vermijden. Een discussie over
wat een ideologie is, is veelal een dis-
cussie over het geslacht der engelen.
Politici moeten zich niet op d,at  vlak
begeven, zeker niet wanneer het gaat
over politieke engelen.

Artikel 18 van het Cultuurpact kun-
nen wij veel beter interpreteren in de
richting van ,,politieke strekking”.
Met ,,politieke strekking” wordt daar
zeer duidelijk de aanwezigheid hier,
in de Vlaamse Raad bedoeld. Die aan-
wezigheid is per slot van rekening het
resultaat van een duidelijke uitspraak
van de kiezers. Dat moet de maatstaf
zijn om artikel 18 correct toe te pas-
sen. Dat wil zeggen dat elke politieke
fractie, ook de kleinste, het recht moet
hebben op zendtijd.

Onmiddellijk daarbij aansluitend wil
ik een bedenking maken bij uw vraag
naar de financiële weerslag. Deze
vraag doet hier eigenlijk niets ter za-
ke. Wanneer de aanwezige grote frac-
ties in de Vlaamse Raad allemaal hun
twee handtekeningen hadden gege-
ven aan de kleine partijen, dan zou er
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geen probleem zijn geweest en zou
ook niemand zich hebben afgevraagd
wat de financiële weerslag is van dit
decreet.

De heer W. Seeuws : Wij hadden dit
reeds vroeger, bij andere decreten
moeten doen.

De heer A. De Beul : Ik ben ermee ak-
koord, mijnheer Seeuws dat wij ons
bij heel wat decreten deze vraag had-
den moeten stellen. Hier was uw
vraag niet opportuun omdat, ik her-
haal het, indien er geen fracties waren
geweest die hun handtekening had-
den geweigerd, de vraag niet zou zijn
gerezen.

Een tweede bekommernis die u hebt
geuit is hoe een democratische meer-
derheid kan beletten dat een onde-
mocratisch verkozene zendtijd krijgt.

De heer W. Seeuws : Misbruik maakt
van de openbare omroep !

De heer A. De Beul : Misbruik maken
van de openbare omroep wil zeggen
dat, wanneer die persoon zendtijd
krijgt, hij ideeën verkondigt die zoge-
naamd ondemocratisch zijn. Men
moet daar zeer voorzichtig mee zijn.

Wanneer iemand in deze Raad wordt
verkozen dan is dat volgens een de-
mocratische procedure, volgens onze
eigen wetgeving en mits eerbiediging
daarvan. Wanneer dit individu er nu
ondemocratische opvattingen op na
houdt, wanneer hij autoritair is of wat
men hem ook zou kunnen verwijten,
dan is dat zijn zaak. Maar, hij is een
verkozene van het volk en hij moet,
ondanks dit alles, aan zijn trekken
kunnen komen. Ik meen niet dat het
deze vergadering toekomt hem zend-
tijd te weigeren. Een goed functione-
rende democratie moet dergelijke fe-
nomenen kunnen verdragen.

Wij hebben het voorbeeld gezien in
Nederland, waar men geprobeerd
heeft bij de gemeenteraadsverkiezin-
gen een bepaalde partij uit te schake-
len op grond van het strijdig zijn met
de democratie. In de bepaalde ge-
meenten is dat gebeurd, en in andere
niet. Wat was het resultaat ? Het was
de kiezer die op een overdonderende
wijze de ondemocratische partijen
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heeft veroordeeld door ze een zeer mi-
nimaal percentage van de stemmen te
geven waardoor zij niet eens een zetel
hebben gekregen. Het is gevaarlijk
wanneer politieke partijen beslissen
andere partijen uit te schakelen. Dat
wil zeggen dat zij binnen hun partij
het proces maken van een andere par-
tij en concurrenten gewoonweg we-
ren. Het is een gevaarlijk procédé dat
trouwens in vele autoritaire regimes
wordt gebruikt om precies democra-
tische partijen te beletten aan het po-
litieke leven deel te nemen. (Applaus
bij de W en bij de RAD)

Een derde bekommernis van u, mijn-
heer Seeuws, was dat, wanneer er toch
een FDF-mandataris zou worden ver-
kozen in een Vlaamse arrondissement
en deze de eed in het Nederlands zou
afleggen, wij deze persoon ook zend-
tijd zouden moeten geven.

Indien iemand van het Front des
Francophones de grondwettelijke
eed, dit wil zeggen de bewuste keuze
voor een bepaalde gemeenschap en
voor een bepaalde taal, in het Neder-
lands aflegt, kan hij volgens mij ook
zendtijd krijgen, want dan heeft hij de
Franstalige Gemeenschap compleet
verraden, dan heeft hij zichzelf ver-
loochend. Indien leden van het FDF
bereid zijn dat te doen, moeten wij
hen zendtijd geven.

Dat is een risico dat wij moeten incal-
culeren. Het heeft geen zin de bepa-
lingen veel strenger te maken om der-
gelijke fenomenen uit te schakelen.
Een totaal veilige oplossing heeft men
nooit. Wij vinden het voorliggend
voorstel van decreet een aanzienlijke
verbetering van de bestaande wetge-
ving rekening houdend met de totnog-
toe vigerende paternalistische bepa-
lingen met grendels en veto’s, voor
bijna iedere partij.

Ook ten opzichte van de levensbe-
schouwelijke strekkingen vinden wij
het een verbetering. Nu zijn slechts
twee handtekeningen van twee grote
fracties nodig. Men is niet meer ver-
plicht steun te gaan bedelen bij poli-
tieke partijen die er een tegenoverge-
stelde filosofie op nahouden.

En toch is er voldoende veiligheid in-
gebouwd door de eis van twee fracties
telkens twee handtekeningen te beko-
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men.

Onze fractie zal dan ook het voorstel
van decreet, zoals het is aangenomen
door de commissie, goedstemmen.
(Applaus bij de W)

De Voonitter : De heer Poma, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie.
ve, Gemeenschapsminister van Cul-
tuur, heeft het woord.

Minister K. Poma (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte colle-
ga’s, het gaat hier om een voorstel van
decreet, niet om een ontwerp. De
Executieve heeft als stelregel aange-
nomen niet tussenbeide te komen bij
voorstellen in zover zij geen gegevens
bevatten die strijdig zouden zijn met
bestaande wetten of decreten of die
onuitvoerbaar zouden zijn. Dit is hier
niet het geval, zodat de Executieve
zich bij de beslissing van de Vlaamse
Raad zal neerleggen.

De heer Seeuws heeft een aantal vra-
gen gesteld waarop hij, volgens hem,
indien ik goed heb begrepen, geen af.
doend antwoord heeft gekregen van
de Gemeenschapsminister.

Maar de heer De Beul heeft voor een
groot gedeelte op die vragen geant-
woord, zodat ik het niet nodig acht
daarop terug te komen.

De heer J. Van Elewyck : Proficiat,
mijnheer De Beul.

Minister K. Poma : Dat geldt zowel in
verband met de vragen over het ideo-
logisch krakter van de kleine partijen,
hoe een democratische meerderheid
een ,,eenmansverkozene” kan weren
en over het probleem van het FDF.
Blijft nog het financieel vraagstuk

De heer J. Van Elewyck : Neemt u de
antwoorden die collega De Beul heeft
gegeven voor uw rekening ?

Minister K. Poma : Ik zeg dat de ant-
woorden van collega De Beul dezelf-
de zijn dan de antwoorden die voorko-
men in het verslag. Ze hebben betrek-
king op het ideologisch karakter, en
op het feit dat één man die toevallig is
verkozen, kan worden geweerd. Daar-
mee is rekening gehouden. Men heeft
eraan toegevoegd dat ,,door ten mins-
te van één lid van de Vlaamse Raad”
wordt vervangen door ,,ten minste van
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één lid van een fractie van de Vlaamse
Raad”. Men zegt wat die fractie is :
,,gevormd overeenkomstig de bepa-
lingen van paragraaf 2 van artikel 65
van de bijzondere wet van 8 augustus
1980 tot hervorming der instellingen.”

Wij moeten ons nog uitspreken over
het amendement van de heer Diege-
riant,, waarbij de eedaflegging uitslui-
tend in het Nederlands moet gebeu-
ren, terwijl in de tekst staat : ,,eerst in
een andere taal dan het Nederlands”.

tikelsgewijze bespreking.

De tekst aangenomen door de Com-
missie wordt als basis voor de bespre-
king genomen.

Artikel 1

Dit decreet regelt een aangelegenheid
bedoeld in artikel 59bis van de Grond-
wet.

- Aangenomen.

heren Ministers, geachte collega’s,
mijn amendement heeft betrekking
op een tekst die in de Commissie werd
toegevoegd aan het oorspronkelijk
voorstel van decreet ; deze nieuwe pa-
ragraaf was het resultaat van een be-
spreking in de Commissie. Het amen-
dement kwam tot stand op basis van
een gemeenschappelijke zorg die in
de Commissie tot uiting kwam en die
ik de eer had te vertolken, met name
het beschermen van het homogene
karakter van het Nederlands taalge-
bied, het beschermen van de bestuur-
lijke ééntaligheid van Vlaanderen en

Wat de financiële terugslag betreft, vin de Vlaamse Gemeenschap.
kan ik vermelden dat een uitzending
die verleden jaar aan de KP, met één
verkozene, werd toegestaan - het
RAD heeft ook één verkozene - aan
de BRT 435.000 frank per jaar heeft
gekost. Voor AGALEV kan men dat
bedrag vermenigvuldigen met twee of
drie. Bijgevolg kunt u vaststellen wel-
ke kleine sommen hiervoor in aan-
merking komen. Ik ben dan ook van
oordeel dat het financieel probleem
niet doorslaggevend moet zijn om dit
voorstel van decreet al dan niet aan te
nemen.

Tot de indieners van dit voorstel van
decreet, die tijdens deze bespreking
bepaalde opmerkingen hebben ge-
maakt inzake het eventueel ondemo-
cratisch karakter van onze commissie-
en plenaire vergaderingen, zou ik wil-
len zeggen dat ik meen te mogen aflei-
den uit wat naar voren werd gebracht
- zowel in de commissie als in de
openbare vergadering - dat wij zeker
de minderheden in dit land ook hun
democratische rechten willen geven.
Indien dit misschien theoretisch niet
het geval was met het vorige decreet,
was dat omdat dat probleem zich op
dat ogenblik niet voordeed. Pas na de
jongste verkiezingen hebben wij op-
gemerkt dat het bestaande decreet
met betrekking tot de BRT moest wor-
den aangepast. (Applaus bij de PVU,

De Voorzitter : Vraagt nog iemand het
woord ? (Neen)

Aangezien niemand méer het woord
vraagt, verklaar ik de algemene be-
spreking gesloten.

Artikelsgewijze bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is nu de ar-
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Artikel 2

Het tweede lid van paragraaf 5 van ar-
tikel 25 van het decreet van 28 decem-
ber 1979 houdende het statuut van de
Belgische Radio en Televisie, Neder-
landse Uitzendingen, wordt vervan-
gen door wat volgt :

,,Het verzoek om erkenning moet ge-
richt worden tot de Minister onder
wie het instituut ressorteert en ge-
stuend zijn, voor de verenigingen en
stichtingen die behoren tot politieke
strekkingen, door ten minste één lid
van een fractie van de Vlaamse Raad,
gevormd overeenkomstig de bepalin-
gen van $2 van artikel 65 van de bij-
zondere wet van 8 augustus 1980 tot
hervorming der instellingen en, voor
de andere verenigingen of stichtin-
gen, door ten minste twee leden van
ten minste twee politieke fracties.

De Minister weigert dit verzoek wan-
neer het uitgaat van leden van de
Vlaamse Raad die bij hun installatie
in Kamer of Senaat de grondwettelij-
ke eed eerst hebben afgelegd in een
andere taal dan het Nederlands.”

Bij dit artikel is er een amendement
voorgesteld door de heer Diegenant,
dat luidt als volgt :

In het laatste lid van dit artikel de
woorden ,,eerst hebben afgelegd in
een andere taal dan het Nederlands”
vervangen door de woorden ,,niet uit-
sluitend hebbeh afgelegd in het Ne-
derlands”.

De heer Diegenant heeft het woord.

De heer A. Diegenant (op de tribune) : Het is niet zó dat onder om het even
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw en welke voorwaarde iemand die deel

BRT-statuut

Wanneer men een beschermings-
maatregel inbouwt, spreekt het van-
zelf dat deze in de eerste plaats zijn
toepassingsgebied vindt waar deze
homogeniteit het eerst en het meest
wordt bedreigd. Deze homogeniteit,
het ééntalig karakter wordt minder
bedreigd in het centrum van Vlaande-
ren maar het drukst in de omgeving
van het tweetalig hoofdstedelijk ge-
bied.
Wat de indiener van dit voorstel van
decreet ook moge beweren, dit amen-
dement is niet gericht tegen één partij
of één persoon. Het is wél gericht te-
gen elke partij die, in Vlaams Brabant
in het bijzonder maar in heel Vlaande-
ren, die ééntaligheid niet aanvaardt,
ze essentieel verwerpt. Het gaat hier
om een beginsel.
Voorts wil ik de aandacht erop vesti-
gen dat in de tekst niet staat dat de Mi-
nister kan weigeren een politieke frac-
tie te erkennen wanneer het lid ervan
de eed niet eerst in het Nederlands
aflegde. Integendeel, in dit geval moet
de Minister de erkenning weigeren.
De tekst is duidelijk affirmatief.

Ten derde, mijn amendement is niet
in tegenspraak met de Cultuurpact-
wet. Mocht dit wél zo zijn, dan zou de
tekst die voorligt ook in tegenspraak
zijn met de Cultuurpactwet. Immers,
de huidige tekst voorziet nu ook in
een criterium op basis waarvan de Mi-
nister moet weigeren. Mijn amende-
ment strekt er alleen toe dit criterium
anders te stellen, maar een selectiecri-
terium is er in ieder geval.
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uitmaakt van deze Raad toegang moet
worden geboden door de Minister tot
het openbaar BRT-medium.

Geachte collega’s, de wet op de inde-
ling van de Kamers in taalgroepen be-
paalt dat in het hoofdstedelijk Brus-
sel, dat samen met Halle en Vilvoorde
één kiesarrondissement Brussel uit-
maakt, de taal die iemand gebruikt
voor de eedaflegging bepaalt tot wel-
ke taalgroep hij behoort. Dit in toe-
passing van het beginsel van de éénta-
ligheid maar rekening houdend met
het feit dat een parlementslid verko-
zen is voor het ganse land. In 1971
werd er evenwel aan toegevoegd dat
men de eed eventueel ook in een
tweede of derde nationale landstaal
mag afleggen maar dat de eerste bepa-
lend is om aan te duiden tot welke
taalgroep men effectief behoort.

Naar het mij voorkomt was dit toen
een toegeving, een accent dat gelegd
werd naar een situatie die thans eer-
der schijnt voorbijgestreefd te zijn.

Het is ook wel een beetje overtrokken
te zeggen dat het principieel stellen
van de ééntaligheid in Vlaanderen
een blijk van racisme zou zijn en dat
bijgevolg mijn amendement een ra-
cistische inslag zou hebben. Ik denk
dat daar de woorden onvoldoende
werden gewogen. Ik meen wel dat
men geen hedendaagse Vlaming kan
zijn, dat men geen goed Vlaming kan
zijn wanneer men het bestuurséénta-
ligheidsbeginsel van de Vlaamse Ge-
meenschap aanvecht. Ik denk dat dan
inderdaad een mening wordt verkon-
digd die ingaat tegen de algemene
denkrichting, tegen wat essentieel is
voor dat wat de Vlaamse Gemeen-

schap voor zichzelf heeft bepaald en
dat wat de Grondwet als evenwicht
tussen de verschillende gemeen-
schappen in ons land heeft uitge-
maakt.

De tweetaligheid poneren - het ge-
bruik van de tweetaligheid, bijvoor-
beeld, als bestuurstaal in de gemeen-
teraden van gemeenten met facilitei-
ten en ook daarbuiten - gaat regel-
recht in tegen de ééntaligheid, zoals
ze door de Grondwet is bepaald en
zoals recent is bevestigd door een ar-
rest - dus geen advies - van de Raad
van State.

Wanneer op basis van mijn amende-
ment in de BRT zou worden besloten
alleen het Nederlands toe te laten en
geen risico’s te nemen ten aanzien van
het taalgebruik, dan denk ik evenmin
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dat wij discrimineren, want in het re-
cent goedgekeurde ontwerp-decreet
op de niet-openbare radio’s wordt dui-
delijk bepaald dat zij in het Neder-
lands moeten uitzenden, dit als een
duidelijke maatregel van openbare or-
de.
Minister H. Schiltz : De gebruikte taal
kan toch geen probleem zijn, mijn-
heer Diegenant, men kan toch gemak-
kelijk genoeg verplichten Nederlands
te spreken.

De heer A. Diegenant : Men heeft daar
voorzorgen willen nemen, mijnheer
de Minister, en ook dit amendement
is een voorzorg.

Het is bijna providentieel ten aanzien
van mijn argumentatie dat wij vorige
zaterdag, via de post, een motie heb-
ben gekregen uitgaande van de
Vlaamse Executieve, in verband met
een belangenconflict  geschapen door
het indienen van een voorstel van de-
creet in de Conseil de la Communauté
francaise, waarbij dit belangencon-
flict, het mogelijk schenden van onze
belangen, gemotiveerd wordt door
het ingaan tegen homogeniteit, tegen
de bestuurlijke ééntaligheid voor
Vlaanderen.

Wat zegt dit voorstel van decreet ? Het
wil met name, ook buiten het Fransta-
lig en het tweetalig hoofdstedelijk ge-
bied, dus binnen Vlaanderen, dat de
relatie werkgever-werknemer offi-
cieel ook in het Frans kan verlopen.
Via dit voorstel van decreet wil men
dus binnen de sector, die als econo-
misch-sociaal wordt omschreven, de
bestuurlijke eentaligheid doorbreken.

Op basis van de stelling die hier wordt
gehuldigd door de vertegenwoordiger
van de partij RAD/UDRT - en het is
vandaag voor de eerste maal dat ik de-
ze vertegenwoordiger in de raad er
niet UDRT heb horen aan toevoegen
wanneer hij over zijn partij spreekt -
is het inderdaad zo dat de drie verte-
genwoordigers van deze partij in de
Kamer bij hun eedaflegging de eed in
de drie nationale talen hebben afge-
legd. Deze partij noemt zich nationaal
gestructureerd, maar dat doet hier
niets ter zake. Andere partijen zijn
internationaal gestructureerd.

De eed werd afgelegd in de drie lands-
talen. Dit is correct. Ik heb de annalen
van de Kamer nagekeken en ben tot
de bevinding gekomen dat de heren
Hendrickx en Deroubaix de eed eerst
in het Frans, daarna in het Nederlands
en vervolgens in het Duits hebben af-
gelegd. De heer Delahaye legde de
eed eerst af in het Nederlands, dan in
het Frans en vervolgens in het Duits.
Maar wat is er nadien gebeurd ? En
hiermee wil ik wijzen op de nog steeds
voorkomende naïviteit. Ik heb ook na-
gegaan in welke taal de redevoeringen
in de openbare vergadering door de
vertegenwoordigers van deze zoge-
naamde tweetaligheidspartij werden
gehouden. De heer Delahaye is con-
sequent met zijn tweetaligheid door-
gegaan en heeft zijn betogen afwisse-
lend gehouden in het Nederlands en
in het Frans. Hij heeft veertien maal
zijn rede in het Nederlands gehouden
en om consequent te zijn met zijn
tweetaligheidsbeginsel, zes maal in
het Frans. Hij is dus consequent ge-
weest met het tweetaligheidsbeginsel.

De heer 0. Van Ooteghem : De Eerste
Minister doet dit ook !

De heer A. Diegenant : Maar wat doen
zijn collega’s ? De heren Deroubaix
en Hendrick, de meerderheid in zijn
fractie, houden al hun uiteenzettin-
gen uitsluitend in het Frans.

Dit moge een aanduiding zijn dat de
vrees, waarover de heer De Beul
sprak, inderdaad een reëel risico is.
Collega Delahaye behoort - sta mij
toe dit woord te gebruiken - tot de
groep naïeve Vlamingen die denken
dat zij, door zelf het tweetaligheids-
principe te poneren, in een fractie
waar eentaligheid door de anderen
wordt gehanteerd, het betere imago
kunnen voorstellen. Gedurende tien-
tallen jaren, voorafgegaan aan het tot
stand komen van de eentaligheid in
het Nederlandse taalge bied, heb ben
wij ontelbare keren deze stelling ho-
ren verdedigen en even ontelbare ke-
ren is ook gewezen op de dubbelzin-
nigheid en de naïviteit van diegenen
die dit als een haalbare stelling wilden
hanteren.

Mijnheer de Voorzitter, het blijft dus
mijn overtuiging dat het, voorzichtig-
heidshalve en ter onderstreping van

de vaste wil van de Raad, gepast is het
bestuurlijk eentaligheidsbeginsel in
Vlaanderen te hanteren en aldus die-
genen die dit betwisten duidelijk te
maken dat de Vlaamse gemeenschap
niet zinnens is van deze eentaligheid
af te stappen, en ook naar mijn gevoe-
len niet zinnens moet zijn, in een al te
groot altruïisme, voedsel te geven aan
deze stelling door de officiële openba-
re media, die door de Vlaamse ge-
meenschap betaald worden, inder-
daad ter bedreiging van haar eigen
fundamenteel beginsel ter beschik-
king te stellen. Het gaat hier niet over
het al dan niet toelaten tot deze media
van een of andere culturele, sociale,
economische of andere strekking,
want in-de Commissie hebben wij ook
gezegd het eens te zijn dat wie de ver-
kiezingsdrempel overschreed, vol-
doende steun had bij de openbare me-
ning om toe te treden tot de openbare
media. Wij blijven deze stelling staan-
de houden.

Anderzijds menen wij dat het even-
min noodzakelijk is blijk te geven van
een te verregaande naïviteit te meer -
en er dient daar geen ogenblik aan
getwijfeld te worden - daar het offr-
cieel toelaten van de RAD/UDRT tot
de BRT, een officieel medium, zal
worden uitgespeeld om de stelling
van de tweetaligheid binnen Vlaams
Brabant te ondersteunen.

Mijnheer de Voorzitter, mevrouw en
heren ministers, geachte collega’s, ik
meen hiermede een aantal overwe-
gingen te hebben gegeven die in deze
belangrijke principiële aangelegen-
heid stof kunnen zijn tot overweging
vooraleer wij ons definitief uitspre-
ken.

De Voorzitter : De heer De Beul heeft
het woord.

De heer A. De Beul (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Mini-
sters, dames en heren, in de commis-
sie hebben wij getracht een oplossing
te vinden om aan de kleine politieke
partijen zendtijd te kunnen toeken-
nen omdat het nu eenmaal zò was dat
de vier grote fracties, of sommigen on-
der hen, aan de kleine partijen hand-
tekeningen weigerden. Wij heb ben
dus de oplossing gezocht om ook de
kleine politieke fracties zendtijd te ge-
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ven zelfs indien dat eenmansfracties
zouden zijn, met deze uitzondering
evenwel dat wij meenden geen zend-
tijd te moeten toekennen aan de heer
Peetermans van het FDF die, als ra-
biate Vlamingenhater, trouwens niet
eens in deze Raad wenst te zetelen.
Het derde lid van artikel 2 van het
voorliggend voorstel van decreet be-
vat de bepaling die het de heer Peeter-
mans onmogelijk moet maken zend-
tijd te bekomen.

In de commissie was het dus zeer dui-
delijk de bedoeling zendtijd toe te
kennen aan AGALEV, RAD en het
Vlaams Blok. In de commissie heeft
niemand betwist dat deze drie partij-
en in deze Raad niet door Vlamingen
zouden zijn vertegenwoordigd. Het
voorgestelde decreet vertolkt een ak-
koord dat wij in de commissie hebben
bereikt om zendtijd aan bedoelde
kleine fracties toe te kennen.

Het door collega Diegenant ingedien-
de amendement verbreekt eigenlijk
dit akkoord doordat hij achteraf ver-
der wil gaan dan het bereikte compro-
mis en daardoor aan de heer Delahaye
en meteen aan RAD de zendtijd wil
ontnemen, omdat de heer Delahaye,
na zijn bewuste keuze door de eed af
te leggen in het Nederlands, bewuste
keuze voor de Vlaamse Gemeen-
schap, zijn grondwettelijke eed ook
heeft afgelegd in het Frans en in het
Duits.

Ik meen, mijnheer Diegenant, dat wij
van dit decreet geen gebruik moeten
trachten te maken om aan opbod te
doen inzake flamingantisme. Ik denk
dat men mij precies met moet verden-
ken op dat vlak tekort te schieten,
maar ik vind uw amendement een in-
breuk op de fair-play waardoor de
voorliggende oplossing in de commis-
sie mogelijk is geworden. Wanneer
men achteraf verder wil gaan, wan-
neer men eigenlijk iemand achteraf
wil penaliseren, want de heer Dela-
haye kan zijn grondwettelijke. eed niet
meer opnieuw afleggen, vind ik dat
zulks niet kan. Als u voor de toekomst
dergelijke bepalingen wenst in te
schrijven, valt daar allicht over te pra-
ten, maar nu bewust, nadat er een po-
litiek akkoord was om te stellen dat de
drie kleine politieke fracties zendtijd

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 17
28 juni 1982

krijgen, door een extreem amende-
ment proberen één van deze kleine
partijen beentje te lichten, is eigenlijk
zeer minnetjes en doet afbreuk aan de
politieke fair-play. (Applaus bij de W)

De Voorzitter : De heer Delahaye
heeft het woord.

De heer T. Delahaye (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Mini-
sters, geachte collega’s, ik zal zeer kort
zijn. Ik heb reeds gezegd wat ik te zeg-
gen had bij de bespreking van het
amendement van de heer Diegenant.
Ik wens er alleen het volgende aan toe
te voegen. Ik heb inderdaad mijn
grondwettelijke eed afgelegd in de
drie landstalen, en eerst in het Neder-
lands. Beide elementen zijn een be-
wuste politieke keuze. Ik voel mij lid,
en de verkozen leden van mijn partij
voelen zich lid, én van de Belgische
gemeenschap én respectievelijk van
de Vlaamse en de Franse gemeen-
schap. Ik kan niet begrijpen waarom,
zoals collega Diegenant het meent, ie-
mand die zich lidtoelt van de Belgi-
sche gemeenschap ‘en de eed aflegt in
de drie landstalen, geen volwaardig
lid zou kunnen zijn van de Vlaamse
gemeenschap. Dat vind ik racisme en
onverdraagzaamheid. Misschien ben
ik een naïeve Vlaming, maar als naïef
betekent verdraagzaam, dan wens ik
een naïeve Vlaming te blijven. Het
principe is dat iedere partij die zetelt
in de Vlaamse Raad recht heeft op toe-
gang op de BRT.

Een laatste opmerking : uw oplossing,
mijnheer Diegenant, is een zeer on-
volledige oplossing. Ik geef een voor-
beeld. Een Franstalige partij, een één-
talige zoals het FDF, zou een verkoze-
ne hebben in Leuven. Die verkozene
kent misschien geen enkel woord Ne-
derlands, maar zou de eed afleggen
uitsluitend in het Nederlands. Hij
krijgt dan zendtijd op de BRT, ook in
het Frans. U zou een tweetalige partij
hebben uitgesloten en niet een Frans-
talige.

Ik wil alleen maar onderstrepen dat
wanneer men iemand wil oordelen op
zijn Vlaamse gevoeligheid, of andere
gevoeligheden, men zeer gemakkelijk
flaters kan begaan, zoals u dat ook
doet met dit amendement.

De heer V. Anciaux : Geen uitzendin-
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gen in het Frans op de BRT !

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Diegenant

De heer A. Diegenant : Mijnheer de
Voorzitter, ik wens in de eerste plaats
te zeggen dat men als Vlaming even
goed tot de Belgische gemeenschap
kan behoren zoals ze bepaald is in de
grondwet.

De heer W. Kuijpers : De Belgische ge
meenschap bestaat niet.

De heer A. Diegenant : Ten tweede, bij
de toelichting in de commissie heb ik
duidelijk laten verstaan welke de be-
doelingen waren die ik had. Er is in de
Commissie op geen enkel ogenblik af-
gesproken dat het recht op initiatief
bij het einde van de Commissie zou
zijn afgesloten, zoniet moesten wij de-
ze openbare vergadering niet houden.

Ten derde, wij maken dit decreet op
dit ogenblik, voor de situatie van nu.
De Commissie heeft op ons initiatief
duidelijk willen uitsluiten wie zich
niet tot de Vlaamse gemeenschap be
kent. Ik ga akkoord dat mijn stelling
iets verder gaat. Iemand die zich be-
kent tot de Vlaamse gemeenschap
maar de bestuurlijke ééntaligheid van
deze Vlaamse gemeenschap niet er-
kent, wordt ook de toegang tot de BRT
ontzegd. Ik ben inderdaad een stap
verder gegaan dan de relatieve con-
census die in de Commissie is tot
stand gekomen uitgaande van het ini-
tiatief dat ik had genomen.

Ten vierde, uit wat collega De Beul
heeft gezegd, leid ik een positief ele-
ment af, op basis van hetwelk mis-
schien een nieuwe concensus moge-
lijk is.

De heer De Beul zegt dat het invoeren
van mijn amendement in al zijn rigidi-
teit iemand zou uitsluiten die zegt tot
de Vlaamse gemeenschap te behoren,
maar niet meer aan de ingestelde
voorwaarden kan voldoen om toegang
te krijgen tot de BRT. De heer De
Beul zegt ook dat erover kan worden
nagedacht om op de toepassing van de
laatste paragraaf van artikel 2, waar
mijn amendement betrekking op
heeft, een datum van invoegetreding
te vermelden.

Mijnheer de Voorzitter, geachte colle-
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g a ' s  ik vind dit een positieve sugges-
tie. Ik neem mij voor in alle beschei-
denheid met de fractievoorzitters van
onze Raad contact op te nemen - wij
beschikken  immers nog over twee da-
gen vooraleer dient te worden ge-
stemd - om na te gaan of, op basis van
het plaatsen van een datum op het in
voege  treden van deze laatste para-
graaf van artikel 2, een bredere con-
sensus is dan op dit ogenblik uit de
discussie blijkt. Ik geloof dat op die
manier het principe gaaf zou gesteld
worden en het was mijn bedoeling dit
te doen. (Applaus bij de CW en de
PW)
De Voorzitter : De heer Dierickx heeft
het woord.
De heer L. Dierickx (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega’s, ik wil over de-
ze zaak geen interventie houden. Ik
wens alleen te zeggen dat ik de Volks-
unie waardeer, omdat zij volgens mij
meer vertrouwen heeft in de kracht en
de weerbaarheid van het Vlaamse
volk dan de CVP.
Ik geloof dat wij onze cultuurhomoge-
niteit en -integriteit niet zullen verlie-
zen door een gebeurlijke TV-inter-
ventie van een tweetalige partij.
De heer G. Verhaegen : Mijnheer de
Voorzitter, wij hebben zeer duidelijk
vanuit de fractie ons standpunt be-
paald en keuren de tekst goed zoals
die in het commissieverslag is ver-
schenen. Dat heeft niets te zien met
de geschilpunten tussen de verschil-
lende partijen. De heer Dierickx
maakt voortdurend allusie op de CVP.
Hij zou dat beter trachten af te leren,
want het is een slechte gewoonte die
schadelijk is voor zijn eigen partij.
(Applaus bij de CW)

De heer L. Dierickx : Mijnheer Ver-
haegen, wij hebben in Vlaanderen al-
lemaal veel gediscussieerd over natio-
nalisme, democratie, federalisme.
Wanneer wij die zaken zeggen, doen
wij dat niet zomaar.

De heer G. Verhaegen : Mijnheer Die-
rickx. dat u mij persoonlijk aanvalt
kan best, maar ik aanvaard niet dat u
mijn partij aanvalt.

De heer L. Dierickx : Dat vind ik edel-

moedig van u, mijnheer Verhaegen.

De Voonitter : Mijne heren, gelieve
bij de zaak te blijven.

De heer L. Dierickx : Mijnheer de
Voorzitter, ik wil van deze gelegen-
heid ook nog gebruik maken - en hier
snijd ik een ander punt aan - om te
zeggen dat ik de heer Poma die in de
commissie nu zoëven heeft gesproken
over onwettelijkheid van het decreet,
ten zeerste heb gewaardeerd. Eén
ding heb ik wel betreurd, mijnheer
Poma, met name dat u op mijn laatste
vraag niet geantwoord heb.

Krijgen wij nog de kans om met de
hulp van het rationeler communica-
tiemiddel, waar ook ónze kiezers voor
betalen, één keer een paar dingen te
zeggen en toe te lichten en dit vóór 5
september aanstaande ? (Applaus bij
AGALEV

De Voorzitter : Dames en heren, ik wil
eraan herinneren dat wij het amende-
ment bespreken.

.
De heer Poma heeft het woord.

Minister K. Poma : Mijnheer de Voor-
zitter, waarde collega’s, ik wil een op-
merking maken in verband met de
taal waarin de BRT moet uitzenden.
De heer Diegenant stelde de vraag
wat er bij de BRT zou gebeuren indien
een gekozene van een partij, die eerst
de eed in het Nederlands heeft afge-
legd en daarna in het Frans, een ver-
zoek tot de BRT zou richten om in het
Frans te mogen uitzenden. De heer
Delahaye heeft zelfs gezegd dat de
FDF-gekozene die de eed in het Ne-
derlands zou afleggen ook toelating
zou kunnen krijgen om in het Frans te
mogen uitzenden. Ik kan u daarop
antwoorden dat de BRT in het Neder-
lands uitzendt behoudens voor uit-
zendingen voor gastarbeiders of wan-
neer het gaat om taalcursussen. Dat
de BRT in het Nederlands moet uit-
zenden staat niet in het decreet maar
ik dacht dat dit een evidentie was. Een
aanvraag om in het Frans te mogen
uitzenden zou eerst door de Raad van
Beheer van de BRT moeten worden
goedgekeurd. Ik kan mij niet voorstel-
len dat de BRT dat zou doen. Mocht
dit toch het geval zijn, dan kan ik u
verzekeren dat ik gebruik zou maken
van het vetorecht van de Regerings-

commissaris om het te verbieden.
Dus van uitzendingen in het Frans in
de BRT kan geen sprake zijn.

Mijnheer Dierickx, op uw vraag of u
vóór de fatale datum van 5 september
nog recht op zendtijd krijgt, kan ik u
geen antwoord verstrekken. Wanneer
het decreet gestemd is kunnen de klei-
ne fracties in deze Raad erkend wor-
den bij besluit van de Vlaamse Exe-
cutieve. Dit besluit zal ik overmaken
aan de Raad van Beheer van de BRT
en zal vragen en nagaan of het nog
mogelijk is u een zendtijd toe te ken-
nen.

De Voorzitter : Geen verdere opmer-
kingen ? (Neen)

De stemmingen over het amende-
ment en het artikel worden aangehou-
den en zullen woensdag 30 juni om 16
uur worden aangehouden.

De artikelsgewijze bespreking is ge-
sloten.

We zullen woensdag 30 juni om 16
uur de hoofdelijke stemming over het
gehele voorstel van decreet houden.

MOTIE VAN ORDE

Voorstel tot spoedbehandeling

Minister K. Poma : Mijnheer de Voor-
zitter, ik vraag u nu het woord over de
spoedbehandeling van het ontwerp
van decreet houdende oprichting van
een Cultureel Centrum van de Vlaam-
se Gemeenschap in Nederland.

De Voorzitter : De heer Poma, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve en Gemeenschapsminister van cul-
tuur, heeft het woord.

Alinister  K. Poma (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, waarde colle-
ga’s, deze voormiddag en ook nog de-
ze namiddag werd het ontwerp van
decreet houdende oprichting van een
cultureel centrum van de Vlaamse
Gemeenschap in Nederland in de
Commissie voor buitenlandse beleid
van de Vlaamse Raad behandeld.
Ik zou u, mijnheer de Voorzitter, als-
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ook de Raad willen vragen dit ontwerp
van decreet eveneens nog te laten be-
handelen en stemmen door de Vlaam-
se Raad. Er zijn twee redenen voor dit
verzoek tot spoedbehandeling.

Ten eerste, per 1 juni start het Com-
missariaat-Generaal. Het is logisch
dat het geheel van onze internationale
culturele betrekkingen onder één lei-
ding staat en gecoördineerd kan verlo-
pen.

Ten tweede, de werkingsmiddelen
van de Dienst ICB en zijn bevoegdhe-
den worden per 1 juli overgedragen
aan het Commissariaat. De Brakke
Grond functioneert door de kredieten
van ICB. Om de continuïteit van de
betrekkingen te kunnen verzekeren
en verder betwistingen met Neder-
landse leveranciers en de daaruit vol-
gende gedingen te vermijden is het
wenselijk de aanhechting bij het
Commissariaat te verwezenlij ken op
het ogenblik dat dit de bevoegdheid
en de middelen van de Dient ICB
overneemt. Daarom vraag ik de
spoedbehandeling van dit ontwerp.

De Voorzitter : De heer Suykerbuyk
heeft het woord.

De heer H. Suykerbuyk : Mijnheer de
Voorzitter. Er is in de Commissie voor
buitenlands beleid ook gehandeld en
gestemd over de punten 2 tot 7, met
name over de ontwerpen van decreet
houdende goedkeuring van een aantal
internationale culturele verdragen. Ik
veronderstel dat deze alle aan bod zul-
len komen, althans in zoverre de Mi-
nister ook voor die ontwerpen de
spoedbehandeling wenst.
Minister K. Poma (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, de bespre-
king van de overige punten kan na-
tuurlijk zeer vlot verlopen. Ik ver-
wacht daarbij weinig of geen aan- of
opmerkingen. Het zou een goede zaak
zijn indien wij ook deze punten tege-
lijkertijd met het eerste ontwerp kon-
den behandelen.

De Voorzitter : Zijn al deze punten af-
gehandeld in de commissie ?

De heer H. Suykerbuyk : Ja, mijnheer
de Voorzitter, al deze punten zijn af-
gehandeld in commissie.

De Voorzitter : Vraagt u dan voor al de-
ze punten de hoogdringendheid, Mi-
nister Poma ?

Minister K. Poma : Ik vraag de hoog-
dringendheid voor het ontwerp van
decreet houdende de oprichting van
een Cultureel Centrum voor de
Vlaamse gemeenschap en eventueel
de hoogdringendheid voor de zes ove-
rige ontwerpen betreffende intema-
tionale culturele akkoorden.

De Voorzitter : Is de Raad het eens met
de hoogdringendhied voor deze zeven
ontwerpen ?

De heer Van Elewyck heeft het
woord.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer de
Voorzitter, ik ben het met dit voorstel
eens voor zover deze ontwerpen niet
zomaar tussendoor worden behan-
deld. Ik stel voor ze in te schrijven op
het einde van onze agenda.

De Voorzitter : Dames en heren, ik wil
de Raad erop wijzen dat wij woens-
dagnamiddag om 14 uur nog verschil-
lende andere voorstellen van decreet
moeten behandelen, zodat onze werk-
zaamheden door de behandeling van
de ontwerpen waarover sprake, ge-
blokkeerd zouden kunnen geraken.

Ik stel voor deze ontwerpen op het
einde van de agenda van woensdag te
behandelen indien er nog tijd over-
blijft en indien het uur nog aanvaard-
baar is. Indien wij zeer goed opschie-
ten, dan kunnen wij ze op de agenda
van woensdagochtend plaatsen.

De heer Van Elewyck heeft het
woord.

De heer J. Van Elewyck : Indien wij be-
ter opschieten dan nu, dan heb ik er
geen enkel bezwaar tegen dat deze
ontwerpen woensdag worden behan-
deld vóór de stemming.

De Voonitter : Is de Raad het hiermee
eens ? (Instemming)

Aldus wordt beslist.

VRAGEN (R.V.O. art. 66) (Voortzet-
ting)

Vraag van de heer W. Kuijpers  tot de
heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse  Executieve, Gemeenschaps-
minister  van cultuur, over de werkings-
toelagen voor de speciale openbare bi-
bliotheken

De Voorzitter : Aan de orde is de mon-
delinge vraag van de heer W. Kuijpers
tot de heer K. Poma, Vice-Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen,
schapsminister van cultuur, over de
werkingstoelagen voor de speciale
openbare bibliotheken.

De heer Kuijpers heeft het woord.

De heer W. Kuijpers (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mag ik van de
geachte Minister vernemen waarom
de werkingstoelagen 1981 voor de
speciale openbare bibliotheken -
voor visueel gehandicapten - tot op
heden niet werden uitgekeerd ?

Voorziet de Minister in nalatigheids-
intresten, vermits de betrokken bi-
bliotheken voor hun werking immers
reeds uitgaven verrichtten ?

Kan de Minister mij mededelen hoe
groot de achterstallige bedragen zijn
voor 1981 en 1982 en wanneer deze
zullen uitbetaald worden ?
De Voorzitter : De heer Poma, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van cul-
tuur, heeft het woord.

Minister K. Poma (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren, hierbij wil ik het geachte lid
vooraf meedelen dat de  subsidiëring
van de werking der speciale openbare
bibliotheken gergeld is bij koninklijk
besluit van 12 december 1979.

Artikel 4, 6 2 luidt als volgt :

De Minister die de Nederlandse Cul-
tuur onder zijn bevoegdheid heeft be-
paalt jaarlijks vóór 1 april, de Hoge
Raad van de Openbare Bibliotheken
gehoord, de te subsidiëren forfaitaire
prijs van de boeken en audio-visuele
materialen die de speciale Openbare
Bibliotheken moeten bezitten.”

Mijn geachte voorganger heeft in
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198 1 de subsidiëring afhankelijk ge-
maakt van deze bepaling en hierom-
trent werd advies gevraagd aan de ge-
noemde Hoge Raad.

Dit advies is tot op heden niet uitge-
bracht, zodat het toelagebesluit tot
nog toe ook nog niet kan worden opge-
maakt.

Van zodra het bedoeld advies wordt
ingediend voorzie ik een vlotte uitbe-
taling van het saldo voor 1981 en van
voorschotten voor 1982.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

ONTWERP VAN DECREET houdende
de middelenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het jaar 1982
- 6 (1981-1982)-Nrs.  1 tot 3
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toe-
lichting)

ONTWERP VAN DECREET houdende
de begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1982
- 8 (1981-1982)-Nrs.  1 + Bijlagen tot 4
- 7 (1981-1982)-Nr.  1 (Algemene toe-
lichting)

INTERPELLATIES (R.v.O. art. 67,9)

Interpellatie van de heer J. Gabriels tot
de heer K. Poma, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
minister van cultuur, over de drastische
inkrimping van kredieten voor de
jeugdmuziekscholen

Interpellatie van de heer V. Vanderhey-
den tot de heer G. Geens, Voorzitter van
de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van economie en werk-
gelegenheid, over het faillissement van
de NV VTR te Machelen

Algemene bespreking

De Voonitter : Aan de orde is het ont-
werp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar
1982.

De algemene bespreking is geopend.
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De heer d’Alcantara, verslaggever,
heeft zich laten verontschuldigen. Ik
veronderstel dat hij naar zijn verslag
verwijst.

Ik stel vast dat niemand het woord
heeft gevraagd in de algemene be-
spreking van het ontwerp van decreet
houdende de middelenbegroting.
Aangezien dit samen met de uitga-
venbegroting wordt behandeld, meen
ik dat het beter ware dat wij de uiteen-
zettingen groeperen. (Instemming)

Eveneens is aan de orde het ontwerp
van decreet houdende de begroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1982 met de daar-
aan toegevoegde interpellaties van de
heer Gabriels tot de heer Poma, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van cul-
tuur, over de drastische inkrimping
van kredieten voor de jeugdmuziek-
scholen en van de heer Vanderheyden
tot de heer Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
minister van economie en werkgele-
genheid, over het faillissement van de
NV VTR te Machelen.
Mede namens het Bureau stel ik voor
dit begrotingsdebat te structureren als
volgt.
Bij wijze van algemene inleiding zal
Minister Schiltz allereerst het woord
voeren.
Vervolgens zouden wij de leden horen
die daarop willen inhaken en nog niet
over de specifieke materies handelen,
want die gelegenheid komt nadien.

De algemene inleiding zou dan wor-
den afgerond door Minister Geens.

In volgorde zouden wij dan de bespre-
king houden over de aangelegenhe-
den bedoeld in artikel 107quater van
de Grondwet, dat wil zeggen eerst de
materie waarvoor Minister Geens be-
voegd is, met name economie en
werkgelegenheid ; dan de materie
waarvoor Minister Galle bevoegd is,
met name ondergeschikte besturen
en gesubsidieerde werken ; dan de
materie waarvoor Minister Akker-
mans bevoegd is, met name ruimtelij-
ke ordening, landinrichting en na-
tuurbehoud ; dan de materie waar-
voor Minister Buchmann bevoegd is,
met name huisvesting ; dan de mate-
rie waarvoor Minister Lenssens be-
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voegd is, met name leefmilieu en wa-
terbeleid.

Daarna zouden wij de in artikel 59bis
van de Grondwet bedoelde aangele-
genheden behandelen, dat wil zeggen
eerst de materie waarvoor Minister
Lenssens bevoegd is, met name on-
derwijs ; dan de materies waarvoor
Minister Poma bevoegd is, met name
buitenlands beleid en cultuur ; dan de
materie waarvoor Minister Steyaert
bevoegd is, met name bijstand aan
personen ; dan de materie waarvoor
Minister De Wulf bevoegd is, met na-
me gezondheidsbeleid en ten slotte
zouden wij de algemene bespreking
besluiten met de antwoorden van de
Ministers.
Is de Raad het daarmede eens ? (In-
stemming)
De algemene bespreking is geopend.
De heer Schiltz, Gemeenschapsmi-
nister van financiën en begroting,
heeft het woord.
Minister H. Schiltz (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en he-
ren collega’s, vooreerst wil ik mijn
dank uitspreken voor het werk van de
verslaggevers, die van de gelegenheid
gebruik hebben gemaakt aan hun
verslag de gecorrigeerde tabellen toe
te voegen, die noodzakelijk waren ge-
worden, in verband met de manier
waarop wij uiteindelijk tot het opstel-
len van onze begroting zijn gekomen.
Eveneens wil ik mijn waardering uit-
spreken voor de medewerking van de
ambtenaren van het Rekenhof, die
ons hebben toegelaten in de commis-
sie een aantal punten precieser te om-
schrijven en ten behoeve van de leden
op te helderen.
De begroting die u wordt voorgesteld
is de eerste begroting die aan de Raad
wordt voorgelegd sedert het uittreden
van de Vlaamse regering uit de centra-
le regering.
De bespreking van deze eerste auto-
nome begroting krijgt daardoor een
bijzondere betekenis ; zij het dat de
omstandigheden waarin de Vlaamse
regering moest starten, en waarin ze
ook nu nog moet werken, haar niet
heeft toegelaten haar vernieuwde in-
zichten in het begrotingsbeleid reeds
volledig te verwezenlij ken.
In haar beleidsverklaring heeft de
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Vlaamse regering, die dus thans geen
deelregering meer is maar een auto-
noom uitvoerend orgaan, juridisch
evenwaardig aan de centrale regering,
inzake dit begrotingsbeleid ten over-
staan van de Raad drie voornemens
geformuleerd.

Ten eerste, het indienen van een een-
heidsbegroting gebruik makend van
de bepalingen van artikel 10 2 van de
zogenaamde gewone wet van 9 augus-
tus 1980. Dit voornemen werd uitge-
voerd.

Het indienen van één globale begro-
ting zowel wat de inkomsten als wat
de uitgaven betreft, voor de aangele-
genheden bedoeld in artikel 59bis van
de Grondwet en voor de aangelegen-
heden bedoeld in artikel 107quater,  is
- en ik zou dit willen onderstrepen -
meer dan een formele aangelegen-
heid.

Het is de bevestiging van de politieke
wil van de Vlaamse regering het be-
leid van de Vlaamse Gemeenschap,
waarvan de Brusselse Vlaming een
onafsplitsbaar deel uitmaken, te con-
cipiëren als één geheel.

De goedkeuring van artikel 5 van het
ontwerp van decreet houdende de
middelenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap zal de Vlaamse rege-
ring toelaten alle middelen globaal
aan te wenden ter financiering van al-
le uitgaven volgens de gekozen priori-
teiten. Aldus zal het mogelijk zijn een
samenhangend beleid te voeren zon-
der gehinderd te worden door het gro-
tendeels intellectueel onderscheid
tussen Gemeenschap en Gewest.

Zoals u weet werd dit hoofdzakelijk in
de wetgeving ingevoerd om enerzijds
de speciale situatie van Brussel te
kunnen benaderen en anderzijds om
tegemoet te komen aan de Franstalige
Waalse visie op de dualiteit van ge-
meenschap en gewest die door de Vla-
mingen nooit als eigen werkhypothe-
se is gekozen.

Ten tweede nam de Vlaamse regering
zich voor een zo orthodox moge-
lijk financieel en budgettair beleid te
voeren.

De voorgelegde begrotingen zijn hier-
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van, in de mate van het mogelijke, de
weergave. Dank zij de inspanningen
van alle leden van de Executieve kan
u een sluitende begroting worden
voorgelegd, zonder beroep op lenin-
gen, behoudens de consolidatielening
inzake huisvesting, en zonder bijko-
mende fiscale lasten voor de Vlaamse
bevolking.

Wij hopen dat niet alleen de concep-
tie, maar ook de uitvoering van de be-
groting aan het gestelde doel zal
beantwoorden, wat - laten wij ons
geen illusies maken - zowel vanwege
de Vlaamse Raad als vanwege de
Vlaamse regering een bestendige
waakzaamheid zal vragen.

Veel ruimte voor nieuwe, kostende
initiatieven is er niet, tenzij mits over-
eenstemmende afbouw van vroegere
uitgaven.

En iedereen weet hoe moeilijk het is,
politiek gesproken, eenmaal inge-
schreven, uitgaven te schrappen.

Met de meeste nadruk moet trouwens
gewezen worden op het feit dat de
budgettaire toestand zal evolueren
gedurende de komende jaren. Ik mo-
ge verwijzen naar de evolutie van de
zogenaamde correlatieve kredieten
zoals in de algemene toelichting is ge-
schetst.

Op het totaal van 29,6  miljard frank
ordonnanceringskredieten voor ge-
westelijke aangelegenheden belopen
de correlatieve kredieten welke
voortvloeien uit de vastleggingsmach-
tigingen van vroeger 20,2 miljard
frank of 2/3.  Deze correlatieve kredie-
ten gaan de volgende jaren steeds
meer beslag leggen op de beschikbare
ordonnanceringsmiddelen, waardoor
de budgettaire beweegruimte steeds
beperkter gaat worden. Op die wijze
dreigt de begroting haar karakter van
beleidsinstrument te verliezen en in-
dien wij niet oppassen zullen wij ver-
strikt geraken in de lasten van het ver-
leden zonder ruimte voor nieuwe en
noodzakelijk geachte initiatieven.

De budgettaire gevolgen van het toe-
passen van de prefinancieringstech-
niek zullen zich trouwens nog vele ja-
ren laten gevoelen. Het roer moet dan
ook zeer drastisch omgegooid wor-
den.

Middelenbegroting 1982
Uitgavenbegroting 1982

De Vlaamse regering geeft er zich re-
kenschap van dat het stopzetten van
de prefinancieringstechniek op korte
termijn ongetwijfeld de budgettaire
moeilijkheden nog zal verscherpen.
Deze moedige ingreep is echter vol-
komen verantwoord en zal o p  termijn
terug de voorwaarden voor een doel-
matig begrotingsbeleid en een gezond
financieel beleid creëren.

Ten derde had de Vlaamse regering
zich voorgenomen de begroting snel
in te dienen. Hierin zijn wij onvol-
doende geslaagd. Ter verklaring moet
ik echter verwijzen op enkele feiten,
Er was ten eerste het ontbreken van
voldoende precieze gegevens in ver-
band met onze inkomsten waarvoor
wij afhankelijk waren van de centrale
regering die ingevolge omstandighe-
den zelf haar begroting slechts vrij
laat vastlegde. Daardoor bleef zelfs
een benaderende berekening van de
dotaties en van de ristomo’s achter-
wege. Ten tweede werden wij gehan-
dicapt door het ontbreken van een ei-
gen administratie van begroting, zo.
dat het omvangrijke werk waarmede
het opstellen van begrotingen ge-
paard gaat vrijwel uitsluitend door en-
kele kabinetswerkers moest verricht
worden, aan dewelke ik graag mijn
dank betuig. En ten derde verliep de
noodzakelijke medewerking van de
centrale administratie vaak stroef. Dit
leidde vaak tot onvolledige resultaten,
die dan nadien met moeizaam speur-
werk moesten aangevuld worden.

De Vlaamse regering neemt zich voor
in ieder geval de begroting voor vol-
gend jaar sneller aan de Raad voor
te leggen en het beroep op voorlopige
twaalfden overbodig te maken. Dat
zal trouwens de enige mogelijkheid
zijn om de structuur van onze begro-
ting te wijzigen en ervoor te zorgen
dat zij van meet af aan ook beant-
woordt aan de functionele indeling
die wij als stramien voor de begroting
verkiezen, liever dan de vrij ondoor-
zichtige structuur die noodzakelijker-
wijze vroeger bij de begrotingen voor
de Vlaamse Raad moesten toegepast
worden in verband met de ordonnan-
cerende departementen van de cen-
trale administraties en de hieraan
beantwoordende codenummers. Wel
moeten wij beseffen dat het tijdig OP-
stellen van onze begroting mede
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beïnvloed zal worden door het ritme
waarmee de centrale regering althans
de essentiële gegevens van haar eigen
begroting zal kunnen vastleggen.

Het feit dat de Vlaamse regering
slechts eind december van vorig jaar
werd aangesteld had mede met hoger-
geschetste omstandigheden voor ge-
volg dat het begrotingsdecreet in zijn
voorstelling nog niet kon vernieuwd
worden om een voldoende klaar,
doorzichtig beeld te geven van de be-
leidsopties.

De uitgavenbegroting is nog teveel
een kopij van de vroegere Gewest- en
Gemeenschapsbegrotingen. Wij heb-
ben getracht dit te ondervangen door
u in bijlage VI een functionele begro-
ting te bezorgen, in de hoop de vol-
gende begroting volgens dit stramien
te kunnen opstellen.

Nieuw is alleszins het indienen van
een eigen middelenbegroting. Van-
zelfsprekend verschilt het juridisch
karakter van deze begroting grondig
van de uitgavenbegroting en bevat zij,
afgezien van het politiek en begro-
tingsrechtelijk belangrijke artikel 5,
slechts ramingen. Nochtans laat zij
ons toe een evaluatie te maken van de
financiële omvang van onze. autono-
mie en van de middelen waarover wij
kunnen beschikken om een eigen po-
litiek te voeren. Zestig miljard is zeker
wat dat betreft geen formidabel be-
drag. Het verschil tussen de juridische
kwaliteit en de budgettaire macht van
de Vlaamse Raad en de Vlaamse re-
gering is te opvallend opdat het hier
niet zou vermeld worden.

Bovendien zijn .onze mogelijkheden
om deze middelen uit te breiden ten
zeerste beperkt.

Ik wil dan ook ondubbelzinnig stellen
dat zelfs, zonder uitbreiding van onze
bevoegdheden, de huidige financie-
ringsmechanismen ons niet in staat
zullen stellen onze taak de komende
jaren naar behoren te vervullen, in-
dien er geen nieuwe middelen gevon-
den worden.

De ristorno’s werden door de centrale
regering beperkt tot het minimum mi-
nimorum,  ofschoon tijdens de bespre-
king van de wet van 9 augustus 1980
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werd aangekondigd, ik citeer : ,,dat in
de eerste jaren de kredieten die zullen
worden toebedeeld onder de vorm
van geristoumeerde belastingen snel-
ler zullen moeten stijgen dan het in de
wet voorziene minimum”. Dit is niet
gebeurd.

De vooruitzichten op een snelle toe-
name, zoals destijds voorspeld, zijn
bovendien eerder twijfelachtig. In-
dien de centrale regering er in slaagt
de groei van de begroting voor 1983
tot 7,5 procent te beperken, wat toch
de bedoeling is, en wanneer het in-
dexcijfer in 1983 eenzelfde of grotere
stijging zou vertonen ‘dan deze 7,5
procent, dan zou het bedrag van de
ristomo’s op de totale cijfers niet stij-
gen of zelfs kunnen dalen, althans wat
de berekeningsbasis betreft waarop
dit thans geschiedt. Zo komen wij
voor de paradoxale situatie te staan
dat, indien’men slaagt in de sanering
van de Rij ksmiddelenbegroting, dit
als gevolg zal hebben dat de aangroei
van onze eigen middelen ernstig in
het gedrang komt.

Het beroep op de eigen fiscaliteit is
vooralsnog even problematisch in de
veronderstelling dat het wenselijk zou
zijn hiervan gebruik te maken. Artikel
12 van de wet van 9 augustus 1980
stelt immers uitdrukkelijk dat het hef-
fen van opcentiemen op de in artikel
10 genoemde belastingen of heffingen
met name diegene die voor ristome-
ring in aanmerking komen, voorals-
nog geen aanleiding mogen geven tot
een verhoging van de globale fiscale
druk en dit gedurende vier jaar.

Weliswaar zouden wij krachtens arti-
kel 13 van dezelfde wet de aanslagvoet
kunnen verhogen van de reeds volle-
dig toegewezen belastingen in het ka-
der van de ristorno’s.

Het betreft hier echter enkel de ope-
ningstaks op de drankslijterijen waar-
van de opbrengst voor het Vlaamse
land zowat 100 miljoen bedraagt, zo-
dat, afgezien van de wenselijkheid om
de horecasector op dit ogenblik nieu-
we fiscale lasten op te leggen, zelfs in-
dien wij een drastische verhoging van
deze aanslagvoet zouden doorvoeren,
ons dit slechts enkele tientallen mil-
joenen zou kunnen opbrengen. De
taks op de automatische ontspan-
ningstoestellen, deze werd nog niet
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volledig geristorneerd maar is de
eerstvolgende die ervoor in aanmer-
king zal komen, bedroeg in 1980,382
miljoen.

Gelet op de toestand in de horecasec-
tor zal de Raad, denk ik, het met ons
eens zijn dat een verzwaring van deze
taksen thans niet wenselijk is.

Een derde punt dat op onze begroting
voorkomt en waarover in de commis-
sie vragen werden gesteld zijn de saldi
uit het verleden.

Op onze middelenbegroting komen
ook saldi uit het verleden voor. De re-
geling van het ter beschikking stellen
van deze saldi, althans voor een deel
ervan, met daaraan gekoppeld het ver-
effenen van de schulden uit het verle-
den, maakt het voorwerp uit van be-
sprekingen tussen de centrale rege-
ring en de Executieve.

Een definitieve regeling blijft voorlo-
pig uit alhoewel deze saldi voor de ge-
meenschappen volgens de Vlaamse
Executieve verworven leken op basis
van wettelijke beschikkingen. Alleen
voor de spreiding van het bedrag dat
ons toekomt diende nog naar een
oplossing te worden gezocht.

Indien de ter beschikkingstelling van
de saldi opnieuw in vraag zou gesteld
worden, wat wij niet hopen en ook
niet denken, dan is het duidelijk dat
de Vlaamse regering evenmin de
schulden uit het verleden wenst te ho-
noreren.

Maar zelfs indien een bevredigende
oplossing wordt gevonden wat het ge-
heel van de saldi betreft, moet ik er de
aandacht van de Raad op vestigen dat
deze inkomstenbron die ons thans
toelaat een sluitende begroting voor
te leggen voor het grootste deel
slechts tijdelijk is en een deel vormt
van een globale saldireserve van de
vorige jaren.

Het zou vermetel zijn de toekomstvi-
sie op onze budgettaire mogelijkhe-
den hiedoor mede te laten bepalen.
Deze saldi zullen vlug uitgeput zijn en
bovendien is het onze enige reserve
om de schok op te vangen van de vrij
catastrofale evolutie van de zoge-
naamde correlatieve kredieten de
eerstvolgende jaren en terug te keren
tot een orthodox budgettair beleid dat

513



""9 

Schiltz 

meet-af- 

schik

ons moet toelaten, enkele jaren vooraf
te plannen en een keuze te maken tus-
sen de middelen waarover wij zullen
beschikken om deze plannen uit te
voeren.

Indien men wil beletten dat de
Vlaamse Gemeenschap van meet-af-
aan terecht komt in een helse kring-
loop van schuld-financiering zal bijge-
volg een ernstige bezinning nodig zijn
over de verdeling van de fiscale be-
voegdheden en financiële middelen
tussen de centrale instanties en de ge-
meenschappen en gewesten wil men
deze laatste in de toekomst niet tot
onmacht dwingen.

Het verschil tussen de formele en fei-
telijke macht van de Vlaamse Ge-
meenschap wordt wellicht nog het
schrilst geïllustreerd door de vaststel-
ling dat de werkingskosten van de
Raad en de Executieve ongeveer 1
miljard zullen bedragen voor een
middelenbegroting, afgezien van de
saldi van het verleden, van 55 miljard !

In deze omstandigheden zal de Raad
begrijpen dat het de plicht was van de
Vlaamse regering bij het vastleggen
der uitgaven zeer streng te werk te
gaan en dat veel wenselijke, waarde-
volle beleidsinitiatieven geen kans
konden krijgen.

Wat de uitgavenbegroting betreft stel-
len wij voor de vastleggingen van 1982
als bruto-totaal een bedrag van 106,2
miljard frank vast, waarvan : 38,0 mil-
jard frank met betrekking tot de be-
voegdheden verleend bij artikel 59bis
van de Grondwet, en 68,2  miljard
frank voor de bevoegdheden verleend
bij artikel 107quater  van de Grond-
wet.

Deze vastleggingen omvatten : 38,6
miljard frank machtigingen toege-
staan bij bijzondere decreetsbepalin-
gen en 67,6 miljard frank vastleg-
gingskredieten.

Genoemde 38,6 miljard frank vastleg-
gingsmachtingen toegestaan bij bij-
zondere decreetsbepalingen hebben
betrekking op :

- de huisvesting : 18.550 miljoen
frank ;
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- het Fonds voor Economische Ex-
pansie en Regionale Reconversie :
11.090 miljoen frank ;

- allerlei gesubsidieerde werken van
ondergeschikte besturen : 3.625 mil-
joen frank ;

- het Fonds voor de Bouw van Zie-
kenhuizen en Medico-sociale instel-
lingen : 4.800 miljoen frank ;

- het Fonds bestemd voor de strijd te-
gen de hinder : 840 miljoen frank.

De Vlaamse Gemeenschapsbegroting
voor 1982 voorziet in totaal 62,2  mil-
jard frank ordonnanceringskredieten,
waarvan :

42,9  miljard frank lopende uitgaven
en 19,3 miljard frank kapitaaluitga-
ven.
Wanneer wij ook hier de verdeling
maken rekening houdend met de aan-
gelegenheden bedoeld bij artikel
59bis en 107quater van de Grondwet
dan komen wij tot 32,6  miljard frank
ordormanceringskredieten voor arti-
kel 59bis en 29,6  miljard frank ordon-
nanceringskredieten voor artikel
107quater.

Interessant is wel even na te gaan welk
het aandeel is van de onderscheiden
beleidssectoren in deze uitgaven.

Vooraan komt Bijstand aan Personen
en Gezondheidsbeleid met 24,5  pro-
cent. Volgt dan Huisvesting met 20,4
procent, Culturele Aangelegenheden
in ruime zin met pedagogische en di-
dactische vorming met 19,l  procent,
Economie en Tewerkstelling met 14,6
procent. Een kleinere groep vormt
Onderwijs met 8,14 procent, Leefmi-
lieu en Waterbeleid 6,18 procent, On-
dergeschikte Besturen 2,6 procent
evenals Ruimtelijke Ordening. Bui-
tenlands beleid moet het stellen met
0,35 procent, een percentage dat naar
mijn gevoelen veel te laag is.
Ik durf een rustige meditatie over de-
ze verhoudingscijfers aanbevelen.
Het is de spiegel van de thans gelden-
de prioriteiten in ons beleid en tevens
een spiegel van de omvang - indien ik
mij zo mag uitdrukken - van de be-
voegdheidsoverdracht die destijds
door de bijzondere wet werd georga-
niseerd.
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Wij mogen immers voor de toekomst
de vraag niet ontwijken welke orde
van prioriteiten aan de basis moet lig-
gen van de Vlaamse beleidsstrategie.
Het komt mij niet toe mij hierover uit
te spreken. Ik geloof dat een grondige
meditatie van deze verhoudingscijfers
noodzakelijk is en dat de evolutie van
de begroting in de toekomst, in dit
verband, de weergave moet zijn van
de opties die in deze Raad worden ge-
nomen.

Ten slotte wil ik nog de aandacht ves
tigen op enkele geschilpunten met het
centraal gezag die via het Overlegco-
mité dienen opgelost te worden.

Ten eerste het bepalen van de dotatie
voorzien in artikel 7 van de gewone
wet. Deze, wat men noemt ,kleine do
tatie”, moet vastgesteld worden op ba-
sis van de ,,behoeften". U weet dat dit
een oud discussiepunt is. De Vlaamse
Executieve is van oordeel dat deze be-
hoeften dienen vastgesteld te worden
op basis van objectieve criteria in
functie van het aantal Belgische stu-
denten. Bij het vaststellen van de be-
dragen dient tevens rekening te wor-
den gehouden met de reserves be-
schikbaar op het Studiefonds.

Ten tweede, het probleem van de ris-
torno% Dit zal, naar mijn mening
geen moeilijkheden met het centraal
gezag opleveren wat betreft de stel-
ling dat vergelijkbare gegevens moe-
ten gehanteerd worden om het stij-
gingspercenage te bepalen.

Tevens moet een oplossing gevonden
worden voor de verdeling van het
Rijk- en Luistergeld in Brussel-
H o o f d s t a d .

De Vlaamse Executieve gaat ervan uit
dat hier een 50/50 verdeling gerecht-
vaardigd is.

Ten derde, is er zoals ik reeds heb on-
derstreept, het ter beschikking stellen
van de saldi uit het verleden. Deze sal-
di zijn, wat de Vlaamse Executieve
betreft, voor de Gemeenschappen en
Gewesten verworven op basis van
wettelijke beschikkingen. Terzake
kan nog enkel gediscussieerd worden
over de spreiding van de terbeschik-
kingstelling van deze saldi.

Ten vierde, de financiële lasten ten
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gevolge van de overdracht van de ad-
ministratie. De Vlaamse Executieve
is van oordeel dat de financiering hier-
van enkel mag gebeuren via ristor-
no’s.

Wij menen trouwens te weten dat dit
ook het standpunt van de centrale Re-
gering is.

Ten vijfde, is er het probleem van de
compensatie van de weggevallen in-
komsten ingevolge het afschaffen van
de belasting op de meerwaarden zoals
u wel weet, met het behoud nochtans
voor de Vlaamse Regering, voor de
Vlaamse begroting van de verant-
woordelijkheid inzake de financiële
gevolgen van de planschade.

Ten zesde, is er het probleem van de
thesaurie. Vermits wij in de beginfase
geopteerd hebben voor het werken
met de centrale thesaurie, is het abso-
luut noodzakelijk dat in de schoot van
deze nationale thesaurie cellen wor-
den uitgebouwd die verantwoordelijk
zijn voor het beheer van de gemeen-
schapsgelden.

Ten zevende, de regionalisering en
splitsing van sommige nationale para-
statale instellingen, zoals de sociale
huisvestingsmaatschappijen, de Na-
tionale Maatschappij voor de Water-
leidingen, het Nationaal Werk voor
Kinderwelzijn, waar het werk reeds
aangevat is, het Rij ksfonds voor Socia-
le Reclassering van Minder-Validen
en het Fonds voor de Bouw van Zie-
kenhuizen en Medisch-Sociale Instel-
lingen, is eveneens een dringende op-
gave, ook vanuit budgettair stand-
punt. De op te richten Vlaamse instel-
lingen zullen dan onder het beheer en
de controle van ‘de Vlaamse Gemeen-
schap ressorteren en hun begroting
zal aan de Vlaamse Raad voorgelegd
worden.

Ten achtste, de terugbetaling door de
centrale regering van een terugvor-
derbaar  voorschot van 240 miljoen
frank aan het Nationaal Werk voor
Kinderwelzijn.

De Vlaamse regering is tevens van
oordeel dat een aantal kredieten en
fondsen momenteel ten onrechte op
de nationale begroting voorkomen.
De Vlaamse regering gaat er inder-
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daad van uit dat de bijzondere wet van
8 augustus 1980 het industrieel beleid
en het toegepast wetenschappelijk on-
derzoek met betrekking tot de gere-
gionaliseerde economische sectoren
aan de gewesten heeft toegewezen.
Hieruit vloeit voort dat alle begro-
tingsfondsen en beleidsinstrumenten
die geheel of gedeeltelijk betrekking
hebben op deze sectoren aan de ge-
westen toekomen.

Hierbij kunnen genoemd worden :

- de kredieten die in de begroting we-
tenschapsbeleid betrekking hebben
op de technologie, de industrie en de
landbouw ;
- de IWONL-kredieten ;
- de prototypehulp ;
- het Fonds voor Industriële Vernieu-
wing ;
- de overheidsbestellingen ;
- de compensatiebestellingen ;
- de selectieve schijf van het natio-
naal investeringsprogramma (met het
Fonds voor Strategische Investerin-
gen) . . . enzovoort.

Het is vanzelfsprekend dat men niet
uit het oog mag verliezen dat wanneer
de financieringsoverheveling van de
administratie gepaard gaat met de
overheveling van de uitgaven, de fï-
nanciering via ristomo’s voor de
Vlaamse Gemeenschap meer budget-
taire ruimte zal scheppen indien wij
erin slagen een streng administratief
personeelsbeleid te voeren, zodanig
dat de uitgaven eigen aan de admini-
stratie niet stijgen, niet een hoger per-
centage bereiken dan de stijging van
de inkomsten die wij uit ristomo’s
kunnen halen, die ons hiervoor ter be-
schikking worden gesteld.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, ik
heb u zo nuchter en eerlijk mogelijk
willen toelichten waarom de voorge-
legde begrotingen streng zijn en on-
getwijfeld op een aantal punten niet
kunnen tegemoet komen aan vele, ge-
wettigde, sympathieke, ja zelfs hoogst
wenselijke betrachtingen, die hier in
deze Raad leven.

Maar in dit Vlaamse Parlement zou-
den wij tenminste de moed moeten
kunnen opbrengen om de veelge-
roemde Vlaamse nuchterheid en ver-
antwoordelij kheidszin politiek te ver-
talen. In deze vergadering gelden ech-
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te of vermeende alibi’s in verband met
de gedragingen in andere gemeen-
schappen of gewesten niet. Wij heb-
ben geen scherm meer waarachter ons
te verschuilen. Wij worden met ons ei-
gen spiegelbeeld geconfronteerd.

De bitterzoete bedenking dat de fisca-
le en andere opbrengsten van de in-
spanningen die wij ons getroosten
niet zozeer onszelf dan wel de centra-
le kas van de centrale regering ten
goede komen, mag geen reden zijn
om af te wijken van ons voornemen
het bewijs te leveren dat wij in alle
omstandigheden een zo degelijk mo-
gelijk begrotingsbeleid willen voeren.

In de strijd voor Vlaams zelfbestuur
werd steeds het argument aangevoerd
dat wij het beter zouden doen wan-
neer wij het zelf konden doen. Wij
kunnen het helaas nog onvoldoende
zelf doen.

Maar laten wij, desondanks, over alle
partijgrenzen heen een inspanning
doen om binnen het beperkte terrein
dat nu al het onze is het inderdaad be-
ter te doen. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Vermeiren,
verslaggever, heeft het woord.

De heer F. Vermeiren, verslaggever (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mevrouw en heren Ministers, geachte
collega’s, aan de Vlaamse Raad wordt
vandaag, dank zij de bij wet geboden
mogelijkheid om alle aan de Vlaamse
Gemeenschap toekomende middelen
te hergroeperen, - een éénheidsbe-
groting voorgelegd van de Vlaamse
Gemeenschap, inhoudende én de
middelen én de uitgaven.

Deze, als ik mij zo mag uitdrukken, sa-
mengebundelde middelenbegroting
is niet alleen een groot woord, maar
kent eveneens haar exponent in het
zeer lijvig en 279 bladzijden tellend
document van begrotingsontwerp.

Hierbij weze dan wel aangestipt dat
naast de weergave van de algemene
bespreking, tegemoetgekomen werd
aan de verzoeken van vele commissie-
leden om eveneens de zogenaamde
tabellen in het verslag op te nemen.

Daarenboven zult u reeds opgemerkt
hebben dat zeer uitvoerig aandacht
werd besteed aan de deelverslagen,
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deelverslagen die slechts konden tot
stand komen door een deskundige in-
zet en medewerking van de onder-
scheiden verslaggevers, die ik nog-
maals dank voor hun gewaardeerde
inspanningen. Te meer, wanneer men
wéét dat de tijd kort was, de materies
uitgebreid waren en het werkritme
vaak overdreven intensief.

Geachte collega’s, bij de begroting
1982 van de Vlaamse Gemeenschap
kan men voor de eerste keer sinds de
staatshervorming, naast het inhoude-
lijk probleem van het groot aantal te
behandelen materies, de heuglijke
vaststelling maken dat, - ik zei het
reeds - voor de eerste maal in de
Vlaamse Raad bij de bespreking van
de begroting een aantal problemen
worden behandeld die voorheen tot
het domein van het Nationale Parle-
ment behoorden.

Inderdaad, in 1982 kan men in pri-
meur spreken over een meer specifiek
Vlaamse beleidsvoering, zo onder
meer inzake Internationale Geweste-
lijke Materies. Ook, al is dit een vrij
zonderlinge manier om zich uit te
drukken, want hetgeen gewestelijk is,
is gewoonlijk niet internationaal.

Nochtans kunnen de leden van de De beslissing van de Vlaamse Execu-
Vlaamse Raad zich voortaan uitspre- tieve om voortaan geen beroep te
ken over de uitgaven en inkomsten doen op de techniek van de prefinan-
van een aantal sectoren in Vlaanderen ciering zal ongetwijfeld de budgettai-
zoals : de gezins- en kinderzorg, de re mogelijkheden niet verruimen en
jeugdbescherming, het migranten-, zal de financiële moeilijkheden op
bejaarden- en gehandicaptenbeleid korte termijn zeker niet afvlakken, in-
en het gezondheidsbeleid. tegendeel.

Budgettair brengt dit met zich mee
dat de 58,3 miljard lopende en kapi-
taalontvangsten kunnen worden aan-
gewend en dat het totaal bedrag van
de ordonnanceringskredieten voor
1982 een 62,2 miljard frank zal belo-
pen. Ik stel er nochtans prijs op hierbij
dadelijk te verwijzen naar de opmer-
king van de Gemeenschapsminister
van financiën, die in de inleidende
uiteenzetting duidelijk onderstreept
heeft, dat op een zeer ernstige basis
gestreefd werd naar een gezond en
aan de omstandigheden aangepast fï-
nancieel en budgettair beleid, door
onder meer de uitgaven in de grootst
mogelijke mate binnen de perken te
houden van de dotaties en de geristor-

Nochtans lijkt mij dit de enig mogelij-
ke en verantwoorde manier te zijn om
op lange termijn aan de begroting de
draagkracht te geven die haar toe-
komt : namelijk een ernstig beleidsin-
strument te zijn binnen financieel
verantwoorde mogelijkheden.

Naast deze fundamentele problemen
ten gronde, wens ik te onderstrepen
dat de opstelling van de begroting
1982 bovendien bemoeilij kt werd
door het ontbreken van een eigen ad-
ministratie en een niet altijd optimaal
te noemen medewerking van de natio-
nale administraties. Daarenboven
ontbraken bij de algemene bespre-
king de begrotingen van respectieve-

neerde belastingen en heffingen.

Niettegenstaande de middelen be-
perkt zijn en het bekomen van de Na-
tionale Regering een minimum mini-
morum is, heeft de Vlaamse Executie-
ve géén beroep gedaan op eigen belas-
tingen, noch op eigen leningen.

Mag ik als verslaggever hier een per-
soonlijke wens aan toevoegen ? Na-
melijk, dat in de toekomst dit principe
zou worden gehandhaafd.

Dit brengt met zich mee, ik kijk nu
vingerwijzend terug naar de in het
verleden genomen beleidsopties en fi-
nancieringstechnieken als de prefï-
nanciering, welnu, dit impliceert dat
reeds bij voorbaat een groter beslag
wordt gelegd op de beschikbare or-
donnanceringsmiddelen met het ge-
volg dat de nieuwe en/of de noodza-
kelijk te nemen initiatieven of projec-
ten beperkend aan banden worden ge-
legd en worden overschaduwd door
de interesten en aflossingenlast van
eerder aangegane geprefïnancierde
operaties. De harde cijfertaal liegt er
niet om : voor 1982 beloopt het totaal
van de correlatieve kredieten opgeno-
men in tabel II (gewestelijke begro-
ting) 20,2 miljard op een totaal van
29,6 miljard frank.

lijk het commissariaat-generaal voor
de Internationale Culturele Samen-
werking, van de BRT, van de Water-
zuiveringsmaatschappij, van het
Kustbekken en van de Vlaamse Wa-
terzuiveringsmaatschappij. Het be-
grotingsdocument dat heden ter be-
sprekingvoorligt is dan ook het resul-
taat van een toegewijde beroepsernst
en inzet van talrijke collega’s uit de
commissies als van ambtenaren.

Mevrouw de Minister, heren Minis-
ters, geachte collega’s, het is duidelijk
dat wij ons met de Vlaamse Raad in
een nieuwe fase bevinden en dat wij,
inzake de krachtens artikels 59bis en
109quater  toegewezen bevoegdheids-
domeinen, wellicht nog niet voldoen-
de de ingesteldheid bezitten die eigen
ZOU moeten zijn aan de Vlaamse Exe-
cutieve.

Dit kwam vooral tot uiting tijdens de
commissiewerkzaamheden door het
stellen van vele vragen, vragen waar
niet altijd direcht of precies op kon
geantwoord worden. De onbeant-
woorde vragen zullen dan ook, con-
form de beloften van de leden van de
Vlaamse Executieve, afzonderlijk en
schriftelijk aan de onderscheiden le-
den overgezonden worden.

Laat ik tenslotte eindigen met de vol-
gene aangename vaststelling : de op-
stelling van deze zogenaamde een-
heidsbegroting toont op een voldoen-
de wijze aan dat de onderscheiden
Gemeenschapsministers reeds op een
relatief korte tijdsspanne met de hun
toegewezen materies volledig ver-
trouwd zijn. Laat dit een geruststel-
lende wissel zijn op onze Vlaamse toe-
komst. (Algemeen applaus)

De Voorzitter : De heer Verhaegen
heeft het woord.

De heer G. Verhaegen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw de
Minister, heren Ministers, mijnheer
de Voorzitter van de Executieve, ik
zal tijdens deze uiteenzetting inzake
het begrotingsdebat geen detailpro-
blemen aanraken, omdat verschillen-
de leden van mijn fractie, zoals afge-
sproken, per bevoegdheid, hun be-
toog zullen houden. Bijgevolg zal ik
enkel de algemene beginselen in
verband met deze belangrijke begro
ting aansnijden.
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Vooreerst wens ik de heer Schiltz te
feliciteren voor zijn grote eenvoudige
synthese, die op belangrijke wijze de
hoofdlijnen van deze begroting on-
derstreept.

Vervolgens zou ik tijdens deze toe-
lichting tevens de positivieve elemen-
ten van het voorbije jaar in herinne-
ring willen brengen. Deze waren on-
getwijfeld de legalisering van de vrije
radio’s en de profilering van de
Vlaamse belangen.

Het is dan ook zeer duidelijk dat, op
de diverse terreinen meer en meer, re-
kening wordt gehouden met het eigen
gezicht van de Vlaamse Executieve.
Naar mijn mening is dit wellicht de
meest positieve uit de reeks prakti-
sche realisaties van het afgelopen jaar.
Tevens zijn de decreten betreffende
het op punt stellen van de instellingen
voor waterzuivering en afvalstoffen
belangrijk. Ook het in werking stellen
van deze decreten is een positief punt
voor de Vlaamse Executieve.

Een volgend positief element is het
indienen van een doorzichtige begro-
ting, met het doel te komen tot een
evenwichtige financiering van het
Vlaams Gewest. Op dat probleem zal
ik straks even terugkomen.

Ook de kordate houding van de
Vlaamse Executieve in het Overleg-
comité, kan ik tevens als aandachts-
punt aanwijzen. Sta mij toe, als Frac-
tievoorzitter van de CVP, de vrienden
uit mijn eigen fractie te feliciteren,
niet alleen voor hun dossierkennis,
maar ook voor de initiatieven die zij -
ieder voor hun eigen bevoegdheid -
op diverse terreinen hebben geno-
men. Als fractieleider ben ik daar niet
alleen fier, maar tevens gelukkig om.

De werking van de kabinetten werd
reeds door de rapporteur en door de
Minister van financiën aangesneden.
De kabinetten hebben inderdaad ern-
stig werk verricht, zonder evenwel
over een volledige infrastructuur en
administratie te beschikken. De amb-
tenaren mag men eveneens felicite-
ren, vermits zij het bewijs van creati-
viteit en werkkracht hebben geleverd.
Ik doe dat dan ook zeer graag.

Inzake de grote beleidsvraagstukken
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van de begroting, blijven, naast de on-
zekerheden voor de opmaak van de
Vlaamse begroting, tal van andere be-
langrij ke vraagtekens bestaan.

Zolang wij geen eigen fiscaliteit heb-
ben, zullen noodzakelijkerwijze de in-
komsten blijven bestaan uit dotaties,
ristomo’s en de zogezegde kleine do-
taties. Deze ristomo’s blijven ieder
jaar een delicaat punt. Daarenboven
wordt de regionale verdeelsleutel te
laat vastgesteld. Ofschoon er geen be-
langrijk verschil was tussen 1981 en
1982 zou dit een klein voordeel voor
de begroting betekenen. Het zijn eer-
der de principes die moeten worden
onderstreept en die wij moeten trach-
ten te realiseren.

Belangrijker lij kt mij dat de ristomo’s,
vanaf dit jaar, door de gewesten wor-
den ontvangen en gevaloriseerd. Niet
alleen de omvang, maar ook de ver-
deelsleutel van bepaalde ristorno’s
blijven een twistpunt tussen de Exe-
cutieve en de Nationale Regering. De
facto bestaat er alleen zekerheid over
de grote dotatie, maar voor de andere
financiële middelen is men aangewe-
zen op de goedkeuring van de Natio-
nale Regering. In de wet wordt de
volgorde niet bepaald. Deze wordt
door de Nationale Regering vastge-
steld, wat telkens weer een discussie-
punt tussen de Executieve en de Na-
tionale Regering uitmaakt.

Er rijzen verschillende vragen.

De eerste betreft de berekening van
de bedragen. Als uitgangspunt werd
door de Vlaamse Gemeenschap voor-
opgezet dat vergelijkbare gegevens
dienen te worden gehanteerd. Hier
komen wij dan bij de discussie : ofwel
initiële rijksbegrotingen 198 1 en
1982, ofwel aangepaste begrotingen
1981 en 1982. De Nationale Regering
heeft de vergelijking gemaakt tussen
1981 - aangepast en 1982 - initieel.

Ik wens op deze tribune aan de belofte
te herinneren van de Nationale Rege-
ring dat men eventueel bij bijblad
1982 deze zaak zou rechtzetten.
Een tweede moeilijk punt is de volg-
orde van de belastingen, waarover ik
het al had bij het begin van mijn be-
toog. Deze volgorde is elk jaar een
groot punt van onderhandeling. Het
vaststellen van een nieuwe volgorde
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zou voor de begroting 1983 heel be-
langrijk kunnen zijn voor de Vlaamse
Gemeenschap. Allereerst wens ik de
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve uitdrukkelijk te feliciteren voor
zijn houding op dit vlak en voor de
krachtdadigheid die hij, samen met
zijn collega’s, heeft getoond om het
Vlaams profiel naar buiten te bren-
gen. Mijn felicitaties eveneens voor
de discussie die men op gang heeft ge-
bracht in verband met de nieuwe volg-
orde, zo belangrijk voor het opmaken
van de begroting1983. Deze volgorde
is voor ons alleen een punt waarop on-
ze aandacht zich moet toespitsen.
Niemand die begaan is met de Vlaam-
se begroting, kan onverschillig blijven
voor deze onderhandelingen, gelet op
de grote financiële gevolgen.

Op het ogenblik kunnen wij al vast-
stellen dat men zich strikt heeft be-
perkt tot het wettelijk minimum. Juri-
disch kan men hierover niet discussië-
ren maar politiek is er een andere mo-
gelijkheid bij een ernstig gesprek tus-
sen de Vlaamse Executieve en de Na-
tionale Regering. Ik dring aan in naam
van mijn fractie en verzeker de
Vlaamse Executieve van onze steun.

Vragen zijn ook gerezen in verband
met de saldi uit het verleden. Wij heb-
ben in de Commissie langdurig over
de technische moeilijkheden gespro-
ken. Een adviseur van het Rekenhof
heeft onder meer hieromtrent een
reeks toelichtingen gegeven omdat dit
punt voor velen van ons niet helemaal
duidelijk was.

Uit de besprekingen in de commissie
is gebleken dat wij nog een tegoed
hebben, een belangrijke vaststelling.
Het is immers altijd veel beter iets te-
goed te hebben dan nog iets te moeten
betalen. Gelukkig hebben wij ervoor
gezorgd dat vroeger de Cultuurraad,
nu de Vlaamse Raad, de in de loop van
het jaar niet-gebruikte kredieten naar
het daaropvolgende jaar kon overdra-
gen, zoniet zou het gekund hebben
dat het gewest dat het meest verteer-
de, de kredietoverschotten van het an-
dere gewest opgebruikte.

De Minister heeft eraan herinnerd dat
wij recht hebben op deze saldi. De
omvang ervan komt nu niet ter sprake
maar er werd overeengekomen dat de-
ze bedragen nog zullen worden be-
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taald. De termijn is een open vraag.
Onze fractie onderstreept dat wij re-
kenen op deze saldi en dat wij niet de
dupe willen zijn van de regeling van
voorgaande jaren. Het Vlaamse Ge-
west heeft er recht op en zal ze opei-
sen.

Enkele woorden over bij komende
nieuwe belastingen. Wij zullen onge-
twijfeld voor nieuwe lasten staan.
Mijn eerste vraag betreft dan de over-
heveling van de administratie. Ge-
meenschapsminister Schiltz heeft in
zijn inleiding gewezen op de grote
consequenties van een effectieve
overheveling van de administratie.
Wij kunnen echter de nieuwe lasten
maar enkel opvangen, buiten door de
bestaande dotaties, door nieuwe bij-
komende ristomo’s. Vandaar mijn
vraag aan de Vlaamse Executieve :
hoe zal uiteindelijk - er zijn nog heel
wat onduidelijkheden en betwistin-
gen daaromtrent - deze nieuwe admi-
nistratie worden gefinancierd ?

Verdeelsleutel van het gemeente-
fonds : morgen zal collega Vankeirs-
bilck de financiering van de gemeen-
ten behandelen. Ik wens slechts één
discussiepunt aan de aandacht van de
Vlaamse Exeutieve voor te leggen -
ik moet het trouwens niet voorleggen
want het is duidelijk in de beleidsnota
van de Vlaamse Executieve vermeld
- met name dat vooral de Vlaamse
gemeenten zich benadeeld voelen bij
de huidige verdeelsleutel van het ge-
meentefonds. Deze verdeelsleutel,
gespreid over drie gewesten, is een na-
tionale aangelegenheid. Vanuit deze
Vlaamse Gemeenschap kunnen wij,
ook vanuit onze fractie, de aandacht-
punten naar voren schuiven. Dat is
een tweevoudig probleem. Zullen wij
erin slagen deze verdeelsleutel zoda-
nig te wijzigen dat wij over meer mid-
delen beschikken om aan onze
Vlaamse gemeenten de nodige fïnan-
ciële armslag te geven ? Zullen wij
erin slagen binnen het Vlaamse Ge-
west tot een nieuwe herverdeling te
komen, zodanig dat de spaarzame ge-
meenten niet de dupe zijn van een
goed beleid van de voorbije jaren en
dat men ook intern tot een herverde-
ling zou komen van de beschikbare
middelen.
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Mijnheer de Voorzitter, ik wens deze
onzekerheden, met name de verdeels-
leutel, omvang van de ristomo’s, vol-
gorde van de ristorno%, de financie-
ring van de administratie, het al dan
niet bekomen van saldi - belangrijk
element - niet te dramatiseren. Ik
vind echter dat het mijn plicht is aan
te dringen opdat deze onzekerheden,
deze discussiepunten, die uit de wet
van 1980 kunnen worden gehaald,
zouden worden onderstreept en een
politieke oplossing zouden krijgen.

Ik wens de Executieve oprecht te feli-
citeren - hoe moeilijk zij het ook op
dit vlak heeft - voor de nieuwe aan-
pak van deze begroting om tot een
oplossing te komen van de correlatie-
ve kredieten.

Ik wens de aandacht van de collega’s
niet alleen te vestigen op deze belang-
rijke correlatieve kredieten maar
eveneens op de gedebudgetteerde
schuld.

Ten eerste, wil ik het hebben over de
correlatieve kredieten. Elk jaar wordt
in de begroting aan de bevoegde mi-
nisters machtiging gegeven verbinte-
nissen aan te gaan voor een bepaald
bedrag, waarvan de aflossingen echter
over tien, twintig of dertig jaar worden
gespreid. Dat is het principe, dat is de
techniek. Het resultaat is dat wij in de
begroting enkel de financiële lasten
terugvinden, met name de intresten
en aflossingen, maar - wanneer u mij
deze eerder onbeleefde uitdrukking
zou willen veroorloven, - waarin op
de duur een kat haar jongen niet te-
rugvindt, wat de uiteindelijke finan-
ciële last betreft die op een gemeen-
schap drukt.

De heer J. De Seranno : Niet alleen
over dertig jaar, maar over zestig jaar.

De heer G. Verhaegen : Ik heb het
voorlopig beperkt, omdat ik vermoed-
de dat u er nog een stukje zou bijdoen,
geachte collega.

Laten wij niet over de omvang discus-
siëren. Het is in elk geval zo dat be-
langrijke financiële lasten op onze
Vlaamse begroting drukken, waarvan
wij niet altijd zeer duidelijk de uitein-
delijke last op termijn in onze begro-
ting zelf kunnen vaststellen.
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In de periode 197511980 - en dat is
toch een belangrijk politiek aspect _
werden belangrijke correlatieve kre-
dieten opgenomen in de investerings-
programma’s, onder andere voor de
betoelaging van de gemeentewerken
en de financiering van de sociale huis-
vestingsprogramma’s.

Bij wijze van voorbeeld geef ik hierbij
twee cijfers :

in 1975, titel 1 : 37,4 miljoen ; titel n :
102,3  miljoen

in 1982, dus zeven jaar later, zijn deze
gestegen respectievelijk tot 13 miljard
444 miljoen en tot 6 miljard 765 mil-
joen.

Het is duidelijk dat deze situatie uit-
eindelijk de financiële mogelijkheden
van het Vlaamse Gewest nadelig
beïnvloedt. Waarom ? Omdat de na-
tionale regering de stijging van de be-
groting niet in dezelfde mate heeft la-
ten stijgen met de verhoging van de fi-
nanciële lasten van deze correlatieve
kredieten. Dat is ongetwijfeld één van
de knelpunten bij de moeilijkheden
die wij nu kennen bij de opmaak van
deze nieuwe begroting. Om wat ik
daarnet heb gezegd te onderstrepen,
geef ik volgende percentages van stij-
ging : de correlatieve kredieten voor
1982 stijgen met 20 procent ten op-
zichte van deze van 1981, de dotatie
stijgt slechts met 6 procent ten op-
zichte van 1981. Ik weet wel dat deze
cijfers niet alles verklaren. Wanneer
wij evenwel de omvang van deze dota-
ties in acht nemen, heeft dit verschil
wel een belangrijke betekenis vooral
wanneer men weet dat 90 procent van
de begroting naar
kredieten gaat.

deze correlatieve

Dat is inderdaad onhoudbaar en ik on-
derschrijf volkomen de houding van
de Vlaamse Executieve om deze vast-
leggingsmassa te drukken, hoe moei-
lijk dit in de beginperiode ook zal zijn,
om uiteindelijk terug te keren naar
een meer orthodoxe methode van op-
stellen van een begroting met gesplit-
ste kredieten, bij de financiering of
betoelaging van werken met een in-
vesteringskarakter.

Als laatste aandachtspunt wens ik te
spreken over de gedebudgetteerde
schuld. Wat de Vlaamse Executieve
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beeft gezegd over de correlatieve kre-
dieten geldt niet alleen voor de begro-
ting, want wij weten allemaal dat het
systeem van de gedebudgetteerde
schuld door de nationale regering
reeds vele jaren wordt gehanteerd en
dat dit in niet onbelangrijke mate de
ondoorzichtigheid ook van de rijks-
middelenbegroting verduistert. Men
vindt inderdaad de jaarlijkse last terug
in de vorm van annuïteiten en
interesten. Het blijft echter een moei-
lijke zaak.
Dames en heren, ik wens uw aandacht
ook te vestigen op een belangrijk
aspect van deze gedebudgetteerde
schuld, met name - en dat vergeten
wij te vaak - het geregionaliseerde ge-
deelte. Dit geregionaliseerde gedeelte
van de gedebudgetteerde schuld be-
droeg in 1979 - ik heb geen cijfers van
een latere datum - 47,7 procent. Dit
percentage stijgt nog elk jaar in ver-
houding tot de nationaal gebleven
elementen. Het is wel belangrijk dat
voor het jaar 1980 de gedebudgetteer-
de schuld, op nationaal vlak, 239,5
miljard bedroeg. Daar moet in feite
ook nog de gewaarborgde schuld wor-
den bijgeteld, waaronder ook een ge-
deelte van de staatswaarborg voor
bedrijven in moeilijkheden ressor-
teert : dit bedroeg 853 miljoen. Ik ver-
meld deze cijfers om mijn zorg uit te
drukken dat, wanneer wij een stap
verder zullen zetten naar de regionali-
sering, deze cijfers een niet onbelang-
rijke rol bij de discussie zullen spelen.
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw de
Minister, heren Ministers, dames en
heren, het derde gedeelte van mijn
uiteenzetting houdt verband met de
verdere uitbouw van de regionalise-
ring.
Als eerste punt wens ik te spreken
over een grotere economische zelf-
standighied.

Ik onderstreep nogmaals - en dit
werd ook reeds door de Voorzitter en
andere leden van de Vlaamse Execu-
tieve gezegd - dat in deze institutio-
nele hervorming meer mogelijkheden
aanwezig zijn dan wij zelf denken.

Dames en heren, de nieuwe aanpak
van onze export, van een nieuw eco-
nomisch beleid, van een nieuwe aan-
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pak van de huisvesting, van een nieu-
we optiek inzake bijstand aan perso-
nen, van een nieuw cultuurbeleid dat
rekening houdt met de economische
crisis, wordt in de Vlaamse Raad van-
uit een totaal ander profiel benaderd
dan in het nationale Parlement.

Ik herhaal dat het verwerven van een
nieuw imago van dit Vlaamse Gewest,
ook op het economisch vlak - en ik
verwijs naar het foldertje, in de Engel-
se taal, dat de Executieve enkele we-
ken geleden heeft verspreid betreffen-
de de economische mogelijkheden
van ons eigen gewest - een belangrij-
ke stap is en ons wat meer zelfvertrou-
wen geeft in datgene wat wij kunnen
realiseren.

Daarmede  is onze taak evenwel niet
voltooid. Inderdaad, wij dienen ons
ook rekenschap te geven van de ge-
dachtenstroom die thans in alle poli-
tieke centra aanwezig is. In dit ver-
band verwijs ik naar belangrijke ofi-
cieuse en semi-offtcieuse nota’s die
het lezen waard zijn.

De hamvraag blijft evenwel of wij nog
verder dienen te gaan. Moeten wij ook
de nationale sectoren regionaliseren,
een totale splitsing nastreven van de
nationale financiële instellingen, in
één woord een totale economische re-
gionalisering bewerkstelligen ? Nie-
mand zal ontkennen dat deze vraag
nauw aanleunt bij een resolutie die
hier vóór enkele weken uitvoerig werd
besproken en waar, over de fracties
heen, niet altijd dezelfde eindconclu-
sie werd genomen. Dit ontneemt
evenwel niemand het recht te blijven
doordenken in de economische en po-
litieke realiteit van elke dag en de evo-
lutie eraan verbonden.
Deze hoofdvraag heeft ook een ver-
scherping meegebracht van de gewes-
telij ke tegenstellingen.
Ten eerste, is het juist dat de regiona-
lisering, zoals wij ze nu kennen, aan-
leiding heeft gegeven tot politiek op-
bod, tot politieke chantage, van welke
gewesten dan ook ? Zal een verdere
regionalisering dit politiek opbod
wegwerken ? Deze beide vragen
werden de jongste maanden dikwijls
gesteld.
Ten tweede, zullen wij door de wazig-
heid van bepaalde bevoegdheidsafba-
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keningen het immobilisme al dan niet
in de hand werken ?

In ieder geval moeten wij de nodige
solidariteit opbrengen die tussen alle
minder sterke economische sectoren
noodzakelijk is.

Dames en heren, deze politieke te-
genstellingen bestaan niet enkel tus-
sen de drie gewesten. Ze zijn even
reëel tussen onze eigen regio’s, in ons
Vlaams gewest. Hiervan zijn geen
voorbeelden nodig, we kennen ze al-
lemaal. Ik wens aan deze solidariteit
geen afbreuk te doen op voorwaarde
dat ze op evenwichtige wijze gebeurt
en wij daardoor niet in al te sterke ma-
te worden benadeeld.

De economische discussievraag en
trouwens de politieke besluitvorming
hieruit, ligt in de volgende tegenstel-
ling. ,Zal een totale economische
splitsing een nationaal prijzenbeleid
en een nationale munt en kredietpoli-
tiek onmogelijk maken met alle eco-
nomische geolgen vandien of zal dit
economisch federalisme integendeel
het gewestelijk chantagespel en het
daaruit voortvloeiend immobilisme
oplossen.

Persoonlijk meen ik dat wij daar van-
daag niet met een ja of een neen kun-
nen op antwoorden maar wij moeten
alles in het werk stellen om de voor-
waarden te creëren waarbij een gere-
gionaliserd economisch beleid ook ef-
ficiënt kan gebeuren.

Welk zijn hierbij onze suggesties ?

- Het wegwerken van de bevoegd-
heidsonduidelij kheid. Dit leidt im-
mers tot een gebrek aan initiatief of
tot een verschuiven van de financiële
verantwoordelijkheid.

- De gewesten moeten eigen aange-
paste structuren krijgen om een eco-
nomisch beleid te kunnen voeren dat
aangepast is aan hun regio.

Er is nog steeds een wil om te investe-
ren. In het kader van de expansiewet-
ten 1954-1970 werden in 1981 voor
47.468,8  miljoen geïnvesteerd waar-
van 40.117,5  door de autolìnanciering
namelijk 84,s procent. Dit gaf echter
slechts 4.46 1 nieuwe werkplaatsen.

Hierbij kan een onderscheid worden
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gemaakt tussen de instellingen, die
een rechtstreekse weerslag hebben op
de nationale munt- en kredietpolitiek
en de anderen, vooral diegene die nu
reeds over de gewestelijke ofgemeen-
schapsbevoegdheid ressorteren. Of
zal dit economisch federalisme inte-
gendeel het gewestelijk chantagespel
en het daaruit voortvloeiend immobi-
lisme bevorderen ? Dit is mijns in-
ziens een poging om tot een synthese
te komen van de vele vragen en dis-
cussienota’s die op het ogenblik bij de
diverse partijen op tafel liggen. Per-
soonlijk wens ik daarop vandaag niet
te antwoorden met een louter ja of
neen. Wat ik vandaag vanuit mijn
fractie wil naar voren brengen is dat
wij in elk geval wel de voorwaarden
moeten creëren waarbij een geregio-
naliseerd economisch beleid ook effi-
ciënt kan zijn. Onze suggesties om
daartoe te komen zijn de volgende. In
de eerste plaats streven wij naar het
wegwerken van bevoegdheidsondui-
delijkheden, niet alleen op econo-
misch vlak, maar op het vlak van de
persoonsgeboden materies, zoals het
gezondheidsbeleid, en vooral de grij-
ze nevels die er nu nog hangen. De bal
wordt steeds teruggekaatst van de na-
tionale regering naar de Gewesten of
de Gemeenschappen. Men heeft een
immobilisme ingebouwd dat nadelig
werkt voor een politieke besluitvor-
ming. We moeten daarover objectief
durven nadenken en de nodige ge-
volgtrekkingen maken uit onze vergis-
singen. Dat is geen schande, dat is
aansluiten bij de politieke actualise-
ring van datgene wat men heeft tot
stand willen brengen.

Ten tweede, de gewesten moeten aan-
gepaste structuren krijgen om tot een
werkelijk economisch beleid te kun-
nen komen. We mogen niet denken
dat er geen wil meer is om te investe-
ren. De heer Akkermans heeft dat
reeds verschillende keren en op de
krachtdadige en enthousiaste manier
die hem eigen is verklaard. Er is nog
altijd een investeringswil, ondanks de
grote aarzeling die door de economi-
sche crisis is ontstaan. Ik geef enkele
voorbeelden. Door de expansiewet-
ten werd in 1981 geïnvesteerd voor
een bedrag van 47,668 miljard, waar-
van 84,5 percent autofinanciering.
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Een groot gedeelte van deze miljar-
dendans bestond wel uit één belang-
rijk initiatief, maar dat neemt niet weg
dat er toch nog wordt geïnvesteerd.
Het pijnlijke van de zaak is dat er
slechts 4.461 nieuwe werkplaatsen
werden gecreëerd. Wij stellen vast dat
de kapitaalsintensieve investeringen
van jaar tot jaar groter worden en dat
het steeds duurder wordt een arbeids-
plaats te scheppen. Dat neemt niet
weg dat wij moeten nadenken over de
mogelijkheden die ons eigen Vlaamse
Gewest ons op dat vlak geeft.

Ik heb daarstraks de vraag gesteld of
wij gaan naar een economisch federa-
lisme dat zou leiden naar een eigen
munt- en prijzenbeleid. We moeten
een duidelijk onderscheid maken tus-
sen deze instellingen die nauw aan-
sluiten bij een nationaal beleid, natio-
nale krediet- en muntpolitiek, en die
instellingen die nu reeds voor een
groot stuk onder de bevoegdheid val-
len van de Vlaamse Executieve.

Ik zal onmiddellijk enkele voorbeel-
den geven. Ik zie geen enkele reden,
zeker niet na de interessante campa-
gne vanuit Vlaanderen om een
Vlaams cachet aan onze export te ge-
ven, waarom wij de dienst voor Bui-
tenlandse Handel en de dienst voor
Ontwikkelingshulp niet zouden op-
splitsen, waarom wij de dienst voor de
prototypes niet een andere klemtoon
zouden geven dan louter een nationa-
le, zoals nu het geval is en deze ook
meer openstellen voor de’ kleine en
middelgrote ondernemingen, waar
deze op dit ogenblik niet de kans krij-
gen op dezelfde begeleiding als de
grote ondernemingen. Ook het Natio-
naal Instituut voor Wetenschappelijk
Onderzoek in Nijverheid en Land-
bouw zouden wij een Vlaams cachet
moeten geven.

Ik wil hier niet suggereren dat wij be-
langrijke onderzoeksprojecten niet
nationaal moeten houden, dat is een
andere zaak, maar dat kan binnen de
nieuwe structuren op een goede ma-
nier worden opgelost wanneer men
maar de wil heeft om het te doen.

Mijnheer de Voorzitter, ik vrees, wan-
neer wij niet tot belangrijke structuur-
wijzigingen komen, dat men de natio-
nale instellingen zal laten bestaan en

Middelenbegroting 1982
Uitgavenbegroting 1982

wij binnen enkele jaren aan nieuwe
regionale beleidsstructuren zullen toe
zijn, met alle wrijvingen en overlap,
pingen  vandien.  Wij zullen dan dub-
bel werk doen, omdat wij niet de
moed hebben gehad ofwel af te hou-
wen, ofwel te herstructureren.

Voor de nationale financiële instellin-
gen, die rechtstreeks betrekking heb-
ben op de krediet- en muntpolitiek
kan men in elk geval de structuren zo
danig aanpassen, dat mits eerbiedi-
ging van de centraal vastgelegde alge-
mene regelen van dit krediet- en
muntbeleid, de functies OP de meest
gedecentraliseerde wijze kunnen wor-
den uitgeoefend.

Daarenboven moeten de spaarmidde-
len, mits de eerbiediging van een soli-
dariteit tussen de gebieden, bij voor-
keur gaan naar de gewesten, welke de
spaarmiddelen hebben verschaft. Dit
kan door de toepassing van een eigen
begroting per gewest en een eigen
boekhouding. Op deze wijze zal men
verantwoorde investeringen doen en
ook de betaalde resultaten kunnen
controleren.

Wat deze nationale instellingen be-
treft, wil ik vandaag niet verder gaan
dan deze suggestie. Wanneer men ze
echter in de praktijk zou doorvoeren,
kan ik u verzekeren dat zij een belang-
rijke stap zou betekenen naar grotere
mogelijkheden voor het Vlaamse Ge-
west.

Tweede punt : uitbouw
nistratieve structuur.

van de admi-

Iedereen heeft hier naar voren ge-
bracht, ook elke minister wanneer hij
zijn begroting verdedigde, dat er nood
is aan een administratieve infrastruc-
tuur wil men het beleid op een effi-
ciënte manier kunnen voeren, ook
voor het Vlaamse Gewest.

Er is op dit vlak groot voorbereidend
studiewerk verricht, maar dat kan niet
blijven duren.

Een positief punt is zeker het konink-
lijk besluit van 2 juni 1982, getroffen
juist vóór de valreep van deze discus-
sie vandaag, dat ons de juridische pas-
se-partout in handen geeft om uitein-
delijk ook een oplossing te geven aan
de juridische problemen. De minis-
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ters maakten inderdaad geen deel uit ---
van de nationale regering. Er waren
moeilijkheden met het overplaatsen
aan personeel. De oplossing hiervoor
door4 middel van voornoemd konink-
lijk besluit bestaat erin dat de Eerste
Minister net deze procedure zal be-
last worden en de Koning bevoegd
blijh om bepaalde personeelsforma-
ties n a a r  de Vlaamse Gemeenschap
over te hevelen.

Ik stel dan ook de vraag, mijnheer de
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, hoe deze procedureverder zal wor-
den uitgebouwd en binnen welke ter-
mijn u denkt dat deze administratie
operationeel zal zijn.

Ten slotte zou ik willen vragen dat wij
niet zouden opnieuw doen wat wij
reeds op nationaal vlak hebben ge-
daan, dus niet opnieuw centraliseren,
maar wél, waar het maar enigszins
mogelijk is, decentraliseren en in elk
geval ook deze nieuwe administratie
zo dicht mogelijk bij de mensen bren-
gen.

- Mevrouw G. Devos,  Eerste Ondervoor-
zitter, treedt als Voonitter op.

Ik bedoel hiermee dat wij de nieuwe
uitbouw van de administratie op een
zo modem mogelijke manier zouden
doen.

Minister H. Schiltz : Ik ben zeker en
vast geen centralist van opvatting
maar men moet toch niet overdrijven.
In een land - ik bedoel het Vlaamse
land - waar men op twee en een half
uur van de ene uithoek naar de ande-
re kan gaan zonder moeilijkheden,
moet men niet al te zeer spreken over
uitgestrektheid.

De heer G. Verhaegen : Ik heb het niet
over de afstand maar over de metho-
de.

Minister H. Schiltz : Dat is iets an-
ders !

De heer G. Verhaegen : Dat gij 20 kilo-
meter afstand aflegt heeft geen be-
lang, want zelfs in een gedecentrali-
seerde of gedeconcentreerde dienst
zullen sommigen naar Gent, Antwer-
pen of Brussel moeten. Wat ik bedoel
met decentralisatie is - en ik veront-
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schuldig mij voor het voorbeeld dat ik
ga aanhalen - dat men om een vuil-
bak te kopen niet eerst een briefje
moet hebben van de centrale over-
heid. Wij zouden tot een grotere plaat-
selij ke verantwoordelijkheid moeten
komen van de personen die het ver-
trouwen en de leiding hebben van een
gedeconcentreerde of gedecentrali-
seerde administratie.

De heer V. Anciaw : Bedoelt u niet
veeleer deconcentratie ?

De heer G. Verhaegen : Í k ben akkoord
met de nuancering, mijnheer An-
ciaux. Dit hoeft echter niet noodzake-
lijk deconcentratie te zijn. Hoofdzaak
is een grotere bevoegdheid toe te ken-
nen, zelfs in een gedecentraliseerde
dienst, aan personen die ter plaatse de
leiding heb ben.

Een laatste punt waarvoor ik uw aan-
dacht wil vragen handelt over de her-
structurering van de adviesorganen,
de grote waaier van allerlei raden.
Laat bestaan wat goed is maar laat ons
proberen het dorre hout te snoeien,
zoals een goede Chinese tuinman dat
elk jaar me zoveel nauwgezetheid
doet.

Mevrouw de Voorzitter, mevrouw de
Minister, heren Ministers, waarde
collega’s, tot conclusie van mijn be-
toog wil ik zeven punten aan uw aan-
dacht voorleggen.

Ten eerste, ik ben akkoord met een zo
snel mogelijke terugkeer naar een or-
thodoxe begroting waaruit duidelijk
de werkelijke financiële lasten blij-
ken.

Ten tweede, wij vragen een sanering
van de gemeentefinanciën door her-
ziening van de huidige verdeelsleu-
tels van het gemeentefonds, waarbor-
gen voor de gemeenten die goed heb-
ben beheerd en de nodige sanerings-
maatregelen hebben getroffen. Op dit
laatste punt komen colleg’s Vankeirs-
bilck en Cardoen nog terug.

Ten derde, wij dringen aan op een
nauwlettend toezien opdat de natio-
nale regering ons geeft wat ons toe-
komt.
Ten vierde, een snelle regionalisering
van de nationale huisvestingsmaat-
schappijen lijkt ons noodzakelijk -
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een collega zal morgen meer in detail
over deze problematiek uitweiden -
ten einde een consolidatielening te
doen doorvoeren. Het is duidelijk dat
de financiële situatie van de sociale
huisvesting een knelpunt is geworden
in de begroting van het Vlaamse Ge-
west.

Ten vijfde, wij vragen een aanpassing
van de economische expansiewetten
en een groter evenwicht in de tussen-
komst van de Staat voor de verschil-
lende gewesten.

Ten zesde, het zo snel mogelijk uit-
bouwen van een nieuwe administratie
is een allereerste vereiste van een goe-
de werking.

Ten zevende, het Vlaamse Gewest
dient uitgerust te worden met geher-
structureerde en aangepaste beleid-
sinstrumenten voor de derde indus-
triële revolutie.

Mevrouw de Voorzitter, namens mijn
fractie wil ik u zeggen dat wij deze be-
groting ongetwijfeld zullen goedkeu-
ren en dat wij aan het beleid van elke
minister uit deze Vlaamse Executie-
ve, zowel in de commissie als in open-
bare vergadering, onze loyale mede-
werking wensen te verlenen. (Applaus
bij de CVP)

De Voorzitter : De heer Van Elewyck
heeft het woord.

De heer J. Van Elewyck (op de tribu-
ne) i Mijnheer de Voorzitter, dames
en heren Ministers, geachte collega’s,
sta mij toe bij het begin van deze uit-
eenzetting namens de socialistische
fractie eerst te spreken over de proce-
dure die wij voor dit debat volgen.

Het was normaler geweest indien hier
eerst een debat over de inkomstenbe-
groting en een algemene bespreking
over de uitgavenbegroting zou heb-
ben plaatsgevonden. Nadien zou dan
niet alleen een afzonderlijk debat
voor de uitgavenbegroting van elke
minister, maar ook een afzonderlijke
stemming voor elk van deze uitgaven-
begrotingen in deze Raad zijn ge-
volgd. Dat zou normaal geweest zijn ;
het reglement van de Raad is inder-
daad in die zin gewijzigd in december
1980 en in januari 1982.
Collega’s, dit is niet louter een for-
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meel probleem, het is een probleem
met belangrijke aspecten. De jongste
weken kan men vanuit een wel be-
paalde hoek een trommelvuur waar-
nemen op één van de partners van de
coalitie. Wij praten hier zeer duidelijk
over Vice-voorzitter Poma. Wij en ook
anderen hier weten dat dit een gebrui-
kelijke tactiek is vanuit een bepaalde
politieke formatie, met name de CVP.
De PW ondervindt dit nu. De PW
heeft, dixit de heer Poma, in een inter-
view vorige week gepubliceerd en dat
bijzonder verhelderend is, ,,onderwijs
opgeofferd voor cultuur”. Als men de
pers van de jongste weken goed leest,
dan heeft de CVP voor dat cadeau
zelfs geen dank u wel gezegd. De hele
CVP-pers neemt echter wél perma-
nent de Poma-politiek op cultuur on-
der vuur...

Mevrouw M. Tyberghien-Vandenbus-
scbe : En omgekeerd.

De heer J. Van Elewyck : An zover dat
men zich in de culturele sector nu
openlijk de vraag stelt : wat is nu er-
ger : oma of Poma ? Men had zich ter
gelegenheid van de bespreking van
deze begroting kunnen verwachten
aan een aanval op de begroting van
cultuur. Men had zelfs een ware
amendementenslag kunnen verwach-
ten. De globale bespreking van de be-
groting maakt dit echter onmogelijk.
Dit heeft voor gevolg dat iedereen in
de meerderheidsfracties zich tegelij-
kertijd tevreden en bedrogen voelt.
Iedereen tevreden, want iedereen ,,zal
het eens mogen zeggen”. Iedereen
bedrogen, vermits de heer Poma na de
globale eindstemming zal zeggen dat
zijn politieke opties toch zijn
goedgekeurd en hij ze bijgevolg kan
uitvoeren. Zo iets heet in de praktijk
wederzijds huwelij ksbedrog. Sommi-
ge voornemens van de heer Poma zijn
voor ons aanvaardbaar, maar andere
zijn voor ons onaanvaardbaar. Daaro-
ver zal collega Seeuws meer in detail
spreken, als wij gekomen zijn aan de
bespreking van de deelbegroting van
cultuur.
Dames en heren, in welk politiek kli-
maat bespreken wij deze begroting,
de eerste volledige middelenbegro-
ting van de Vlaamse Executieve ?
De beleidsverklaring werd dag op dag
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vijf maanden geleden in deze zelfde
Raad besproken. In dit verband zou ik
eventjes willen herinneren aan de be-
langrijke verklaringen die toen na-
mens onze fractie, onder meer door
collega’s De Batselier en Boel, wer-
den afgelegd.

De heer De Batselier zegde dat de dui-
delijke optie voor de voortzetting van
het sociale overleg binnen het Vlaams
Economisch en Sociaal Overleg, VE-
SOC, en de hervorming van GERV tot
een Sociaal-economische raad voor
Vlaanderen belangrijke doelstellin-
gen waren. Tot mijn spijt moet ik
vaststellen dat wij nog steeds op de
realisatie van deze twee punten wach-
ten.

Collega De Batselier sprak over de
strategie van verhoogde afzet op de
binnenlandse markt. Collega Boel
sprak over de wijze waarop de Vlaam-
se Executieve tot stand was gekomen
en de wijze waarop de bevoegdheden
werden verdeeld. Deze verklaringen
- en andere - behoren voor ons tot de
interessante en belangrijke punten,
die wij volledig handhaven.

Collega’s, ik verwijs opnieuw naar een
interview dat Minister Poma - één
van de talrijke interviews - toestond
en waarin hij duidelijk sprak over de
politieke afspraken die waren ge-
maakt vóór de totstandkoming van de
Executieve en vooraleer tot de verde-
ling van de bevoegdheden werd over-
gegaan. In dit interview bevestigt hij
de kritiek die de heer Boel in januari
1982 in de Vlaamse Raad tot uiting
bracht, kritiek die op dat ogenblik
door de Voorzitter van de Executieve
in zijn repliek werd weerlegd. De
Voorzitter wordt nu door zijn Vice-
Voorzitter in het openbaar tegenge-
sproken !

Wij geloven dat een ogenblik moet
aanbreken waarop over deze zaak ein-
delijk duidelijkheid zal komen. Dan
zal moeten blijken of de Voorzitter en
de Vice-Voorzitter helemaal op de-
zelfde golflengte zitten. Die duidelijk-
heid verwachten wij liefst niet in een
interview maar op de enige daarvoor
aangewezen plaats, met name de tri-
bune van de Vlaamse Raad.

Hoe dan ook, het klimaat in de Execu-
tieve is in algemene zin ongetwijfeld
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verbeterd sedert het debat over de be-
leidsverklaring einde januari 1982.
Men leerde dialogeren en niet alleen
maar brutaal stemmen, zoals de eer-
ste weken het geval was. De inzet van
de socialistische ministers De Wulf en
Galle voor een eerlijke en open dia-
loog werpt onbetwistbaar vruchten af.

Betekent dit dat op dit ogenblik alles
om ter best gaat ? Bepaald niet. Ik geef
een voorbeeld. Tijdens het debat over
de beleidsverklaring werd hier ge-
zegd, onder meer door de Voorzitter
van de Executieve - die ik als persoon
niet viseer, maar hij heeft toen het be-
langrijkste deel van de repliek van-
zelfspre kend voor zijn rekening geno-
men - dat voor aanstellingen en be-
noemingen het stelsel-D’Hondt scfu-
puleus zou worden gevolgd. Ik heb er
de Handelingen van de Vlaamse Raad
nog op nagelezen.

Laten wij echter niet lachen. CVP en
PW wedijveren voor de aanstellin-
gen, de bevorderingen en de benoe-
mingen per materie tot en met binnen
de BRT, op een manier die met het
stelsel-D’Hondt en met de Cultuur-
pactwet niets meer te maken heeft.

Matigen en inbinden telt voor politie-
ke aanstellingen en benoemingen
duidelijk niet ! Wanneer dit nodig
blij kt zullen wij dat met naam en func-
tie aantonen. Dit gaat echter zo ver
dat zelfs de werking van de Cultuur-
pactcommissie erdoor in het gedrang
gebracht wordt.

Mijnheer de Voorzitter, wij hebben
een belangrijke bemerking in verband
met het voorzitterschap van de Vaste
Nationale Cultuuqjactcommissie.  In-
dien wij goed zijn ingelicht, dan is op
dit ogenblik de voorzitter van de Cul-
tuurpactcommissie lid van het kabi-
net van de Minister van Cultuur. In
meer dan 80 procent van de gevallen,
die aanhangig gemaakt worden bij de
Cultuurpactcommissie, is de Minister
van cultuur betrokken partij. Men kan
zich dus de vraag stellen op welke wij-
ze deze Commissie op dit ogenblik
deontologisch kan functioneren. IS U,
mijnheer de Voorzitter van de Execu-
tieve, niet van oordeel dat dit pro-
bleem’tenminste binnen de Executie-
ve moet besproken worden en dat de
Executieve moet waarborgen dat de
voorzitter van de Cultuurpactcom-
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PW-fractievoorzitter L. De Grève in
gesprek met de heer J. Pede (PW,
Voorzitter van de Raad

missie volledig onafhankelijk staat
van elk lid van de Executieve ?

Elk vermoeden van een binding en
van en rechter-en-partij-zijn moet ab-
soluut voorkomen worden. Als dit
niet het geval is, dan vervalt één van
de steunpilaren voor een ideologisch
pluralisme waaraan wij allen, zo ho-
pen wij ten minste sterk gehecht zijn.

Minister G. Geens : In de eerste plaats
is de Cultuurpactcommissie geen aan-
gelegenheid .van de uitvoerende
macht, maar wel van de wetgevende
macht.

Ten tweede, wordt door de wetgeven-
de macht niet de Vlaamse Raad,.doch
wel de nationale wetgever bedoeld.
De Cultuurpactcommissie is trou-
wens ontstaan uit een nationale wet
en is nationaal van toepassing. Ik ont-
ken geenszins dat het een belangrijke
vraag is. Zij moet echter in een andere
vergadering worden gesteld.

- De heer J. Pede, Voorzitter, treedt op-
nieuw als Voonitter op.

De heer J. Van Elewyck : Ik geloof dat
wij op een andere golflengte zitten, al-
hoewel wij niet ovei de vrije radio’s
bezig zijn.

De Cultuurpactwet is een nationale
wet. Er is ook identisch een decreet.
De leden van de Cultuurpactcommis-
sie worden door deze Vlaamse Raad
aangesteld. Ze leggen de eed af in
handen van de voorzitter van de
Vlaamse Raad en niet in het nationa-
le Parlement. Ik heb het ook niet over
de aanstelling van de Voorzitter in de
schoot van de Cultuurpactcommissie.
Dat gebeurt immers door de Cultuur-
pactcommissie zelf, los van elke ande-
re macht.

Ik heb het echter over het andere deel
van de balans, met name dat één van
de adviseurs, lid van het kabinet van
de Minister van cultuur, dezelfde per-
soon is als de Voorzitter van de Cul-
tuurpactcommissie. Wanneer u dit tot
nu toe niet officieel wist, dan kan u
niet ontkennen dat u het nu offi-
cieel weet..
Ik vraag u dus niet, mijnheer de Voor-
zitter, om in de schoot van de Cultuur-
pactcommissie op te treden. Ik vraag u
erover te waken dat men niet tegelij-
kertijd rechter en partij kan zijn. Ik
stel vast dat in ongeveer 80 procent
van de gedingen voor de Cultuurpact-
commissie de Minister van Cultuur
op één of andere manier betrokken
partij is, hetzij als aanlegger, of als ver-
weerder of als tussenkomende partij.

Mijn vraag heeft dan ook niets te ma-
ken met de onafhankelijkheid van de
Cultuurpactcommissie maar met de
werking van uw Executieve.

Ik zou u dankbaar zijn mocht u, vóór
het sluiten van deze debatten, aan-
dacht willen besteden aan dit punt en
mij mede delen of u meent, al dan niet
in de schoot van de Executieve, hiero-
ver stelling te moeten nemen voor wat
de samenstelling van een ministrieel
kabinet betreft.
Ik leg er de nadruk op dat wat ik aan-
haal slechts een voorbeeld is. Wij kun-
nen voor andere problemen even-
waardige voorbeelden naar voren
brengen. Het is echt niet onze bedoe-
ling an ,scandalitis” te doen, integen-
deel.

Nu wens ik nog enkele bedenkingen
te formuleren in verband met de
staatshervorming en deze problema-
tiek tegenover de Vlaamse Excutieve.

Ook al wordt veel wat essentieel is nu
redeloos verknoeid, wij moeten ver-
der.

De jongste dagen horen wij veel spre-
ken over de noodzaak van een nieuwe
ronde, over het onontbeerlijk zijn van
nieuwe onderhandelingen, in ver-
band met de staatshervorming, over al
dan niet vermeende unitaristische of
federalistische stellingen.

Onze stelling ter zake is de volgende :
ten eerste, de nieuwe instellingen
moeten bewijzen wat ze kunnen en
niet kunnen, met andere woorden pas
over enkele maanden zal blijken waar
corrigerend moet worden opgetreden.

Ten tweede, de staatshervorming van
1980 moet eerst echt en volledig wor-
den uitgevoerd zonder aan de wetten
te knoeien zoals men dat op dit ogen-
blik aan de nationale wetgever vraagt.
Ik denk onder meer aan artikel 16 van
de gewone wet. Pas na verloop van tijd
zal men inderdaad kunnen oordelen.

Het echt en volledig uitvoeren van de
staatshervorming veronderstelt in-
zicht en goede wil van iedereen op elk
niveau.

Wij vragen ons dikwijls af of in de
schoot van de nationale regering dit
inzicht en deze goede wil wel bestaan.

Een voorbeeld hiervan is de wijze
waarop Minister Nothomb probeert
de voogdij over provincies en ge-
meenten naar zich toe te trekken door
openbare verklaringen, door het stu-
ren van brieven met allerlei oekazen.
Wij vragen ons dan ook af of de heer
Nothomb, op dit ogenblik Minister
van binnenlandse zaken en Vice-pre-
mier wel dezelfde is als degene die in
1980 in de toenmalige regering toch
ook een belangrijke positie bekleed-
de.

Een ander voorbeeld is de houding
van Minister De Croo in verband met
de problematiek van de verkeers-
drempels. Naar aanleiding hiervan
moeten wij ons toch vragen stellen
over het feit of de heer De Croo, die
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veel boeken verslindt en dit via de ra-
dio wereldkundig maakt, de wetten op
de staatshervorming wel gelezen en
begrepen heeft.
Minister G. Geens : De Minister van
verkeer is verkeerd.
De heer J. Van Elewyck : Dat dachten
wij ook. Daar zijn we het dan samen
over eens, zoals u, mijnheer de Voor-

zitter,  het met mij eens zal zijn dat
aanvragen voor toelagen voor ge-
meentelijke werken vanuit de ge-
meente, via de normale kanalen, moe-
ten gestuurd worden naar de Ge-
meenschapsminister die de voogdij
heeft over de ondergeschikte bestu-
ren. Als u het ook daarover eens bent,
wil u dan zo vriendelijk zijn dat ook
aan de heer Minister Coens te vertel-
len die, als burgemeester van Dam-
me, zonet nog een vraag om betoela-
ging naar de heer Nothomb heeft ver-
zonden. Het spijt mij wel maar dit zijn
nu eenmaal de feiten. In uw fractie zit-
ten er kennelijk personen die het alle-
maal niet zo duidelijk zien.
Mijnheer de Voorzitter van de Execu-
tieve, dit brengt mij dan terug tot het
punt waar wij waren. Het is absoluut
nodig eerst de volledige uitvoering
van de bestaande wetten over de
Staatshervorming te krijgen om pas
naderhand een echt oordeel te vor-
men.

De problematiek van de regionalise-
ring van de nationale sectoren - colle-
ga Verhaegen heeft er daarnet in zijn
trouwens merkwaardige tussenkomst
een belangrijk deel aan gewijd - wil-
len wij nuchter en zakelijk benaderen.
De Vlaamse Raad vroeg enkele maan-
den geleden de Vlaamse Executieve
een studie ter zake uit te voeren.

Hoever is die studie gevorderd ? Wan-
neer kunnen de resultaten in de com-
missie en in de openbare vergadering
van onze Raad geëvalueerd worden ?
Dit kan vanzelfsprekend enkel wan-
neer wij deze studie in ons bezit heb-
ben ; als we nu reeds stellingen zou-
den innemen moesten we ze niet vra-
gen. Pas als we kennis hebben geno-
men van deze studie, ze besproken
hebben en er samen een oordeel over
hebben kunnen vormen, zal het dui-
delijk zijn welke richting men in ver-
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band met deze toch politiek ernstig
geladen problematiek zal kunnen uit-
gaan.

Het vierde deel van mijn betoog, dat
ik poog zo beknopt mogelijk te hou-
den, handelt over het evenwicht van
de begroting.

Mijnheer de Minister, wij hopen dat
het begrotingsevenwicht reëel is. Wij
hebben daarover de grootste twijfel
en stellen ons dan ook vragen.

Inderdaad, de te ristoumeren saldi
zijn zo onontbeerlijk om dit even-
wicht te realiseren. U stelt dat ze moe-
ten en zullen overgedragen worden,
maar wij vinden in de nationale ,be-
grotingen nergens een spoor waaruit
blikt dat dit inderdaad het geval zal
zijn. Is die hoop reëel ? Waarop is ze
gevestigd ? Hoe kan u op een bepaald
ogenblik aantonen dat deze saldi in-
derdaad aan de Vlaamse Executieve,
aan het Vlaams Gewest, aan de
Vlaamse Gemeenschap zullen wor-
den overgemaakt ?

Als wij die 43 miljard niet zouden
ontvangen, stort uw theorie - een
theorie waar we overigens kunnen in-
komen - in mekaar. Op welke wijze
zou u dan de uitgaven financieren als
die saldi aan Vlaanderen zouden voor-
bijgaan, wat wij, laten we duidelijk
zijn, niet hopen. We moeten hierover
geen misverstanden laten bestaan.

Er is ook een punt over de belasting
op de meerwaarden. Mijnheer de
Voorzitter, geachte collega’s, wij luis-
teren met buitengewone belangstel-
ling zowel naar de interventies van
sprekers uit de CVP-fractie, als uit de
PW-fractie.

Wij willen hen hier horen vertellen
wat zij te zeggen hebben over de afs-
chaffing van de belasting op de meer-
waarden, afschaffing die zij, evenals
de leden van de Executieven in Ka-
mer en Senaat, die behoren tot de
CVP of de PW, aldaar hebben ge-
stemd. Op het ogenblik dat zij dat
hebben gestemd namen zij geen in-
komsten weg van de nationale Rege-
ring - integendeel - zij beroofden de
Vlaamse Executieve van talrijke mil-
jarden. Men heeft echter niet geraakt
aan het deel uitgaven dat aan deze in-
komsten gekoppeld is, namelijk de
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vergoeding voor de planschade.

De vraag kan dus worden gesteld : hoe
gaat u dit jaar en de volgende jaren -
en het zou wel eens kunnen gebeuren
dat de planschade en alles wat daar-
mee verbonden is een actuele proble-
matiek kan worden in de komende
weken - de planschade Vergoeden
zonder beroep te kunnen doen op de
opbrengst van de belasting op de
meerwaarden ? (Afwijzend gebaar van
de heer De Seranno)

Collega De Seranno is, zoals gewoon-
lijk niet akkoord. Wij horen dat graag

De heer J. De Seranno : De heer Van
Elewyck kan nu ook al mijn gedachten
lezen, maar hij maakt toch een grote
vergissing.

Van 1 januari 19878 tot en met 1980
werd de belasting op de meerwaarde
uitsluitend in het Vlaamse landsge-
deelte geheven omdat er in Wallonië
nog maar weinig gewestplannen wa-
ren goedgekeurd.

Welnu, het is voor die periode een ge
luk voor Vlaanderen geweest dat wij
deze belastingen niet langer in de na-
tionale staatskas moeten storten.

Wat de termijn na 1980 betreft - dat
weet u zeer goed - zijn er geen meer-
waarden in de sector van de bouw-
grond te realiseren, wel integendeel.
U weet zo goed als ik dat de belasting
op de meerwaarde in het Vlaamse
landsgedeelte bovendien aanleiding
gaf tot het immobiliseren van de
bouwgrond.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer De
Seranno, u zou er goed aan doen dat
vanop deze tribune te komen vertel-
len. Ik verwijs echter naar de Algeme-
ne Toelichting van de Executieve bij
de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor 1982, namelijk het
document nummer 7, nummer 1,
bladzijde 15. Ik citeer daaruit :
,.De opbrengst van de belasting op de
meerwaarden bedoeld in artikel 67,7”
C van het Wetboek der inkomstenbe-
lastingen werd toegewezen aan de
Vlaamse Gemeenschap en het Waalse
Gewest, op basis van de localisatie
van die belasting. Deze middelen
dienden te worden gereserveerd om
de vergoedingen te betalen van de
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planschade zoals voorzien in artikel
37 van de wet van 29 maart 1962 hou-
dende organisatie van de ruimtelijke
ordening en van de stedebouw, gewij-
zigd bij wet van 22 december 1970.”

A a n  de ene kant ontsnappen op deze
wijze inkomsten aan de Vlaamse Ge-
meenschap terwijl terzelfdertijd de
uitgaven in verband met de planscha-
de voor rekening blijven van de
Vlaamse Gemeenschap.

Mijnheer De Seranno, wanneer u mij
zegt  dat ik een grove fout bega, wat
nog altijd beter is dan een kleine zon-
de, dan open ik mijn regenscherm
want dan is deze grove fout begaan
door de Voorzitter van de Executieve
en de Minister van Financiën in de
Algemen Toelichting bij de begro-
ting waaruit ik in verband met deze
materie heb geciteerd.

De heer J. De Seranno : Deze kwestie
had vooral belang in het verleden.

De heer J. Van Elewyck : Ik heb de
vraag gesteld aan de ministers die be-
last zijn met de financiën op welke
wijze zij deze planschade gaan beta-
len en met welke middelen, nu dank
zij uw uitstekende medewerking, de
meer-waarde belasting is afgeschaft.

De heer J. De Seranno : Uw collega’s
in de Senaat waren er eigenlijk ook
niet tegen, mijnheer Van Elewyck.

De heer J. Van Elewyck : In de Kamer
van Volksvertegenwoordigers waren
wij er allemaal tegen. Ik wil graag na-
gaan op welke wijze er in de Senaat
desaangaande is gestemd. In elk ge-
val, de belasting op de meerwaarde is
intussen afgeschaft.

De heer V. Anciaux : Dat is bij vol-
machtenbesluit gebeurd. Dat was één
van de punten in de volmachtenwet-
geving.

De heer J. Van Eiewyck : Tijdens het
debat over de volmachtenwetgeving
hebben wij dit punt meermaals uit-
voerig ter sprake gebracht en bij
amendement hebben wij geprobeerd
de belasting op de meerwaarde uit de
volmachtentreinen te halen. Het zijn
de collega’s van de CVP en de PW die
geweigerd hebben ondermeer dit

amendement goed te keuren. Het
blijkt dat zij voorstander waren van
het afschaffen van deze belasting.

Minister G. Geens : Dit bewijst dat re-
cente geschiedenis vlug vergeten is.

De heer J. Van Elewyck : Helemaal
niet, mijnheer de Minister. Wij staan
er borg voor dat zij niet zal vergeten
worden.

De heer V. Anciaux : Bij de bespreking
van de volmachtenwetgeving hebben
wij zowel in de commissie als in de
openbare vergadering met zeer veel
nadruk bevestigd wat de heer Van
Elewyck zegt.

De heer J. Van Elewyck : Wanneer het
over onroerende goederen gaat dan is
natuurlijk de heer Van Belle in de
buurt.

De heer 1. Van Belle : Mag ik verne-
men hoeveel planschade in het verle-
den werd uitbetaald ?

De heer J. Van Elewyck : Daar kan ik
niet op antwoorden, mijnheer Van
Belle. Dat is een té eenvoudige vraag.
Het kan niet dat er in het verleden
veel planschade moest worden be-
taald. Nu zal ze moeten worden be-
taald. Vandaar het belng van de vraag
die ik daarnet heb gesteld aan de bei-
de ministers. Want, nu de meerwaar-
de-belasting is vervallen, moet men
de planschade betalen. Misschien zal
u, naargelang de stem die u hebt uit-
gebracht in het nationale parlement,
de executieve een middel aan de hand
willen doen en haar vertellen op wel-
ke wijze zij aan die wettelijke ver-
plichtingen zal kunnen of moet vol-
doen.
De heer J. De Seranno : Ik verwacht
dat de Volksunie en de socialisten in
het nationale Parlement voorstellen
zullen indienen om de belasting op de
meerwaarde opnieuw in te voeren.
Dat zou een logische houding zijn.
De heer V. Anciaux : Mijnheer de Se-
ranno, het afschaffen van de belastin-
gen op de meerwaarde moet hoe dan
ook gecompenseerd worden door an-
dere inkomsten. De centrale regering
moet aan de Vlaamse Gemeenschap
middelen bezorgen om de planschade
te kunnen betalen. Daar hebt u geen
enkel oog voor, noch in Kamer noch

in Senaat.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer An-
ciaux, ik zal u een totaal ander ant-
woord geven.

De heer J. De Seranno : Er is een totaal
verschil in de belangen en de sommen
waarover het gaat.

De heer J. Van Elewyck : Er is één ding
dat sommigen in uw fractie, ik zeg wel
sommigen, niet allen, mijnheer De
Seranno, nog altijd niet hebben ge-
leerd. Dat is het volgende : de tijd dat
zij aan anderen konden vertellen hoe
het moest gebeuren’ is lang voorbij.
Laat dat duidelijk zijn.

In ieder geval moet de financiering
van de middelenbegroting gebeuren
via de gewone wet op de staatshervor-
ming. Die is vooral gebaseerd op de
groei van het bruto nationaal produkt
en op de groei van de rijksmiddelen-
begroting in reële termen.

Gezien de recente evolutie rijst de
vraag wat er gebeurt wanneer er geen
groei meer zal zijn. Wij menen dat wij
op deze verschillende vragen, wat het
financiële betreft, een antwoord mo-
gen verwachten.

Welke zijn onze verwachtingen voor
1982 ? Die zijn heel eenvoudig. Wij
verwachten in de eerste plaats dat de
constructieve dialoog binnen de Exe-
cutieve zal worden voortgezet. Wij
verwachten dat die constructieve dia-
loog zal worden verstevigd en dat de
helaas nog te dikwijls toegepaste
meerderheids-minderheidspositie
volledig zal kunnen worden wegge-
werkt om helemaal in de geest te ko-
men van de bijzondere wet op de
staatshervorming. Wij wachten ook
op de verdere uitvoering van de staats-
hervorming, want er moet nog veel
worden gedaan zowel in het gewest als
voor de gemeenschap.
Wij staan natuurlijk voor specifieke
problemen. Eén daarvan heeft onge-
twijfeld betrekking op de overheidsin-
formatica. In het kader van dit debat
zullen wij het daarover niet uitvoerig
hebben. Wij kondigen evenwel aan
dat wij ter zake een belangrijk initia-
tief voorbereiden en het in de komen-
de weken zullen voorleggen. Op dit
ogenblik kost de informatica ontzag-
lijk veel geld, zonder dat er een reële
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democratische controle kan worden
uitgeoefend.

Er is ook het probleem van het over-
hevelen van de administratie en bin-
nenkort het tot stand brengen van ei-
gen administratieve diensten van het
Vlaamse Gewest en de Vlaamse Ge-
meenschap.

In verband met de lokale radio’s
dreigt te gebeuren wat sommigen on-
der ons hadden voorspeld. De rol die
zekere personen daarin spelen kan
niet altijd opmerkenswaardig, in de
goede zin van het woord, worden ge-
noemd. Dit moet in het licht worden
gesteld.

Het hele mediabeleid wordt belang-
rijk, ook in Vlaanderen. Hierover zou
in onze Commissie voor de cultuur
een breed en open debat moeten wor-
den gevoerd.

De persoonsgebonden materies en de. bescherming van de filosofische over-
tuigingen zullen nog veel denkwerk
vergen. Wij hopen dat de Executieve
daarvoor initiatieven zal nemen.

Mijnheer de Voorzitter, de SP-fractie
heeft getracht haar betogen bij de be-
spreking van de begroting te organise-
ren. Wij zullen de tribune niet ,,over-
spoelen” met sprekers. Wij willen
evenwel aantonen dat wij voor elk de-
partement in het gewest en de ge-
meenschap belangstelling hebben.
Derhalve zullen wij per departement
één spreker, soms twee sprekers maar
niet meer, mandateren om onze stel-
lingen te ontwikkelen en vragen te
formuleren.

Wij hopen dat bij de behandeling van
de volgende begroting er per departe-
ment een eigen begroting zal kunnen
worden besproken en goedgekeurd.
Dan is het wederzijds huwelijksbe-
drog, waarvan we dezer dagen de ge-
tuige zullen zijn, niet meer mogelijk.
(Applaus bij de SP)

De Voorzitter : De heer De Grève
heeft het woord.

De heer L. De Grbe (op de tribune ) :
Heren Voorzitters, heren Ministers,
geachte collega’s, ik zal uiteraard zeer
bondig zijn, mijnheer de Voorzitter -
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dat is u beloofd - omdat ik weet dat er
77 sprekers voor dit debat zijn inge-
schreven. Aangezien u zinnens bent
eventueel aan de sprekers te vragen
hun spreektijd in te korten, kan ik niet
anders dan mij daarbij aansluiten.

Maar ik zou er liever bij alle fracties
willen op aandringen dat zij, niet al-
leen hun spreektijd zouden inkorten,
maar ook - uit eigen discipline - een
aantal sprekers laten schrappen, op-
dat er in gans dit debat een evenwicht
zou tot stand komen.

De heer J. Van Elewyck : Volg ons
voorbeeld !

De heer L. De Gr&ve : Uit mijn fractie
is er hoogstens één spreker per ge-
meenschapsminister ingeschreven ;
voor twee materies twee.

De heer V. Anciaux : U hebt wellicht
niet veel te zeggen !

De heer L. De Grbve  : Integendeel, wij
hebben veel te zeggen !

Mevrouw G. Devos  : Dat moet niet al-
tijd met veel woorden gebeuren !

De heer L. De Gr&ve  : Inderdaad, om
veel te zeggen, behoeft men niet altijd
een woordenvloed.

Mijnheer de Voorzitter, bij de bespre-
king van de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor 1982, zou ik na-
mens mijn fractie, eerst en vooral de
commissieverslaggevers en vervol-
gens de algemene verslaggever voor
hun degelijk werk - dat zij toch in een
vrij korte tijd hebben moeten verrich-
ten - willen danken.

De vergadering die wij meemaken, is
in die zin historisch, dat het de eerste
maal is, sedert de staatshervorming,
dat wij, in de Vlaamse Baad, een glo-
bale begroting te behandelen hebben.
Die techniek van eenheidsbegroting
was dit jaar ontegensprekelijk een
gedwongen techniek, om tijdig klaar
te komen én met de bespreking én
met de stemming. Daarvoor kunnen
wij, vooral in dit jaar 1982, alleszins
begrip opbrengen. Wij weten dat de
Executieve in zeer moeilijke en ab-
normale omstandigheden heeft moe-
ten werken.

Nochtans zou ik er, voor de toekomst,
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ook op mijn beurt, willen op aandh
gen dat overal de nodige inspannin-
gen zouden worden geleverd om, per
gemeenschapsminister, met een af-
zonderlijke begroting naar voren te
komen, te meer daar voortaan de ge-
meenschapsministers over hun eigen
administratie zullen kunnen beschik-
ken en niet langer afhankelijk zullen
zijn van de centrale administratie wat,
tot nu toe, ongetwijfeld een hinder-
paal is geweest. Alleen al de moeilijke
operatie van de overplaatsing zelf -
die zolang heeft aangesleept - wijst
erop dat er weinig enthousiasme be-
stond om het ministerie van de ge-
westregering te bemannen. Meer dan
administratieve moeilijkheden ont-
waren wij in de vertraging een zekere
tegenstand. Nochtans moet de natio-
nale regering consequent blijven met
haar verklaring, met name dat zij de
verdere uitvoering van de hervorming
der instellingen, zoals opgezet in de
wet van’ 1980, zou bevorderen.

Welnu, dit mag geen louter geschre-
ven verbintenis zijn ; ze moet ook in
de feiten worden omgezet. .

Bijgevolg moeten wij stellen dat alle
voorgeschreven financiële middelen
vanwege de nationale instanties en
ook de werkingsmiddelen moeten
worden overgeheveld. Daartoe be-
hoort ongetwijfeld ook het belangrij-
ke instrument dat de administratie
kan zijn. Wij verheugen ons dan ook
over de beslissing die vrijdag jongstle-
den werd getroffen in ministerraad.

Wij kunnen enkel wensen dat de Exe-
cutieve niet te lang zal moeten be-
staan uit Ministers die elk maar alleen
over een enorme wil beschikken om
hun taak naar behoren te vervullen,
en die wil kenkmerkt hen. Wij hopen
dat zij ook tot de effectieve realisatie
van een politiek beleid kunnen over-
gaan. Het streven van de Vlaamse
Executieve een gezond en aan de om-
standigheden aangepast financieel
beleid te voeren heeft een consequen-
tie waarvan wij ons terdege bewust
moeten zijn, met name dat aangezien
de begrotingskredieten beperkt zijn,
de Gemeenschapsministers bijgevolg
hun beleid dienen aan te passen aan
de hun ter beschikking staande mid-
delen.
De twee objectieven, die de Vlaamse
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Executieve zich heeft voorgehouden
namelijk geen nieuwe belastingen en
afzien van eigen leningen, genieten
onze volle waardering. Inderdaad, in
deze periode van economische crisis
zou het onaanvaardbaar zijn nieuwe
bij komende lasten voor het bedrijfsle-
ven in te voeren. Het is onze wens dat
dit ook in de toekomst zo zal blijven
maar die wens kan maar in vervulling
gaan als andere middelen een groter.
aandeel gaan vormen in de toekomst.
Vandaag is dit veeleer een vrome
wens.

Een ander objectief is het afstappen
van de techniek van de prefïnance-
ring. De vroeger gevoerde politiek van
prefïnanciering drukt nu duidelijk
zeer zwaar op de gewestelijke begro-
ting en dit is niet alleen dit jaar het ge-
val maar zal ons ook nog in de komen-
de jaren zwaar belasten. Voor 1982
belopen de correlatieve kredieten in
de gewestelijke begroting zowat 2/3
van het totaal. Daarnet merkte de
Gemeenschapsminister van financiën
en begroting hierbij terecht op dat het
steeds blijvend toenemen van de cor-
relatieve kredieten de begroting haar
karakter als beleidsinstrument doet
verliezen. Als de correlatieve kredie-
ten binnen de gewestelijke begroting
op zulke wijze blijven stijgen, zal de
begroting in de toekomst geen be-
leidsinstrument meer zijn maar
slechts een inventaris van af te lossen
schuld. De buggettaire orthodoxie,
die de Vlaamse Executieve heeft na-
gestreefd enerzijds door het schrap-
pen van de begrotingsruiters en an-
derzijds door bij het opmaken van de
begroting uitsluitend rekening te hou-
den met de werkelijke behoeften voor
1982, verheugt ons ten zeerste. Deze
vaststelling mag ons niet blind maken
voor de opmerkingen van de verte-
genwoordiger van het Rekenhof,
waarvan wij hopen dat de structuur zo
spoedig mogelijk zal worden aange-
past aan de staatsstructuren.

Het ontbreken in de Commissie van
een aantal begrotingen voor instellin-
gen van openbaar nut, die onder de
voogdij van de Vlaamse Executieve
staan, is een ernstige zaak. Er dient te
worden gezegd dat er éénmalig zeker
verzachtende omstandigheden in acht
kunnen worden genomen. Wij vragen
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de aandacht voor problemen waar-
mee de Nederlandse Commissie voor
Cultuur in de Brusselse agglomeratie
kampt. Voor deze instelling is in het
ontwerp-begroting van de Vlaamse
Gemeenschap een dotatie van 170,9
miljoen ingeschreven. Hiermede
blijf& de dotatie op hetzelfde niveau
van 1980 en 1981, terwijl de NCC zelf
het bedrag had geraamd op zo’n
twaalf miljoen meer. Bovendien schij-
nen bij het NCC thesaurieproblemen
te ontstaan als gevolg van het uitblij-
ven van voorschotten voor 1982. De
agglomeratieraad voor plaatselijk so-
cie-cultureel werk is ongerust omdat
deze mensen menen te weten dat de
toelagen voor de bemanning van de
Brusselse trefcentra niet zullen wor-
den toegekend. Het gaat hier om de
volgende bedragen :

2,5 miljoen voor 1981 en 4 miljoen
voor 1982. Mijn vraag luidt dan ook of
de mogelijkheid bestaat voldoening te
schenken aan de Brusselse Vlamin-
gen en of niet dringend voorschotten
aan de NCC kunnen worden betaald
om de thesaurieproblemen spoedig
op te lossen.

In verband met de toekomst wens ik
mij aan te sluiten bij de vraag van dat
koepelorgaan, met name zo spoedig
mogelijk een grondig en gedocumen-
teerd debat in de Vlaamse Raad te
houden over de NCC en het globaal
socio-cultureel beleid van de Vlaamse
Gemeenschap in Brussel.

In het verslag wordt eveneens gewe-
zen op het feit dat een aantal begrotin-
gen sterk zijn gestegen, onder andere
in de sector ondergeschikte besturen
en gesubsidieerde werken. Het betreft
hier een snel aangroeiende massa van
correlatieve kredieten die de fïnancië-
le lasten bestaande uit intresten en
aflosingen moeten dekken en die
voortvloeien uit vroegere geprefìnan-
cierde operaties. De Gemeenschaps-
minister van financiën en begroting
verklaarde daarbij dat de Vlaamse
Executieve er zich rekenschap van
geeft dat het stopzetten van de prefï-
nancieringstechniek op korte en op
halflange termijn ongetwijfeld de
budgettaire moeilijkheden nog zal
verscherpen. Gelet op deze situatie
kan het behouden op het niveau van
1981 van de bedragen bestemd voor
de subsidies van werken van onder-
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geschikte besturen voldoende worden
genoemd. Nochtans is de schulden-
last van de gemeenten dermate groot
en ernstig, dat de vraag kan worden
gesteld of, naar de toekomst toe, de
subsidies voor deze werken niet naar
alle gemeenten kunnen worden om-
geslagen op een identieke wijze, als
bijvoorbeeld het systeem toegepast in
verband met de verdeling van het
Gemeentefonds. Dit zou een aanmoe-
diging kunnen zijn voor de zuinig be-
heerde gemeenten. Het is duidelijk
dat er een differentiatie is tussen de
aangewende beheerstechnieken in de
gemeenten en die ofwel leiden naar
een chaotische ofwel naar een verant-
woorde financiële toestand.

Het zou niet opgaan enkel of vooral
subsidies toe te spelen aan gemeenten
die in het verleden een beleid hebben
gevoerd dat recht naar het failliet
heeft geleid. Zuinige beheerders die-
nen hun inspanningen te zien be-
loond door aan bod te komen bij de
verdeling van de toelagen.

Mijnheer de Voorzitter, daar nog an-
dere sprekers de onderscheiden mate-
ries zullen behandelen, had ik u be-
loofd mijn betoog zo kort mogelijk te
maken.

Geachte collega’s, onze fractie meent
genoegen te mogen nemen met het
ontwerp van decreet houdende de be-
groting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1982.
Alle praktische en wettelijke hinder-
palen in acht genomen en ons welbe-
wust zijnde dat de middelen die ons
ter beschikking staan beperkt zijn, en
terecht een minimum minimorum
werdengenoemd, zal mijn fractie haar
vertrouwen geven aan de Vlaamse
Executieve en de voorgestelde begro-
tingsontwerpen goedkeuren. (Ap-
plaus bij de PW en de CVP)

De Voorzitter : De heer Maes heeft het
woord.

De heer R. Maes (op de tribune) : Mijn-
heer de Voorzitter, heren Ministers,
geachte collega’s, de leden van de op-
positie hebben het - weliswaar de
enen meer dan de anderen - in het
centraal parlement nu vrij gemakke-
lijk. De bewijzen van een jarenlang
wanbeleid liggen zo, open en bloot,
voor de hand dat bewijsvoering ter za-
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ke haast overbodig is. Het voornaam-
ste argument van regeringszijde ten
opzichte van de oppositie is dan ook
alleen : jullie zijn ook bij dit bewind
betrokken geweest en dus medever-
antwoordelij k.

Hier liggen de zaken anders. Men zou
er om te beginnen, kunnen aan twijfe-
len of er hier wel sprake kan zijn van
meerderheid en oppositie. We zitten
immers allen samen in het regerings-
bootje. Alleen is er wel enige twijfel of
de koers in gelijke mate door iedereen
mede bepaald wordt en of de bepaal-
de koers zonder enige afwijking zal
gevaren worden. Voor zover er ten-
minste van varen sprake zal zijn, want
er is van bij het vertrek al gebrek aan
brandstof.

In klare taal wil dit zeggen dat CVP en
PW-partners op centraal regerings-
vlak, ook in de Vlaamse Executieve en
aanverwanten de lakens zoveel als
mogelijk naar zich toe hebben getrok-
ken.

Maar dit terzijde gelaten kunnen we
niet anders dan vaststellen dat de be-
leidsverklaring van de Vlaamse Exe-
cutieve als het ware uitpuilde van de
goede voornemens. De enig kritiek
die dan nog mogelijk bleef was : van
deze voornemens zal, voor een flink
stuk, niet veel in huis komen én bij ge-
brek aan financiële middelen én bij
gebrek aan doorzettingswil.

Maar ook hier neemt men de eventue-
le oppositie de wind uit de zeilen. Op
tal van plaatsen lezen wij in de ons ter
beschikking gestelde begrotingsstuk-
ken dat de leden van de Vlaamse rege-
ring toegeven over onvoldoende kre-
dieten te beschiken om een eigen be-
leid doelmatig te kunnen voeren.

Zo lezen wij bijvoorbeeld op bladzij-
de 3 van het degelijk en uitgebreid
verslag van de heer Vermeiren : ,De
Vlaamse Executieve beseft nochtans
ten volle de beperktheid van de mid-
delen en het werkelijk minimum mi-
nimorum dat van de centrale regering
werd bekomen”.

En om meer dan één minister te cite-
ren : op bladzijde 104 kunnen wij bij-
voorbeeld lezen dat ook de Minister
van Economische Zaken verklaarde :
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,om een offensief industrieel beleid te
voeren ontbreken echter de midde-
len”.

Wanneer wij de middelenbegroting
bekijken, kunnen we niet anders dan
vaststellen dat deze inderdaad pover
zijn.

Eén van mijn vrienden sprak zelfs van
een soort zakgeldbegroting en hij had
gelijk.

Het overgrote deel van deze middelen
bestaat uit de dotaties. Onze kritiek
daartegenover is gekend. Zowel inza-
ke de verhouding 55/45  procent bij de
gemeenschapsdotaties als wat de be-
rekeningsbasis voor de gewestdota-
ties betreft, wordt de Vlaamse ge-
meenschap onbetwistbaar voor enke-
le procenten bedrogen.

Ik sta niet opnieuw stil bij het feit dat
men ons een vergiftigd geschenk ach-
terliet, namelijk de vergoeding van de
planschade terwijl de als tegenwaarde
voorziene inkomsten geschrapt wer-
den.

Ik sta evenmin opnieuw stil bij het feit
dat een rectificatie voor later beloofd
werd, omdat de al zo povere ristomo’s
door de centrale regering dan nog niet
de passende vergelijkbare basis ge-
hanteerd werd, dit wil zeggen tussen
de initiële begrotingen van 1981 en
1982.

Wel wil ik nogmaals de aandacht ves-
tigen op het feit - en ook de heer Ver-
haegen deed dit - dat zo wellicht de
cenrale regering inderdaad niet kan
verweten worden de wetten van au-
gustus 1980 enzovoort niet te hebben
toegepast - afgezien van het feit dat
hier en daar nog wat afgeknabbeld en
in ons nadeel geïnterpreteerd werd -
men haar inderdaad ten volle kwalijk
kan nemen dat daar waar enige speel-
ruimte was, waar mogelijkheden wa-
ren, de deur quasi hermetisch dicht
gehouden werd.

Eén van de argumenten - trouwens
niet van de minste - om de staatsher-
vormingsdwetten van augustus 1980
in een gunstig daglicht te stellen, was
toch dat de gemeenschappen en ge-
westen over een ruimere financiële
armslag zouden beschikken dank zij
de ristorno%,  eigen niet-fiscale mid-
delen plus eventueel eigen fiscaliteit
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en eigen leningen.

De ristomo’s en de eigen niet-fiscale
middelen zijn een lachertje gewor-
den. Van al hetgeen over deze bredere
financiële middelen in 1980 werd ge-
zegd, blijft praktisch niets over. Wij
kunnen toch niet anders dan de
Vlaamse Executieve bijtreden waneer
deze blijkbaar, in de huidige omstan-
digheden van algemene verarming, er
niet wil aan denken een eigen fìscali-
teit in te voeren.

Dat zou er nog maar aan ontbreken
tenzij men de zelfbestuursgedachte
helemaal in discrediet wil brengen !

En hoe zouden wij nu eigen leningen
kunnen uitschrijven wanneer men al-
le moeite van de wereld heeft om de
leningen van de centrale regering ge-
plaatst te krijgen ?

Nu heeft men het tekort nog groten-
deels kunnen opvangen door diverse
overschotten uit het verleden, maar
dit kan niet blijven duren, en alleen al
met de voortdurende stijging van de
correlatieve kredieten in het vooruit-
zicht, ziet de financiële toekomst er
zeer somber uit.

Ik zei daarnet al dat de Vlaamse Exe-
cutieve over dit alles even erg klaagt
als een oppositie zou kunnen doen.
Verleden jaar, toen ik hier bij de be-
spreking van de begroting 1981 tus-
senbeide kwam, stelde ik al vast dat
inzake vele kredieten de ordonnance-
ringen ver ten achter bleven op de
vastleggingen. Toen werd door de
toenmalige leden van de Executieve
aangevoerd dat dit kwam omdat men
over geen eigen Vlaamse administra-
tie beschikte en alle gegevens van de
centrale overheid moesten komen.
We staan nu een jaar verder en er is
niets veranderd.

Tenzij een bericht in de krant - en het
is goed dat de parlementsleden nog de
kranten hebben om op de hoogte te
blijven van wat in dit land gebeurt -
dus een bericht in de krant waaruit we
konden vernemen dat de overheve-
ling van de ambtenaren eindelijk zou
beginnen en tegen eind van dit jaar
zou rond zijn.

Tussen haakjes : ik heb even de ver-
melde cijfers vergeleken en zo ze juist
zijn, wordt de Vlaamse Gemeenschap
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Maes ren. woordelij kheden - ook financiële -,
nog maar eens gerold want er worden
ons 3.549 betrekkingen toegewezen,
terwijl de Waalse instanties er 3.338
kregen en de Brusselse nog 194, dit
wil zeggen een duidelijke wanverhou-
ding indien men met het respectieve-
lijk werkvolume rekening houdt.

Minister H. Schiltz : Dat zal zijn om-
dat de Walen wel eens in hun bossen
rondlopen en daar al eens verloren lo-
pen.

De heer R. Maes : Ook de handicap
van de ontbrekende logistieke steun
wordt nu door de Executieve nog-
maals ingeroepen.

Blijft dan alleen nog de vraag of zij, of
de leden van dit Vlaams Parlement ge-
noeg doorzettingswil aan de dag leg-
gen om zelfs, in de uiterst beperkte
mate dat dit mogelijk is, aan deze toe-
stand iets te veranderen.

Het is mij al dikwijls voorgekomen
alsof er iets onwezenlijks is, iets ir-
reëel aan veel van wat wij hier doen.
Collega Desaeyere riep hier enkele
dagen geleden het beeld op van doc-
tor Jeckyll en Mister Hyde. U weet
wel, de man die in de ene gestalte een
vriendelijke, fijne mijnheer is en in de
andere een schurk. Ik wil zover niet
gaan, maar het komt mij toch telkens
opnieuw voor alsof zeer vele leden
van deze raad van standpunt wisselen
naar gelang ze hier of in het centrale
Parlement zitten.

Wanneer ik hier zo goed als eenparig
de onvolmaaktheden - ik zeg het nog
zeer vriendelijk - van de staatsher-
vorming hoor betreuren, vraag ik mij
soms af wie deze staatshervorming
uiteindelijk heeft goedgekeurd.

En nu weet ik wel dat er inderdaad van
diverse kanten al stemmen zijn opge-
gaan om vast te stellen dat de hele
staatshervorming zoals wij ze thans
kennen op niet veel trekt.

Wij zullen de laatsten zijn om dit te-
gen te spreken, want wij hebben altijd
voorspeld dat het verkeerd zou lopen
omdat men niet ver genoeg ging, om-
dat men instrumenten in het leven
riep zonder ze ten volle doelmatig te
willen gebruiken, omdat zowel be-
voegdheden als middelen te klein wa-
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Maar zij die tenslotte de huidige
staatshervorming erdoor gekregen
hebben en dit, dacht ik toch, volgens
hun model en hun inzichten, verhef-
fen nauwelijks de stem om hun gees-
teskind te verdedigen. Men durft
slechts haast fluisterend zeggen : la-
ten wij om te beginnen de bestaande
wet uitvoeren, de zaken afwerken, de
geschapen mogelijkheden gebruiken.
Men vraagt zich af wat of wie u tegen-
houdt ? De eigen partijgenoten in de
centrale regering of de andere pet die
men in het centrale parlement opzet ?

Maar er gaan nog meer tegenstrijdige
stemmen op. Terwijl enkele weken
geleden vrij onverwacht de Eerste Mi-
nister namens de centrale regering
verklaarde dat deze ernstig ging on-
derzoeken of inzake de federalisering
geen verdere, dan toch vrij belangrij-
ke stap kon gezet worden, namelijk
door de regionalisatie van de natio-
naal gebleven economische sectoren,
gaan terzelfder tijd, en dit onder meer
uit dezelfde politieke families, ook
stemmen op om de klok achteruit te
zetten en de federalisering zo moge-
lijk weer af te bouwen.

Wij willen er hier uitdrukkelijk voor
waarschuwen dat - indien het juist is
dat het raderwerk van onze instellin-
gen nu inderdaad slecht draait, alles
inderdaad ondoeltreffend en zeer in-
gewikkeld is geworden - een poging
om een stap achteruit te zetten tot vol-
ledige chaos zou leiden.

Wij willen er eveneens voor waar-
schuwen dat de nieuw-unitaire opris-
pingen die thans gehoord worden ge-
zien de onomkeerbaarheid van de op
gang gebrachte federalisering, er al-
leen maar zouden kunnen toe leiden
dat deze gesaboteerd en tegengewerkt
zou kunnen worden en derhalve de al
niet bijster grote mogelijkheden er-
van nog zouden verkleinen.

Laat mij nog maar eens beklemtonen
dat al de moeilijkheden waarmede wij
nu bij de bespreking van deze begro-
ting geconfronteerd worden de stel-
lingen vroeger door de Volksunie in-
genomen bevestigen. Alleen een logi-
sche en doorgedreven stap vooruit
kan hier nog helpen en leiden tot ver-
eenvoudiging, klare en eigen verant-
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derhalve vermijding van dubbel- of
driedubbel gebruikt en optimaal ren-
dement van de nieuwe instellingen, in
de eerste plaats van deze regering en
deze raad. (Applaus bij de VU)

De Voorzitter : De heer Van Belle
heeft het woord.

De heer 1. Van Belle : Mijnheer de
Voorzitter, dames en heren, aange-
zien voorgaande sprekers hebben ge-
handeld over de planschade, lijkt het
mij nuttig te verwijzen naar een alinea
uit de beleidsverklaring van de Exe-
cutieve. Ik citeer : ,,Gezien de beperk-
te financiële middelen zal de betaling
van planschade dienen vermeden om
over te gaan tot herstel in natura, zoals
voorzien in de wet. Hierbij dienen de
algemene principes van stedebouw,
en ruimtelijke ‘ordening te worden
geëerbiedigd.”

Ik geloof dat het van belang is in het
antwoord van de Minister een toelich-
ting daarover te krijgen.

De Voorzitter : De heer Voorzitter van
de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van economie en
werkgelegenheid, heeft het woord.

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte ver-
gadering, ik geloof dat wij het inter-
mezzo over de planschade best afslui-
ten voor vanavond. Morgen is de be-
trokken Minister hier voor de verdedi-
ging van zijn beleid en zijn begroting.
Het verdient wellicht voorkeur dat dit
probleem dan ter sprake komt.

In de eerste plaats wil ik mijn waarde-
ring uitspreken voor het werk dat door
de verslaggevers werd geleverd. Ik
spreek wel duidelijk van ,,verslagge-
vers”, aangezien er een verslag is van
de heer d’Alcantara over de midde-
lenbegroting, en een verslag van de
heer Vermeiren over de begroting van
de Vlaamse Gemeenschap. Daarnaast
hebben nog enkele sub-rapporteurs
meegewerkt. Dit werk is in moeilijke
omstandigheden tot een goed einde
gebracht en is een uitstekende basis
voor de huidige bespreking.
De fractie-voorzitters die hun vertrou-
wen in de Executieve hebben uitge-
sproken, wil ik danken. Trouwens is er
van verschillende zijden een positieve
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weerklank geweest.

Thans wil ik ingaan op enkele vragen
die werden gesteld. Het eerste punt
dat ik wil behandelen is de relatieve
betekenis van dit budget.

Wanneer wij de cijfers globaal bekij-
ken, zien wij dat de Vlaamse Gemeen-
schap over, afgerond, 60 miljard be-
schikt, ten opzichte van een nationale
begroting in lopende uitgaven van
meer dan 1.300 miljard. In procenten
uitgedrukt ligt dit cijfer vrij laag en
valt het beneden de 5 procent. Van-
daar dat sommigen hebben gesproken
over ,,de 5 procent-autonomie van de
Vlaamse gemeenschap”.

Hierop wil ik antwoorden dat het een
geluk is dat onze middelen gelimi-
teerd zijn tot 5 procent. Want de 5 pro-
cent actuele middelen - of deze 60
miljard - zijn in feite het bedrag van
de dotaties. De zo gesmade dotaties
zijn beperkt tot 5 procent en zullen
nooit hoger uitstijgen, aangezien zij
bij wet zijn vastgelegd en alleen maar
met de ontwikkeling van de index
kunnen evolueren.

In reële termen betekent dit dat zij on-
beweeglijk en definitief zijn vastge-
legd. Bijgevolg moet de hele groei van
onze begroting uit eigen middelen ko-
men.

Wat de ontwikkeling van de dotaties,
meer bepaald de ontwikkeling van de
gewestelijke verdeelsleutel betreft,
zou ik even uw aandacht willen vesti-
gen op een fundamentele ontwikke-
ling die zich daar voordoet, met name
de achteruitgang van het gewest Brus-
sel in het geheel, de stijging van de
sleutel ten voordele van het Vlaamse
Gewest en de stabilisatie daarvan wat
het Waalse Gewest betreft. Dit is gro-
tendeels het gevolg van het feit dat de
ontwikkeling van de personenbelas-
ting van die aard is, dat er een belang-
rijke verschuiving plaatsvindt van het
aandeel van Brussel naar dat van
Vlaanderen toe. (Onderbreking door
de heer K Anciaux)

Ik meende dat alles duidelijk was,
maar blijkbaar is er nog aanleiding tot
misverstand. Ik zal het nog even uitleg-
gen en u zal onmiddellijk zien waarover
het gaat.
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Wanneer u één term neemt van de
sleutel, zijnde de personenbelasting,
is het aandeel van Vlaanderen geste-
gen van 52,7 in 1976 - toen het regi-
me startte - naar 56,2 procent in 1982.
Dit is op zeven jaar tijd een stijging
met 3,5 procent, zijnde een half pro-
cent per jaar.

Wat is nu daarvan de weerslag op de
andere gewesten ? Het aandeel van
Wallonië in de personenbelasting is
sta biel over deze periode, terwijl dit van
Brussel is gedaald van 17,2 procent
naar 13,7  procent.

Eén van de fundamentele kenmerken
voor de ontwikkeling van het Brussel-
se Gewest, is dus de substantiële ver-
mindering van het aandeel van het
Brusselse Gewest in de personenbe-
lasting en terzelfdertijd een uiting van
de relatieve verarming van Brussel-
Hoofdstad in vergelijking met de an-
dere gewesten. Ik wilde dit even toe-
lichten omdat, zelfs binnen het kader
van de dotaties, de toestand voor ons
van jaar tot jaar verbetert. De dotaties
echter en het geheel van de uitgaven
die ermee worden gefinancierd, situe-
ren zich, wat de Vlaamse Gemeen-
schap betreft, op 5 procent van de
Bij ksbegroting. Bijgevolg moet onze
groei uit de ontwikkeling van de eigen
financiële middelen komen.

Men heeft - onder andere de heer
Schiltz heeft dat uitstekend gedaan -
de aandacht gevestigd op de evolutie
van de pre-financiering en wat dit aan
gevolgen voor ons budget meebrengt.
Deze zijn zeer verschillend van die
van de nationale regering, aangezien
wij met de pre-financiering tegen een
plafond stoten en de nationale rege-
ring de pre-financiering kan laten
doorlopen tot in de lengte van tijden.
Het volstaat immers nieuwe leningen
aan te gaan, of desgevallend aan geld-
schepping te doen om die te betalen.
Wij daarentegen bevinden ons binnen
de perken van een bepaalde dotatie
die, wat de toekomst betreft, progres-
sief en in versnelde mate - en dit is de
essentie van hetgeen ik nu ga zeggen
- uit eigen middelen moet komen.

Vanuit de verschillende fracties heeft
men er de nadruk op gelegd, dat men
de nieuwe instellingen op een correc-
te manier moet laten werken en inte-
graal de wetten van augustus 1980
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moet uitvoeren vooraleer aan nieuwe
experimenten te beginnen.

Dat is ook altijd mijn stelling geweest
en de heer Verhaegen heeft ongetwij-
feld gelijk wanneer hij zegt dat op die
manier veel meer mogelijk is dan men
soms bevroedt. Er zijn daarin veel
grotere mogelijkheden dan soms
wordt voorgesteld, voor zover men
komt tot wat ik de budgettaire opvul-
ling van de staatshervorming zou kun-
nen noemen, het opvullen met bud-
gettaire middelen van de bevoegdhe-
den waarover wij beschikken. Met an-
dere woorden het volstaat niet dat
men de bevoegdheid heeft krachtens
de wet indien men daarvoor niet de
middelen heeft. Bijgevolg moeten de-
ze wettelijke bevoegdheden budget-
tair worden opgevuld en deze opvul-
ling gebeurt hoofdzakelijk langs de
weg van de geristomeerde belastin-
gen.

Het zou goed zijn dat de Vlaamse
Baad nog even terugblikt op de cijfers
die ik heb verstrekt toen wij de resolu-
tie-Dupré bespraken en waarin gege-
vens voorkomen over de belastingen
die vatbaar zijn voor ristomering. In
eerste instantie gaat het over een
groep van negen belastingen : kijk- en
luistergeld, verkeersbelasting, wed-
denschappen, successierechten en
dies meer. Dit bedroeg in totaal voor
de twee gemeenschappen 53,2  mil-
jard frank in 1980, waarvan na elimi-
natie van het Brussels Gewest - aan-
gezien Brussel geen geristomeerde
belastingen kan krijgen vermits de
Brusselse begroting opgenomen is in
de nationale begroting - 65 procent of
34,4 miljard moet terugkeren naar de
Vlaamse Gemeenschap. Dit is prak-
tisch het dubbel van wat naar de
Waalse Gemeenschap, respectieve-
lijk Gewest gaat. Dit is zeer belangrijk
omdat het onmiddellijk aanduidt dat
wij een budgettaire basis of een be-
lastbare of inkomensbasis hebben die
merkelijk beter is dan blijkt uit een
vergelijking met de verdeelsleutels
van de dotatie, of wat dan ook.

Wanneer men dit principe integraal
doet uitvoeren dan hebben wij nu
reeds belangrijke financiële middelen
in potentie die in de toekomst zeer
snel moeten stijgen, wat voor gevolg
zal hebben dat het relatief aandeel
van de dotatie in het geheel natuurlijk
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van jaar tot jaar slinkt en dit tegen een
snel ritme indien men de wet inte-
graal uitvoert.

De heer V. Anciaw : Dit houdt in dat
de dotatie altijd groter blijft zelfs al
wordt alles geristorneerd.

Minister G. Geens : Neen, mijnheer
Anciaux.

De heer V. Anciaux : Hoeveel bedraagt
de dotatie op dit ogenblik ?

Minister G. Geens : Momenteel een
kleine zestig miljard frank.

De heer V. Anciaux : . . . en er zijn 34
miljard Vlaamse ristomo’s ?

Minister G. Geens : . . . en dan spreek ik
nog van een dotatie van lopende en
kapitaalontvangsten. Als u de kapi-
taaluitgaven er uitneemt, is het be-
drag kleiner.

De dotatie beloopt voor de Gemeen-
schappen 47 miljard en voor de Ge-
westen is zij vastgesteld op 39 miljard.
Dit zijn cijfes van 1980. Daarop wordt
ieder jaar de inflatie toegepast. An-
derzijds zijn er de negen belastingen,
vatbaar voor ristomering - die bedra-
gen 63 miljard, hic en nunc - en in
tweede instantie de personenbelastin-
gen, die worden overgeheveld. Eens
de negen belastingen volledig zijn ge-
ristorneerd - en dat kan vrij vlug gaan
en zo kom ik dan ook tot het derde
punt van mijn betoog - begint men
met de personenbelasting. Alleszins
is het nu al zo dat het relatief belang
van de dotatie in het geheel van de fi-
nanciering van jaar tot jaar zal dalen.
Op een ogenblik zal zij minder dan 50
procent bedragen en het relatief be-
Iang zal nog altijd verder afnemen. Ik
herhaal dat de wet integraal moet wor-
den uitgevoerd.

De heer V. Anciaux : Dan moet het
sterk gaan veranderen. Kijkt u maar
naar 1982.

Minister G. Geens : Het jaar 1982 is
hiervoor echter niet relevant. Waar-
om ? Omdat men werkelijk het mini-
mum minimorum heeft genomen, -
daarover is iedereen akkoord - en ook
omdat een aantal budgettaire opvul-
lingen nog moeten gebeuren.

De eerste opvulling daarvan is de fi-
nanciering van de administratie. Ik
heb daarnet de heer Maes in dit ver-
band gehoord. Mij aansluitend bij wat
collega Schiltz heeft gezegd, herhaal
ik dat wij moeten ophouden met be-
paalde gegevens te vergelijken. De
Vlaamse Gemeenschap, de Franse
Gemeenschap, het Waalse of het
Brusselse Gewest, moeten onderling
niet meer vergeleken worden. Met an-
dere woorden het aantal ambtenaren
in deze verschillende administraties
gaat ons niet aan. De Waalse Ge-
meenschap kan zoveel ambtenaren
aanwerven als zij maar wil. Essentieel
is dat toepassing wordt gemaakt van
het principe van de eigen fiscaliteit,
wanneer ambtenaren overgaan. Als
gevolg van de beslissingen van verle-
den week - en ik kan daarover desge-
vallend bijkomende gegevens ver-
strekken - zal de administratie vanaf
1 juli progressief overgaan. Het is de
bedoeling dat op 1 januari 1983 de
operatie rond is, althans wat de klas-
sieke administratie betreft. De finan-
ciering daarvan zal gebeuren bij toe-
passing van het systeem van de ristor-
no%. Dat wil zeggen met eigen fïscali-
teit. Vanaf dat ogenblik is elke kritiek
op het aantal te verdelen betrekkin-
gen, op het bezoldigingsregime van
andere gemeenschappen of gewesten
niet ter zake, zoals wij ook ons land,
wat de ambtenaren betreft, niet verge-
lijken met Duitsland of Nederland.
Deze financiële verantwoordelijkheid
zal onze uitgaven automatisch aan-
zienlijk verhogen. Vanaf volgend jaar
zal dit merkbaar zijn in de begroting.
Hiermee stemt echter een belangrijke
- verhoudingsgewijze dan - verho-
ging van onze eigen ontvangsten, ko-
mende uit eigen middelen, overeen.

Na deze uitleg, die, vermoed ik, vol-
doende duidelijk was, wil ik het heb-
ben over het industrieel beleid, waar-
over ook sprake was in de resolutie
van de heer Dupré. De instrumenten
van dat beleid moeten ofwel volledig,
ofwel gedeeltelijk - want wij zitten
nog met de nationale sectoren - over-
gedragen worden naar de gewestelijke
Executieven. Dat impliceert vanzelf-
sprekend de overdracht van financiële
middelen via uiteraard het principe
van de ristomo’s, van de eigen fiscali-
teit.

De heer V. Anciaux : Hebt u daarover
al gesproken met de Ministers Han-
senne en Maystadt ? Die zijn heel wat
anders van plan.

Minister G. Geens : Men heeft ons
gevraagd wat wij met de resolutie-Du-
pré gingen doen. Wij hebben daar uit-
voering aan gegeven, in die zin dat wij
een werkgroep binnen de Executieve
hebben opgericht, samengesteld uit
de vertegenwoordigers van de ver-
schillende politieke fracties aanwezig
in de Executieve. Deze werkgroep zal
einde juli zijn verslag voorleggen.

De heer V. Anciaux : In de begroting
van tewerkstelling en arbeid zegt de
heer Hansenne helemaal het omge-
keerde.

Minister G. Geens : Ik zal op uw vra-
gen antwoorden, mijnheer Anciaux,
maar u moet mij de tijd geven.

Dit verslag zal gereed zijn ; dit wil zeg-
gen dat de werkgroep in drie maanden
tijd zijn opdracht heeft uitgevoerd.
Het zal trouwens een belangrijk werk-
stuk zijn en het is op basis daarvan dat
wij de bespreking met de nationale re-
gering zullen voortzetten. Inderdaad,
dit punt is opgenomen in de inventa-
ris van de problemen die in het over-
legcomité nationale regering - Exe-
cutieven zullen worden behandeld.
Hetzelfde geldt trouwens wat het
werkgelegenheidsbeleid betreft. Wij
hebben in de beleidsverklaring een
verbintenis aangegaan zeggende dat
dit ongetwijfeld een gewestelijke ma-
terie is, namelijk de tewerkstelling
langs het Bijzonder Tijdelijk Kader,
enzomeer. In de beleidsverklaring
staat uitdrukkelijk dat de financiële
middelen hiervoor moeten komen
van de nationale overheid ; dit impli-
ceert vanzelfsprekend andermaal de
toepassing van het principe van de ge-
ristomeerde belasting.

De heer V. Anciaux : Ik wil laten op-
merken dat ik mij verheug over datge-
ne wat u zegt, mijnheer de Minister,
maar uw partijgenoten in de Kamer-
commissie voor tewerkstelling en ar-
beid hebben mij op geen enkel ogen-
blik gesteund wanneer ik de heer
Hansenne heb geïnterpelleerd over
zijn scheefgetrokken inzichten in dit
verband.
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Minister G. Geens : Mijnheer An-
ciaux, het is hier een vergadering van
de Vlaamse Baad.

De heer V. Anciaux : Ik zou willen dat u
hetzelfde zegt vóór het nationale par-
lement.

Minister G. Geens : Ik heb uitsluitend
op uw vragen geantwoord, mijnheer
Anciaux.

Wat de tewerkstellingspolitiek be-
treft, verwijs ik naar een passus opge-
nomen in de beleidsverklaring van de
Vlaamse Executieve en die ook zal
worden doorgevoerd. Ik heb daarnet
de techniek uiteengezet volgens de-
welke deze besprekingen worden ge-
voerd. Deze punten zijn opgenomen
in de lijst van de thema’s die tussen de
nationale regering en de Executieven
moeten woren besproken. Daarom-
trent is een kalender opgesteld en de-
ze zaken zullen vanzelfsprekend ook
in de begroting 1983 moeten wor-
den geregeld.

De heer Verhaegen heeft onder meer
gesproken over de aanpassingen die
in een aantal instellingen moeten ge-
beuren - en hij heeft er trouwens een
aantal opgesomd. Ik heb reeds over
enkele instellingen gesproken die bij
wijze van fondsen werken. Het is dui-
delijk dat in dit verband desgevallend
doeltreffende aanpassingen moeten
ge beuren.

Het is bijvoorbeeld evident dat een in-
stelling zoals de Belgische Dienst
voor Buitenlandse Handel rekening
moet houden met het feit dat 70
procent van de Belgische export door
Vlaamse ondernemingen gebeurt.
Bovendien, een groot aantal van deze
Vlaamse ondernemingen zijn geen
grote bedrijven maar KMO’s. Bijge-
volg moet men via een eigen Vlaamse
aanpak tot een meer operationeel in-
strument komen. Het probleem van
de samenwerking naar buiten uit kan
gemakkelijk langs structuren worden
opgelost waarbij men altijd moet voor
ogen houden - en ik ben zeer gerust
wanneer ik hiernaar refereer - dat
wanneer men de onafhankelijke
Vlaamse universiteiten heeft opge-
richt, men ook vreesde voor het
intellectuele, wetenschappelijke peil.

Welnu, wij weten dat een aantal van
onze Vlaamse universiteiten, bepaal-
de disciplines althans, een peil heb-
ben bereikt van wereldniveau en zelfs
aan de spits staan, niveau dat in vele
landen tot voorbeeld wordt gesteld.

Normaal zullen de administratieve
structuren op 1 januari 1983 operatio-
neel worden. Op dat ogenblik zal het
vanzelfsprekend ook mogelijk zijn te-
gemoet te komen aan een aantal wen-
sen die hier werden geformuleerd,
met name een tijdige opstelling van
de begroting en een beter inzicht in de
gegevens. Gezien men dan ook meer
tijd heeft, kan men afzonderlijk per
minister de eigen bevoegdheidssfeer
van de minister ook langs de begro-
tingscijfers onderzoeken en daarover
discussiëren.

Ik heb mij reeds uitgesproken, mijn-
heer Van Elewyck, over de staatsher-
vorming.

De heer J. Van Elewyck : U heeft alleen
niet bevestigd, mijnheer de Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, dat de
studie over de regionalisatie van de
nationale sectoren ook aan de Baad
zal worden voorgelegd.

Minister G. Geens : Wij voeren deze
systematisch uit. Wij hadden beslist
dat wij deze moesten maken en voor-
leggen. Dat is hierin allemaal opgeno-
men.

De heer J. Van Elewyck : U heeft hier
alle andere punten herhaald, behalve
dit.

Minister G. Geens : Het is toch niet no-
dig dit helemaal te herlezen.

De heer J. Van Elewyck : U had het he-
lemaal herlezen, op één punt na.
Minister G. Geens : Dit was dan in ie-
der geval niet intentioneel om het uit
te sluiten.

Wij hebben in het VESOC reeds enke-
le keren vergaderd en hebben reeds
belangrijke beslissingen genomen.
Dit overleg gaat zijn normale gang. Er
zijn inderdaad moelijkheden ont-
staan, maar dit is het gevolg van het
feit dat de vergaderingen op té korte
termijn werden gepland. Aldus kun-
nen wij met de beschikbare man-
kracht niet in de nodige basisgege-

vens voorzien om tot een goede be-
spreking te komen. Het is in het per-
spectief dat men OP het stuk van de
administratieve en financiële inbreng
beter zal gewapend zijn voor het ver-
vullen van onze eigen taken, dat on-
getwijfeld de mogelijkheid bestaat om
ook op dat vlak vooruitgang te maken.

De heer De Grève heeft eveneens
aangedrongen op de grotere mogelijk-
heid die zou moeten bestaan om het
beleid met de verschillende ministers
te bespreken. Dit kan morgen gebeu-
ren, zij het dan in een beperkte mate.
Vanaf de begroting 1983 is dit vanzelf-
sprekend belangrijk, ook indien men
- collega Schiltz heeft hierop ook de
nadruk gelegd - tot een andere aan-
pak en een andere oriëntering wil ko-
men. Wanneer men alles in één groot
pakket bijeenbrengt, dan is deze
oriëntering niet mogelijk. Bijgevolg
moet men meer naar de verschillende
ministers toe het beleid op de korrel
kunnen nemen wat vanzelfsprekend
ook eventueel impliceert dat de rela-
tieve begrotingsbetekenis van een be-
paalde bevoegdheid kan gewijzigd
worden ten voordele van een andere,
of omgekeerd. Er zijn geen vaste ver-
houdingen. De cijfers die minister
Schiltz heeft geciteerd voor die ver-
schillende gebieden zijn niet onver-
anderlij k. Wij hopen dat dit in de loop
van de volgende jaren, naargelang het
beleid dat wij willen voeren, ook zijn
weerslag in deze cijfers zal vinden.

Ziedaar mijnheer de Voorzitter,
geachte vergadering, een bondige re-
pliek op de verschillende uiteenzet-
tingen die wij hebben gehoord. Per-
soonlijk ben ik blij dat deze bespre-
king werd aangevat op de wijze waar-
op dit deze namiddag is gebeurd. Wij
hebben een goede bespreking gehad.
Het is trouwens de toepassing van één
van onze opvattingen die wij dan alle-
maal samen in een bepaald gezegde
kunnen formuleren : wat wij zelf
doen, doen wij beter. Dit was voor de
bespreking van deze begroting dan
ook het geval.

De heer R. Maes : Mijnheer de Voor-
zitter, mijnheer de Minister, geachte
collega’s, ik had graag nog een vraag
gesteld aan de Voorzitter van de Exe-
cutieve. De heer Geens zou op eerste
gezicht in een aantal zaken die hij ZO-
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juist komt te zeggen gelijk kunnen
hebben, onder meer wat de evolutie
v a n  de dotaties betreft, als men de
spelregels volgde.

wij hebben echter in de Senaat zo-
juist het ontwerp gekregen uitgaande
van de centrale regering inzake de do-
taties. Ik heb het slechts vluchtig gele-
zen en ik kan mij dus vergissen. Ik
meen echter gelezen te hebben dat de
dotaties voor Brussel naar boven wor-
den afgerond. De cijfers, zoals deze
volgens de oorspronkelijke regels
moeten worden toegepast, worden
dus niet gerespecteerd.

De heer G. Geens : Mijnheer de Voor-
zitter, dames en heren, in het nationa-
le parlement komen er geen dotaties
meer voor, tenzij deze voor de Kamer,
de Senaat, het Hof en dergelijke meer.
Onze dotaties worden doorgestuurd
naar onze begroting. Het enige wat
daar nog voorkomt is de Brusselse do-
tatie waarover het Parlement zich
moet uitspreken, niet wij, en waar-
voor trouwens de sleutel van toepas-
sing is en waarvoor ik de ontwikkeling
heb gegeven.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister,
geachte collega’s, ik heb hier voor mij
het document nummer 5, IV bis van
de Belgische Senaat, dat pas is rond-
gedeeld. Op bladzijde 3 staat : ,,De di-
verse dotaties kunnen ook als volgt
worden vastgesteld : 1. Gemeenschap-
pen, A. Titel 1 Lopende Uitgaven...
het aan de Vlaamse en Franse Ge-
meensc hap toege kende globaal kre-
diet, enzovoort. Bladzijde 5.2 : ,de
gewesten waarvan sprake zijn het
Vlaamse en het Waalse gewest.” En u
zegt dat de dotaties in het nationale
Parlement niet meer voorkomen !

Ik meen dat u dit punt in het overleg-
comité zou moeten behandelen.

Minister G. Geens : Mijnheer Van Ele-
wyck, dit maakt niet meer het voor-
werp uit van de bespreking. Het be-
drag staat vast krachtens de wet, het
wordt doorgestuurd naar de begro-
ting.

De heer J. Van Elewyck : Vermits dit
een wetsontwerp is kan ik mij niet
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voorstellen dat u de Senatoren en de
Kamerleden kan beletten daaraan een
bespreking te wijden.

De Voorzitter : Dames en heren, aan-
gezien niemand meer het woord
vraagt, behandelen wij thans de speci-
fieke materies.

Wij gaan over tot de aangelegenheden
bedoeld in artikel 107quater van de
Grondwet.

ECONOMIE EN WERKGELEGEN-
HEID

De Voonitter : Wij behandelen eerst
de materie waarvoor Minister Geens
bevoegd is, met name economie en
werkgelegenheid.

De heer Denys, verslaggever, verwijst
naar zijn verslag.

De heer Vanderheyden heeft het
woord om zijn interpellatie uiteen te
zetten.

De heer V. Vanderheyden (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s, de
NV VTR te Machelen, in Vlaams Bra-
bant gelegen, is failliet sedert 12 mei
jongstleden.

Deze firma bestond uit twee techni-
sche bedrijfseenheden, met name de
afdeling draadtrekkerij enerzijds, en
de afdeling schroeven anderzijds,
waar respectievelijk 649 en 176 perso-
neelsleden tewerkgesteld waren, sa-
men goed voor 825 arbeidsplaatsen.

Deze twee technische bedrijfseenhe-
den betekenden in feite echter een ju-
ridische eenheid : de NV Visseries et
Trélìleries Réunies die op 30 juli 1903
werd opgericht. Gezien deze maat-
schappij kon bogen op bijna een ganse
eeuw industriële traditie is het mis-
schien nuttig even de historiek alsme-
de het juridisch statuut van deze firma
te benaderen.

Na de start in 1903 werd in 1914 een
eigen draadtrekkerij opgericht. Tij-
dens de eerste wereldoorlog werden
de machines door de bezetters op-
geëist en naar Duitsland verzonden.
Achteraf, in 1919 gelukte men er in dit
onontbeerlijk werktuig terug te krij-
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gen. In 1920 werd een platenwalsafde-
ling aan de fabriek toegevoegd.

In 1929, altijd in telegramstijl, werd te
Fourmies in Frankrijk een schroeven-
fabriek opgericht die zich zeer snel
ontwikkelde en een vooraanstaande
plaats op de Franse markt innam.

Intussen zette de afdeling walserijen
te Machelen haar uitbreiding verder
door in haar fabricageprogramma de
aanmaak van naadloos getrokken bui-
zen, staven en profielen in koper en
messing op te nemen. De ontwikke-
ling werd opnieuw geremd tijdens de
Tweede Wereldoorlog, doch vanaf
1945 kende de onderneming een nieu-
we vlucht door de modernisering van
haar installaties en de opvoering van
de kwaliteit van haar produkten.

In 1948 werd een participatie geno-
men in Inofer-Mechelen en in 1964 in
Transmetal-Brussel. Deze onderne-
mingen werden samengesmolten in
1968 en VTR beschikte toen over 88
procent van de aandelen.

In 1962 werd de capaciteit van de
schroevenafdeling opgevoerd door de
aankoop van een bestaande fabriek te
Fontaine-1’Evèque.  Einde 1967 richt-
te VTR, samen met Inofer, het Franse
Inoforges op en in 1970 nam men een
participatie in de firma A. Demers-
Metalhandel KG in Duitsland, die als
verkoopskantoor dienst deed.

In 1976 nam VTR-handelszaak. mate-
rieel en voorraden over van de enige
Belgische concurrent in de schroe-
vensector, de Brusselse Visserie Bel-
ge. Op 13 december 1977 werd de af-
deling Fontaine-L’Evèque gesloten.

VTR, waarvan het kapitaal in de loop
der jaren geleidelijk werd opgevoerd
en dat op een bepaald ogenblik meer
dan 1.800 mensen in dienst had, ken-
de in 1974 een recordomzet.

Vanaf 1975 volgde dan een inzinking
die eindigde met de faling in mei
1982. Nochtans werd in 1978 nog be-
roep gedaan op experten - zie onder
andere het rapport van professor De
Meulder - met het oog op een moge-
lijke koerswijziging. Ook werd de laat-
ste jaren ernstig besnoeid op het per-
soneel en hier dienen wij te laten op-
merken dat bij de faling in mei 1982
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nog amper ongeveer 900 mensen bij
VTR tewerkgesteld waren.

Wanneer wij verder andere aspecten
met betrekking tot deze onderneming
onderzoeken, kunnen wij vaststellen
dat het kapitaal maar 240 miljoen be-
droeg, verdeeld over 18.400 aandelen,
waarvan de meerderheid van oudsher
in handen was van de familie Feron.
Inzake bedrijfsstructuur kunnen wij
stellen dat alhoewel de twee afdelin-
gen qua produktie en commercieel
beleid steeds verder uit elkaar groei-
den, zij financieel en administratief
steeds werden samengehouden wat
een zekere ineffrciëntie meebracht
voor het voeren van een gezonde be-
drijfspolitiek. Waneer wij het mana-
gement onder de loep nemen stellen
wij vast dat dit nagenoeg onbestaande
was.

Slechts een zeer produktie-technisch
gerichte directie, die waarschijnlijk
weinig inzicht had in modem mana-
gement technieken. De leiding be-
stond bijna uitsluitend uit mensen die
als familienaam de naam Feron droe-
gen en iedereen weet dat de naam Fe-
ron symbool was van traditie inzake
ingenieurs-familie.

Zo konden wij een rudimentaire in-
dustriële boekhouding vaststellen die
niet toelaat enig gefundeerd inzicht te
krijgen in de juiste rendabiliteit van
de verschillende produkten. Er is ook
een verwaarlozing van het commer-
cieel beleid. Er is geen goed gestruc-
tureerde commerciële directie, geen
marketing, geen commercieel plan.
Er is een verwaarlozing van de afde-
ling onderzoek en ontwikkeling, on-
danks de zeer hoge technische kwali-
teit van de produktie en de mogelijk-
heden voor de produktontwikkeling.
Het gevolg daarvan is dat er geen
nieuwe produkten werden geprodu-
ceerd.

Verder een ouderwets personeelsbe-
leid, gekarakteriseerd door een inge-
wikkeld maar bovendien inefficiënt
loonsysteem gesteund op premiestel-
sel. Dit maakte het ten andere onmo-
gelijk de personeelskosten correct te
berekenen. Verder - dit is zeer be-
langrijk - werd het personeel nooit

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 17
28 juni 1982

betrokken of geraadpleegd in verband
met typisch bedrijfs-technische pro-
blemen. De voorlichting aan de on-
dernemingsraden was gewild hetero-
geen en te beperkt, zodat ze onvol-
doende was om van de werkelijke toe-
stand van de onderneming op de
hoogte te blijven. Verder ook nog het
ontbreken van wetenschappelijk ge-
fundeerde previsionele en optimalisa-
tietechnieken. Alhoewel de nodige
informatica-apparatuur aanwezig was
werd er geen gebruik gemaakt van het
opstellen van ernstige prognoses be-
treffende de evolutie van de markt
voor de verschillende produkten.

Tot slot het nemen van slechte inves-
teringsbeslissingen, welke voor een
groot deel medeverantwoordelijk zijn
voor de negatieve evolutie van de be-
drijfsresultaten, bijvoorbeeld de in-
stallatie van de Schmitz-walsmachine
die door onaangepastheid meer niet
dan wel werkte. De benutting lag la-
ger dan 30 procent, waardoor het in-
vesteringsbedrag van 62 miljoen niet
rendeerde en bovendien de rest van
de produktie ook nog gehinderd werd.

Wanneer wij nu eenmaal meer speci-
fiek de toestand van beide afdelingen
nader onderzoeken dan stellen wij
vast, dat, voor wat het produktiegam-
ma en de afzetmogelijkheden van de
pletterij-afdeling betreft, de omzet
van bepaalde produkten verminderd
was. Daartegenover stond echter de
enorme toeneming van de defensie-
produkten, bijvoorbeeld van 1220 ton
in 1973 naar 4168 ton in 1977.

Beschouwen wij nu de omzetcijfers
volgens het binnenland of de export,
dan stellen wij vast dat de afzetmoge-
lijkheden zich vooral voordeden op de
Belgische markt, terwijl het niveau op
belangrijke buitenlandse markten ge-
stabiliseerd bleef. Meer zelfs, voor
een aantal produkten, meer bepaald
defensieprodukten, zou vrij vlot en
verdere expansie mogelijk zijn naar
nieuwe klanten en zou het afzetpeil
met reeds bestaande belangrijke klan-
ten, zoals Eurometaal en Israël, nog
kunnen worden opgevoerd.
Uit de studie van professor De Meul-
der bleek verder dat precies de pro-
dukten waarvoor vooruitgang op af-
zetgebied werd gerealiseerd ook deze
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produkten waren die de hoogste ren-
dabiliteit opleverden.

Deze laatste vaststelling was even,
eens een positief element in de con-
clusies van het Studiecentrum Team
Consult. Dit studiebureau werd door
de banken, die de kredietlijnen van de
firma verzekerden, aangesteld ten
einde de toekomstmogelijkheden van
het bedrijf te onderzoeken. Ook hier
werd het bewijs geleverd dat de
,,break-even” kon bereikt worden te-
gen eind 1983.

Hetzelfde kan echter niet worden ge-
zegd van de afdeling schroeven. In-
derdaad stelden wij vast dat in de loop
van de laatste jaren het volume van de
omzet voor elke soort schroeven ge-
voelig daalde. Uit het rapport-De
Meulder bleek dat enerzijds de hout-
schroeven een hoofdzakelijk negatie-
ve rendabiliteit vertoonde, vandaar
waarschijnlijk de sterk afgenomen
produktie. Anderzijds schenen de
metaalschroeven een behoorlijk ren-
dement op te leveren. Niettemin uit
de evolutie van de omzetcijfers bleek
dat uitbreiding van de produktie on-
mogelijk was.

Bovendien dienen wij rekening te
houden met het steeds toenemend
aantal aangekochte schroeven die in
het totaal van deze omzet verwerkt
zitten.

Rekening houdende met deze feiten
zou ik durven voorstellen, mijnheer
de Minister, in deze aangelegenheid
een openbaar initiatief te nemen,
zoals dit onder andere het geval was
bij Gregg Europe en ik ga me niet be-
zondigen met andere voorgaanden
aan te halen.

Het één en het ander heeft te maken
met de concurrentie op de buiten-
landse markt gekoppeld aan de we-
reldconjunctuur die maken dat hier-
mede de laatste Belgische schroeven-
fabriek verdwijnt indien tegen deze
stand van zaken geen alternatieven
worden gesteld.

Tot slot ben ik de mening toegedaan
dat de afdeling draadtrekkerij in eco-
nomisch opzicht volkomen leefbaar is
mits het treffen van volgende her-
structureringsmaatregelen :
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1. een modern management gebruik
makend van previsionele en optimali-
zatietechnieken ;

2. een beter uitgebouwde onderzoeks-
en ontwikkelingsafdeling ;

3. een beter gestructureerde commer-
ciële directie die meer informatie ver-
schaft omtrent de potentiële markt en
goedliggende produkten, maar die
ook een agressieve verkoopspolitiek
voert ;

4. de aanpassing van het produktas-
sortiment in functie van de rendabili-
teit ;

j. het inrichten van de hiervoor nood-
zakelijke accurate industriële boek-
houding en last but not least

6. het rationaliseren van sommige
diensten om de overhead kosten te
drukken.

Buiten deze bedrijfseconomische mo-
gelijkheden is men echter nog gecon-
fronteerd met de nadelige financiële
structuur, die de mogelijkheden tot
privé-overname beperken. Het is van-
zelfsprekend dat elk initiatief dat ge-
nomen wordt, zou moeten gepaard
gaan met het voorzien in een oplos-
sing tot het herstel van de scheefge-
trokken passiefstructuur.

Zonder dergelijke ingreep zou de wur-
gende greep van de financiële lasten
bij voorbat elke bedrijfseconomisch
gezonde oplossing zwaar hypotheke-
ren.

Hieromtrent enkele cijfers :

Uit de economische en financiële in-
formatie door de directie aan de on-
dernemingsraden verstrekt, kan men
opmaken dat de afdeling schroeven
jaarlijks een verlies boekte van onge-
veer 37,5 miljoen en dit op een omzet-
cijfer van 250 miljoen.

De afdeling draadtrekkerij had einde
198 1 een gecumuleerd verlies van 164
miljoen.

Wanneer we echter deze situatie in
een globale kontekst gaan bekijken,
kunnen we vaststellen dat de grote ru-
brieken in de passiefstructuur in per-
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centen uitgedrukt voor 198 1 volgende
verhoudingen daarstellen :

Eigen middelen 14,5 procent, schul-
den op lange termijn 19 procent,
schulden op korte termijn 66,5 pro-
cent.

Het spreekt vanzelf dat met een der-
gelijke financiële structuur daarbij re-
kening houdende met de van kracht
zijnde rentevoeten, de privé-sector
geen interesse opbrengt voor even-
tuele aankoop of overname.

Inderdaad hebben de banken, de Kre-
dietbank, de Generale Bankmaat-
schappij, de BBL en Credit Lyonais,
die de kredietlijnen van deze maat-
schappij verzekerden, hiervan afge-
zien omdat globaal de schuldenlast in
absolute cijfers was opgelopen tot 204
miljoen op lange termijn en 377 mil-
joen op korte termijn alsook 114,5
miljoen ten overstaan van de Belgi-
sche Staat, zoals RMZ, BTW en belas-
tingen in het algemeen.

Ik zal ook niet verklaren dat er in be-
paalde opzichten twee maten en twee
gewichten worden gebruikt. In dit ver-
band durf ik mij beroepen op richtlij-
nen die zijn goedgekeurd door het
Vlaams Economisch Overlegcomité,
meer bepaald voor het gewestelijk be-
leid inzake ondernemingen in moei-
lijkheden. Ik lees inderdaad in de des-
betreffende nota dat het leidmotief
luidt als volgt :

,,Overheidssteun wordt afhankelijk
gemaakt van een uitvoerbaar sane-
ringsplan dat de economische leef-
baarheid van het bedrijf aantoont”.
Verder nog : ,,Overheidssteun moet
steunen op een evenwichtig geheel
van sociale en economische criteria.
Het ontwerp-saneringsplan, dat in de-
ze aangelegenheid moet uitgaan van
de GIMV, dient alleszins aan te tonen
dat het bedrijf mits de nodige her-
structurering zich binnen een redelij-
ke tijd volledig zelf kan bedruipen.
Deze stelling houdt in dat het bedrijf
binnen zeer korte termijn break-even
kan werken.”

Dit is hier het geval. Terloops wil ik
nog vermelden dat deze nota in feite
een richting aangeeft. Zij heeft vol-
gens mij niet het voorwerp uitge-
maakt van uitvoeringsbesluiten.
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Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, dames en heren, ik wil ein-
digen met het sociale aspect. Ik zal
zeer kort en bondig zijn.

De arbeiders en bedienden, met hoge
technische en administratieve baga-
ge, de arbeiders en bedienden met 20,
30 en 40 jaar dienst in deze ondeme-
ming, de arbeiders en bedienden die
meer dan 42 miljoen inleverden, de
arbeiders en bedienden tewerkgesteld
in de toeleveringsbedrijven, de arbei-
ders en bedienden bewust van hun
goed recht op arbeid, die sedert het
faillissement op 12 mei jongstleden
de fabriek bezetten, zij allen rekenen
op u. (Algemeen applaus)

De Voorzitter : De heer Cardoen heeft
het woord.

De heer G, Cardoen : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, ik wil mij
volledig aansluiten bij de interpellatie
van collega Vanderheyden. Ik zal
trachten zeer kort te zijn.

Uit een aantal contacten en informa-
ties die ik heb gehad in verband met
het faillissement van VTR te Mache-
len, meen ik te mogen besluiten, dat
de rendabiliteit van dit bedrijf vast-
staat, minstens voor wat de draadtre k-
kerij betreft. Een totaal neutraal stu-
diebureau met name Team Consult,
heeft trouwens in zijn studie voldoen-
de aangetoond dat naar de toekomst
de afdeling draadtre kkerij voldoende
leefbaar is. Ik wil hier trouwens de na-
druk leggen op het feit dat tot en met
1980 de bedrijfsresultaten een positie-
ve balans vertoonden van 75,5  mil-
joen en meteen ook zeggen dat vanuit
Zwitserland interesse bestaat voor dit
bedrijf. Dat ook is voor mij een bijzon-
der positief gegeven.

Mijnheer de Voorzitter, men heeft het
in ons land en bijzonder in het Vlaam-
se land de laatste tijd meer dan ooit
over nieuwe technologieën, nieuw in-
dustrieel beleid. Wel, mijnheer de
Voorzitter, in de non-ferrosector is de
VTR-produktie kwalitatief hoog-
staand en concurrentieel. Het is op dit
moment het enig koperverwerkend
bedrijf in ons land. Dat is ook van be-
lang. Ik heb ook anderzijds de overtui-
ging dat het hier gaat om tijdelijke
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moeilijkheden, een tijdelijk pro-
bleem, dat oplosbaar is, op voorwaar-
de :

Ten eerste dat hier absoluut dient ge-
dacht aan ander en beter manage-
m e n t .

Ten tweede, er zou een oplossing
moeten worden gevonden voor de be-
voorrechte schulden, met name BTW
- belastingen en RMZ. Er dient bo-
vendien, binnen de financiële struc-
tuur, een aanpassing tot stand ge-
bracht.

Mijnheer de Voorzitter, ik zou er te-
vens willen op wijzen dat het gaat om
tewerkstelling in een bedrijf, waar ne-
genhonderd mensen worden tewerk-
gesteld, met daarnaast een aantal ne-
venbedrijven die bij de hoofdbedrij-
vigheid van VTR betrokken zijn en dit
in een gewest of streek die de jongste
jaren zwaar werd getroffen.

Ter zake heb ik een evaluatie laten
maken waaruit blijkt dat, tijdens de
jongste jaren, in Vilvoorde alleen tus-
sen drie à vierduizend arbeidsplaat-
sen in de metaalsector verloren gin-
gen.

Sta mij toe tegelijkertid ook mijn be-
zorgdheid uit te drukken en te waar-
schuwen voor de bedrijven, die zich
de jongste jaren rond Brussel hebben
gevestigd - met of zonder overheids-
steun - en waarvan thans de fusie met
Waalse bedrijven tot stand werd ge-
bracht. De sociale zetel van deze be-
drijven is in Wallonië gevestigd en de
overmacht van aandelen is in Waalse
handen gehouden. Het is niet denk-
beeldig dat, met een uitbreiding van
activiteiten, bij automatisering of dif-
fercifïcatie, de bijkomende produktie
in Wallonië wordt tot stand gebracht,
aangezien de beslissingsmacht van
deze bedrijven in Wallonië berust.

Mijns inziens is het vooral een moreel
probleem, waarvoor ik zelf niet on-
middellijk een pasklare oplossing kan
voorstellen. Ik meen dat wij er zouden
moeten toe komen dat, bij het verle-
nen van overheidssteun vanuit het
Vlaamse beleid, een eventuele garan-
tie zou worden ingebouwd, waarbij de
investering en de produktie tegelij-
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kertijd ook in het Vlaamse land wor-
den verzekerd.

Ik zou hier zeer bijzonder de nadruk
willen legen op het feit dat de bedrij-
ven gelegen in Halle-Vilvoorde, beho-
ren tot Vlaanderen en meer dan ooit
de aandacht van de Vlaamse beleids-
verantwoordelij ken verdienen.

Tot daar een beschouwing aan de
hand van feiten, die voor mij een grote
bezorgdheid is.

Tot slot zou ik de Vlaamse Executie-
ve, aan de hand van de elementen en
de gegevens die ik u daar zopas heb
opgesomd, met aandrang willen vra-
gen een bijzondere inspanning ten op-
zichte van VTR te doen, precies zoals
gebeurd is voor Gränges Grave,
Gregg-Europe en Nobels Peelman.

VTR Machelen en de honderden
werknemers wier gezinsinkomen be-
dreigd wordt, verdienen een nieuwe
kans te krijgen. (Applaus bij de CW)

De Voorzitter : De heer Vervaet heeft
het woord.

De heer D. Vervaet (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s, ik
hoef niet meer te herhalen wat collega
Vanderheyden zopas op een voortref-
felijke manier heeft uiteengezet in
verband met VTR Machelen. Ik sluit
me trouwens aan bij de inhoud van
zijn betoog.

Ik zou het echter op prijs stellen als de
Minister, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, antwoord zou willen ge-
ven op volgende vragen.

1. De GIMV  heeft onmiddellijk na de
faling opdracht gekregen privé-inves-
teerders op te sporen met wie een
nieuw initiatief uit VTR kon worden
opgebouwd.
Welke privé-investeerders hebben
alsnog geantwoord op de oproep van
de GIMV ? Graag verneem ik ook
hoeveel en welke binnenlandse en
buitenlandse privé-investeerders be-
langstelling voor VTR tonen.

2. In zijn ,,doorlichting en structuur-
plan van VTR.” te Machelen van mei
1978 stelt professor De Meulder dat
de omzet van de pletterij sinds 1974
geslonken is, maar dat dit verschijnsel

een algemeen conjunctureel pro-
bleem is, dus geen probleem van de
pletterij zelf. Het break-evenpoint ligt
hier derhalve lager. Dit punt kon trou-
wens, volgens het studiebureau
Team-Consult, op het einde van 1983
bereikt worden.

Kan de Vlaamse Executieve hier niet
onmiddellijk overgaan tot overbrug.
gingskredieten, uiteraard na een rede-
lijk saneringsplan omdat de economi-
sche leefbaarheid van de afdeling
pletterij door hogervemoemde stu-
dies wordt aangetoond. De VESOC,
nota van 30 april 1982 stelt trouwens
duidelijk :

,Overheidssteun wordt afhankelijk
gemaakt van een uitvoerbaar sane-
ringsplan dat de economische leef-
baarheid van het bedrijf aantoont.”

3. In uw aanvullend antwoord op mijn
vraag nummer 47 van 18 mei 1982
stelt u in punt 1 :

,,Normaliter zullen de ex-beheerders
van VTR bij dit initiatief niet betrok-
ken zijn, zodat er ook geen gronden
aanwezig zullen zijn om met hen te
onderhandelen.”

Ik verneem nochtans uit goede bron
dat Ferron opnieuw steun heeft ge-
vraagd bij nieuwe onderhandelingen
met een Zwitsers bedrijf. Is deze be-
richtgeving juist en welke rol wil VE-
SOC hierin spelen ? (Applaus bij de
VU)
De Voorzitter : De heer Geens, Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van economie
en werkgelegenheid, heeft het woord.
Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte colle-
ga’s, op 12 mei van dit jaar werd de NV
VTR door de rechtbank van koophan-
del in faling verklaard. Mijn kabinet
werd drie we ken voordien van de ern-
stige moeilijkheden op de hoogte ge-
bracht. Het is een veel voorkomend
feit dat de moeilijkheden worden ge-
signaleerd wanneer het veel te laat is.
Dat is ook hier gebeurd. Het is een al-
gemene vaststelling. Ik hoop dat daar-
in ook verbetering kan worden ge-
bracht.

Op het ogenblik dat mijn kabinet van
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de feiten op de hoogte werd gebracht,
hadden de banken reeds aangekon-
digd dat zij de kredieten zouden op-
schorten, wat op 23 april dan ook is ge-
beurd.
Mijn kabinet in de eerste plaats en de
Rechtbank van Koophandel nadien
hebben dan ook gepoogd de banken te
overtuigen hun houding te herzien,
maar  de kredietwaardigheid van het
bedrijf leek zo afgetakeld, dat deze po-
gingen tot geen enkel resultaat heb-
ben geleid, zodanig dat de Rechtbank
de faling heeft uitgesproken.
Welke was nu de toestand van het be-
drijf ? Er werd hier verwezen naar de
vorige jaren. Ik beperkt mij tot de
jongste gegevens. De jongste jaren
waren de resultaten niet gunstig en
verleden jaar, het boekjaar 1981, sloot
het bedrijf zijn boekhouding af met
een totaal verlies van 117 miljoen en
een negatieve cash-flow van 77 mil-
joen. Deze 117 miljoen situeerde zich
voor de grote helft in de pletterijafde-
ling, met name voor 69 miljoen en
voor 48 miljoen in de schroevenafde-
ling.
De cumulatie van de negatieve resul-
taten tijdens de jongste jaren heeft
vanzelfsprekend de financiële struc-
tuur aangepast. Op 3 1 december 198 1
was aldus het eigen vermogen tot 164
miljoen gereduceerd ten opzichte van
ién miljard schuld, 2 18 miljoen op
lange termijn, 760 miljoen op korte
termijn.

Het is de schroevenafdeling die de
slechtste resultaten heeft geboekt. Zij
maakte vorig jaar 48 miljoen verlies -
cijfer dat ik reeds heb geciteerd - voor
een omzet van 240 miljoen, met ande-
re woorden bedraagt het tekort 20 pro-
cent van het omzetcijfer.

De pletterij heeft eveneens een tekort
geboekt van 69 miljoen, maar dit staat
dan tegenover een omzetcijfer van 2
miljard 29 miljoen, wat dus verhou-
dingsgewijze een veel beter resultaat
betekent. Het is trouwens op deze af-
deling dat ook de hoop grotendeels is
gevestigd.

Het is juist dat kort vóór de faling, de
firma zelf opdracht had gegeven aan
een studiebureau - de naam is hier

gevallen - om het bedrijf door te lich-
ten. Een viertal jaren geleden werd
ook een onderzoek doorgevoerd,
maar de fundamentele elementen die
daarin voorkomen werden door
Team Consult eigenlijk bevestigd. De
studie van Team-Consult waarnaar
wordt verwezen, werd nooit beëin-
digd. Alleen het eerste deel ervan
werd ingeleverd en voorgelegd. Dat is
geen gekwantificeerd rapport, zodat
men daaruit ook eigenlijk geen zekere
conclusies kan trekken. Het gaat eer-
der om een lijst van voorwaarden en
suggesties die worden vooropgesteld
om het bedrijf in staat te stellen de
leefbaarheidsdrempel te overschrij-
den. Daarin zijn echter geen gekwan-
tificeerde gegevens voorhanden zoda-
nig dat ook vragen kunnen worden ge-
steld over de realiteitszin van de stu-
die zelf. Bovendien ontbreekt het
tweede gedeelte ervan. Wel weten wij
- en dat is ook gebleken uit de boek-
houding - dat de investeringen de
jongste jaren aan de lage kant waren,
met andere woorden dat de investe-
ringen niet van die aard zijn geweest
dat de technische aanpassing van het
bedrijf werd verzekerd.

Wat er nu ook van weze, onmiddellijk
na de faling hebben wij de GIMV op-
dracht gegeven alle mogelijke kandi-
daatovememers op te sporen in de
hoop hieruit een nieuw initiatief te la-
ten ontstaan. De GIMV heeft syste-
matisch contact gezocht met de tradi-
tionele leveranciers en met de belang-
rijkste cliënten van VTR. Die lange
lijst is in mijn bezit, maar daarover
kan ik niets mededelen omwille van
het feit dat hierdoor bepaalde bespre-
kingen nog meer zouden worden be-
moeilij kt.

Er is ook contact genomen met grote
buitenlandse concurrerende bedrij-
ven waaronder ondernemingen die
mogelijk belangen konden hebben in
een vestiging in de gemeenschappelij-
ke markt.

Tevens is hier verwezen naar een be-
paald buitenlands bedrijf waarvan de
naam mij bekend is, maar tot nog toe
heb ik daarvan geen formele voorstel-
len ontvangen. Al deze contacten zijn
tot op vandaag ontgoochelend verlo-
pen. Geen enkel contact heeft aanlei-
ding gegeven tot enige negociatie,
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noch voor de pletterij-afdeling, noch
voor de schroevenafdeling. Wat de
pletterij betreft - en dit is de onderne-
ming die de laagste verliezen heeft ge-
boekt althans in verhouding tot haar
omzetcijfer - hebben wij een groot
aantal antwoorden ontvangen. De be-
langrijkste reden waarom men zelf
een participatie niet in overweging
neemt, is de Europese overproduktie,
de overcapaciteit in deze sector. Van-
daar dat de mogelijke geïnteresseer-
den dit als eerste element van niet-in-
teresse opgeven. Ik herhaal dat het tot
een echte negiociatie tot hiertoe niet
is gekomen.

Voor de schroevenafdeling, die dus
zware verliezen boekt althans in ver-
houding tot het omzetcijfer, is er
evenmin interesse. We hebben daar-
voor wel een bod gekregen bij de cura-
sectoren, maar dit heeft meer betrek-
king op de voorraden in het bedrijf
aanwezig en op enkele specifieke ma-
chines zonder dat daaraan een noe-
menswaardige tewerkstelling is ver-
bonden.

Na deze reacties en na kennis te heb-
ben genomen, enerzijds, van het eer-
ste deel van de studie van Team Con-
sult en anderzijds, op grond van eigen
vaststellingen is de GIMV zeer gere-
serveerd omtrent de leefbaarheid van
beide afdelingen. Daarover heb ben
wij ook een verslag gekregen. Een
veertiental dagen geleden hebben wij
aan de GIMV gevraagd niettemin
haar inspanningen voort te zetten met
inbegrip van een onderzoek naar de
leefbaarheid van een overheidsinitia-
tief in deze sector. Deze opdracht is
dus ook gegeven. Over het resultaat
van dit onderzoek kan ik mij nog niet
uitspreken. Zodra ter zake enig
nieuws is, zal dit vanzelfsprekend
worden onderzocht. Als dit aanlei-
ding kan geven tot negociaties of tot
het opnieuw starten van het bedrijf
zullen wij deze gelegenheid niet on-
benut laten. Elke kans tot het op-
nieuw in werking stellen van het be-
drijf zullen wij waarnemen. Ik verwijs
evenwel naar de normen vastgesteld
binnen de beleidsnota die wij in de
Vlaamse Executieve hebben goedge-
keurd na het overleg met het VESOC.
Daarin is gesteld dat het bedrijf leef-
baar moet zijn. De eerste doelstelling
is te komen tot een leefbaar bedrijf
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met een produkt dat een marktaan-
deel heeft en dat in concurrentiële
voorwaarden tot stand kan komen. Dit
veronderstelt de medewerking van al-
len.
Er werd hier ook gewag gemaakt van
de medewerking van de werknemers.
In andere bedrijven hebben wij dat
trouwens ook gekend en heeft het tot
resultaten geleid. Denken wij maar
aan Nobels-Peelman en aan Claeys-
Aluminium waar, op grond daarvan,
een oplossing uit de bus is gekomen.
In deze gevallen hadden wij betreffen-
de de leefbaarheid van het bedrijf
evenwel grotere garanties dan wij op
dit ogenblik hebben voor het bedrijf
waarvan sprake.
Zelf heb ik de grootste bezorgdheid
om de ontwikkeling van de faillisse-
menten in Vlaanderen. Dit is trou-
wens geen specifiek verschijnsel voor
onze regio. Het doet zich in de hele
Westeuropese wereld voor. Bijgevolg
moeten wij een beleid voeren dat zo-
veel mogelijk faillissementen uitsluit.

Anderzijds moeten wij er ook van uit-
gaan dat reddingsoperaties en her-
structureringen slechts mogelijk zijn
wanneer effectief de kans op een
nieuw rendabel bedrijf aanwezig is.
Tot mijn spijt zijn deze elementen
niet aanwezig voor het bedrijf waar-
van sprake. Dat wil niet zeggen dat de
GIMV het onderzoek niet actief
voortzet. Wij hebben trouwens aange-
drongen de inspanningen te intensi-
fiëren ofschoon ik eigenlijk moeilijk
zie wat bijkomend nog kan worden ge-
daan. Zodra daarover elementen be-
schikbaar zijn, zullen die aan de Raad
worden medegedeeld.

De Voorzitter : De heer Anciaux heeft
het woord.

De heer V. Anciaux (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren, ik moet erkennen dat deze aan-
gelegenheid mij persoonlijk bijzon-
der aangaat, niet omdat ik enige fysie-
ke, laat staan financiële relatie met
het bedrijf heb, maar wel om psycho-
logische redenen, omdat ik dit bedrijf
sedert vele jaren ken.

Ik heb de evolutie van VTR-Mache-
len, de jongste 25 jaar kunnen volgen
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en heb gezien hoe het belang van deze
firma in de loop der jaren is vermin-
derd. Zoals de heer Vanderheyden,
wil ik deze zaak plaatsen in de algeme-
ne context van de streek, waar de
jongste tijd heel wat bedrijven over-
kop zijn gegaan en dus veel arbeids-
plaatsen verloren gingen.

Sociaal is het belangrijk, vooral als wij
weten dat 900 werknemers in één be-
drijf geen kleinigheid is. Het zijn bo-
vendien geschoolde werknemers die
vele jaren dienst hebben, en met een
bijzondere liefde voor het vak hun
werk verrichten. Maar goed, wij weten
dat de sociale motieven niet altijd
overeenstemmen met de economi-
sche, zeker niet in deze crisisperiode.

Wanneer ik moet horen dat er in Eu-
ropa een overcapaciteit aan deze pro-
dukten zou zijn, - ik heb het meer
speciaal over de pletterijprodukten -
kan dit ongetwijfeld juist zijn. Ik wil
echter doen opmerken dat tot en met
de dag van de faling, van de sluiting
van het bedrijf, VTR bijzonder waar-
devolle produkten op de markt kon
brengen en verkopen.

Het opzet was zeer groot wat de plet-
terijprodukten betreft. Er was een ver-
lies. Maar waar zijn de oorzaken te
vinden ? Niet in het minder waardevol
zijn van de produkten, ondanks er
veel van dergelijke soorten worden
geproduceerd in Europa. Een zeer be-
langrij  ke multinational, waarvan ik de
naam niet zal noemen, nam in grote
mate de nodige non-ferro-mengelin-
gen van zink en koper af van VTR, en
was een blijvende zeer belangrijke
klant die de firma nog niet verloren
was, maar nu waarschijnlijk wel dreigt
te verliezen.

De leefbaarheid van deze firma werd
ook reeds bewezen door het eerste
deel van het Team-Consult-onder-
zoek. 1 k vraag mij af waarom niet kon
gewacht worden op het tweede deel
dat het financiële plan, de financiële
herstructurering diende te bevatten.
Dit gedeelte was te verwachten in de
maand juni. Doch vooraleer dit ge-
deelte van het rapport verscheen, is
men overgegaan tot de afsluiting van
de kredietlijnen en tot de faling.

Daarover stel ik mij vragen, mijnheer
de Minister, vooral als wij weten dat
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de non-ferrosector in dit land bijna
uitsluitend in handen is van één grote
holding, behalve VTR. Ik stel me vra-
gen over de houding vanuit de finan-
ciële sector in deze aangelegenheid.

Diezelfde vragen rijzen bij mij op
wanneer ik moet vernemen dat men
in de privésector blijkbaar niet de
minste interesse ZOU hebben voor dit
bedrijf, terwijl niet alleen ik - want
wie ben ik om daarover te kunnen oor-
delen - maar ook de onderzoekers
van Team Consult in hun eerste rap-
port geoordeeld hebben dat dit bedrijf
bijzonder leefbaar is.

Uiteraard was hier een ander manage-
ment nodig, want indien er toch ver-
liezen werden gemaakt in de sector
pletterijen, was dit door het falen van
de directie. Ik neem aan dat dit een
bij komende moeilijkheid is, want er is
niet alleen geld in te brengen vanuit
de privésector, aangevuld met over.
heidsgelden, er is ook een nieuwe di-
rectie nodig. U staat hier voor een pro.
bleem, vooral wanneer wij vaststel-
len, nadat sedert een paar jaar een
groot aantal kleine en middelgrote on.
dememingen in Vlaanderen over de

Volksvertegenwoordiger V. Vanderhey-
den (SP), interpellant over het faillisse-
ment van de NV VTR, gevestigd te Ma-
t helen
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kop zijn gegaan, dat wij volop aan de
grote ondernemingen begonnen zijn.
wij kunnen in het geval van VTR Ma-
chelen nog niet spreken over een zéér
grote onderneming, maar toch is het
reeds een grote onderneming, met in-
dustriële activiteiten van niet onbe-
langrijke waarde. De firma Nobels-
Peelman was een dergelijk geval. Er
zijn er nog andere die het moeilijk
hebben.

Mijnheer de Voorzitter van de Vlaam-
se Regering, u staat hier voor moeilij-
ke problemen. Om als Vlaamse over-
heid daaraan te verhelpen, beschikt u
over 3 miljard, afgezien van de weg
langs  de gewestelijke investerings-
maatschappij. Deze 3 miljard zijn na-
tuurlijk een peulschil ten overstaan
van de moeilijkheden waar wij voor-
staan.

aan de hand van dit geval zeg ik, dat
het absoluut noodzakelijk is dat wij in
Vlaanderen - en VTR ligt wel aan de
rand van Vlaanderen, maar het ligt er
in ieder geval in - met name in Halle-
Vilvoorde - de bevoegdheden verrui-
men van onze Vlaamse Raad en van
onze Vlaamse Gemeenschap in haar
geheel en dat wij ook de middelen ver-
ruimen.
Ik kan moeilijk aanvaarden dat men
beweert dat we eerst alleen maar de
huidige staatshervorming dienen te
regelen en te organiseren en dan wel
zullen zien hoever we staan. Het is
dringend noodzakelijk dat wij verder
gaan opdat wij eigen initiatieven zou-
den kunnen nemen.
Ik ben het eens met de interpellant
wanneer hij initiatieven heeft ge-
vraagd. Anderzijds ben ik het ook

eens met de beslissingen die op dit
vlak, samen met de vakbonden, wer-
den getroffen, met name slechts over-
heidsinvesteringen te doen en slechts
tot overheidsinbreng te besluiten
voor zover er, ingeval er leefbaarheid
is, ook privékapitaal wordt inge-
bracht.
U zou dus investeringen kunnen doen
in bedrijven die leefbaar zijn, maar u
heeft quasi de financiële mogelijkheid
niet.
Ik vraag met aandrang, mijnheer de
Minister, hoewel de druk misschien
minder groot is voor VTR, dat u vanuit
de Vlaamse Regering zelf de nodige
aandacht hieraan zou besteden en
vanuit de gewestelijke investerings-
maatschappij de nodige aandacht zou
opeisen. (Applaus bij de W)

De Vootzitter  : De heer Vanderheyden
heeft het woord.

De heer V. Vanderheyden : Mijnheer
de Voorzitter, ik wil nog even wijzen
op enkele aspecten die natuurlijk ver-
dacht gaan lijken. VTR diende de
grondstoffen bij voorbaat te betalen,
dus vóór de levering. Dit zijn voor mij
enkele tekenen aan de wand. Zoals de
Minister het zelf heeft gezegd leven
wij nu éénmaal in een liberale wereld
waar de concurrentie van vele facto-
ren afhangt en wanneer wij over hol-
dings en multinationals spreken is het
zeker en vast in die richting dat wij
moeten kijken. Het resultaat is de
overcapaciteit, alhoewel ik daar mijn
mening over heb en ik meen te weten
waar de lamp brandt. De Vlaamse
deelregering kan daarvoor moeilijk
verantwoordelijk worden gesteld -
dat beseffen we zo - laat staan de na-
tionale regering maar ik denk dat de
wind werkelijk uit die hoek komt.

De Voorzitter : De heer Geens, Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van economie
en werkgelegenheid, heeft het woord.

Minister G. Geens : Mijnheer de Voor-
zitter, over de begroting in het alge-
meen heb ik reeds een antwoord ver-
strekt, ondermeer op vragen gesteld
door de heer Anciaux, maar de inter-
pellant verwijst hier naar zaken die ik
niet heb gezegd. Wat ik nog wil toe-
voegen is dat wij deze zaak met de
grootste zorg zullen volgen. Ik heb dat
reeds op de tribune gezegd doch wil
het nog even benadrukken.

REGELING VAN DE WERKZAAM-
HEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij aan
het einde gekomen van onze werk-
zaamheden voor vandaag.

Wij komen morgen om 10 uur op-
nieuw bijeen. Aan de orde zullen
zijn : de mondelinge vraag van de heer
Desutter en de voortzetting van de al-
gemene bespreking van de middelen-
en de uitgavenbegroting voor 1982.

Is de Raad het daarmede eens ? (In-
stemming)

Dan is aldus besloten.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
19.45 uur.
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